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Minulý rok česká verejnoprávna televízia a české médiá vôbec výrazne pripomenuli výročie Mníchovskej dohody, ktorá znamenala začiatok kon-
ca československého štátu. RTVS však nezaradila nijaký program týkajúci sa súčasti Mníchova – Viedenskú arbitráž, ktorá oklieštila o tretinu 
slovenskú časť vtedajšieho československého štátu. Tento fakt sa stal predmetom sťažnosti Viliama Jablonického, člena viacerých slovenských 
a rešpektovaných medzinárodných organizácií združujúcich o. i. televíznych a filmových kritikov a žurnalistov. Z RTVS  prišla odpoveď,  s ktorou 
sa Rada RTVS stotožnila.

Viedenská arbitráž nemala miesto na obrazovkách

I s l a m  n a  S love n s k u  n ie  j e  re g i s t rov a ný

Oprávnené nároky verejnosti o  programovú vyváženosť relácií Slovenskej televízie

J o z e f a  B E D N Á R A ,  h o v o r c u  M i n i s t e r s t v a  k u l t ú r y  S R

R - 2014010
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Hovorí sa, že optimista je zle 
informovaný pesimista. Aj napriek 
tomu sa mi nedarí pochopiť tú ne-
úprosnú hladinu pesimizmu, ktorá 
ako keby neustále stúpala vo väč-
šine tlačených aj elektronických 
médií, internet nevynímajúc. To, 
že časť Slovákov neustále šomre 
nad pomermi vo vlastnej krajine, 
patrí už takpovediac k tradíciám 
nášho národa. Tam, kde nás bude 
Američan so širokým úsmevom 
ubezpečovať o tom, že sa má vy-
nikajúco a fantasticky, Slovák za-
šomre, že ako-tak to ide, len aby 
horšie nebolo. 

Osobitnou kapitolou sú dis-
kutujúci na internetových fórach, 
najmä tí, ktorí žijú v zahraničí. Ich 
programové kritizovanie a očier-
ňovanie všetkého, čo sa deje v ich 
starej vlasti, vzbudzuje oprávnené 
podozrenie, že sa usilujú prehlušiť 
clivotu za rodnou krajinou. A tak 
po vzoru líšky, ktorá keď nemohla 
dosiahnuť na hrozno, označila ho 
za kyslé, aj oni s ironickou boho-
rovnosťou vypisujú o malosti, za-
ostalosti a nedvižnosti Slovákov. 
Časť domácich ušomraných dis-
kutérov ešte horlivo pritakáva, a 
tak mám niekedy pocit, že byť Slo-
vákom znamená pohybovať sa ne-
ustále v pásme kritizovania a vy-
plakávania. Márne sa pulty v kníh-
kupectvách prehýbajú pod kopami 
kníh učiacich pozitívnemu mysle-
niu. Ale zrejme to nebude až také 
horúce. To som si uvedomil, keď 
som bol nedávno na besede s mla-
dými autormi na istej literárnej sú-
ťaži. Privítala ma dvadsiatka zdra-
vo sebavedomých, rozosmiatych 
chalanov a dievčat, sršiacich dob-
rou náladou a skvelým humorom. 
A nie je to iba o mladosti. 

Deväťdesiatročná teta Róz-
ka, ktorú pomerne často navštevu-
jem, nikdy sa ma nezabudne spý-
tať na nejaký nový vtip, a aj keď 
ju už nohy veľmi nepočúvajú, du-
chom je svieža do tej miery, že od 
nej vždy odchádzam nabitý pozi-
tívnou energiou. V takej chvíli si 
uvedomujem, o čo všetko ušom-
raní pesimisti prichádzajú, a roz-
mýšľam, že byť kladne naladený je 
obrovskou devízou. Môžeme si to 
vyskúšať všetci. Povedzme, keď 
budeme pri momentálne prebie-
hajúcich zimných olympijských 
hrách držať palce našim športov-
com.

Maroš M. BANČEJ

SLOVO O SLOVENSKU
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● Aké sú legislatívne podmienky 
na registráciu cirkví na Slovensku?
 Registráciu cirkví a nábožen-
ských spoločností na Slovensku 
upravuje zákon č. 308/1991 Zb., 
podľa ktorého musí žiadateľ okrem 
iného preukázať, že cirkev má dvad-
saťtisíc plnoletých členov, ktorí majú 
trvalý pobyt na území Slovenskej re-
publiky a sú občanmi Slovenskej re-
publiky. Návrh na registráciu musí 
tiež obsahovať vyhlásenie, že cirkev 
alebo náboženská spoločnosť bude 
plne rešpektovať zákony a všeobec-
ne záväzné právne predpisy a bude 
tolerantná k ostatným cirkvám a ná-
boženským spoločnostiam a oso-
bám bez vyznania. Registrujúci or-
gán preskúma, či založenie a činnosť 
cirkvi alebo náboženskej spoločnos-

ti nie je v rozpore s týmto zákonom 
a ostatnými zákonmi, ochranou bez-
pečnosti občanov a verejného poriad-
ku, zdravia a mravnosti, so zásadami 
ľudskosti a znášanlivosti alebo či nie 
sú ohrozené práva iných právnických 
osôb a občanov.

● Je islam v SR registrovaný? 
 Islam na Slovensku medzi regist-
rované cirkevné spoločnosti nepatrí.

● Ak nie je registrovaný, môže sa 
stať, že si islamskí veriaci postavia 
na súkromnom pozemku mešitu a 
z minaretov budú verejne zvolávať 
k modlitbám?
 Na Slovensku mešity oficiálne ne-
existujú. V prípade, že by niekto chcel 
mešitu postaviť, musí získať stavebné 

povolenie od mesta. Právny poriadok 
Slovenskej republiky garantuje úplnú 
náboženskú slobodu. Každý má právo 
slobodne prejavovať svoje nábožen-
stvo alebo vieru sám alebo spoločne 
s inými, súkromne alebo verejne, bo-
hoslužbou, vyučovaním, náboženský-
mi úkonmi alebo zachovávaním obra-
dov. Každý má právo zmeniť svoje ná-
boženstvo alebo vieru sám alebo byť 
bez náboženského vyznania. Každý 
má právo slobodne šíriť svoju nábo-
ženskú vieru alebo svoje presvedče-
nie byť bez vyznania. Toto právo sa 
však nesmie realizovať takým spôso-
bom, ktorý by narúšal právny poria-
dok, práva iných občanov a nábožen-
skú toleranciu.                                                        

Zhovárala sa Eva ZELENAYOVÁ
Foto: networkslovakia.sk

denia RTVS, ako aj k tomu, že Rada 
RTVS sa so stanoviskom vedenia te-
levízie stotožnila. V stanovisku sa o. i. 
hovorí: „Odpoveďou Rady RTVS som 
mimoriadne sklamaný, dokonca vyslo-
vujem obavu z kompetentnosti jej čle-
nov a napĺňania podstaty jej poslania. 
Ak sa témou skutočne zaoberala, pre-
tože v zápisnici z Rady o tomto bode 
niet jediného slova, pýtam sa, či za ňu 
neodpovedal iba jej predseda? Ak sa 
však Rada navyše plne, bez jediné-
ho kritického komentára identifikova-
la so stanoviskom Daniely Migrovej, 
riaditeľky Sekcie generálneho ria-
diteľa RTVS, je to až profesionálne 
šokujúce na oboch stranách. Pretože 
v odpovedi p. Migrovej niet takmer je-
diného konkrétneho postoja, iba nie-
koľko všeobecných fráz. Argumentá-
cia, že prevzatý moravsko-český cyri-
lo-metodský seriál, do ktorého RTVS 
dala iba značné peniaze, bol úspe-
chom minulého jubilejného roka, už 
dostatočne oprávnene spochybni-
li mnohí kritici a historici. Nedočkali 
sme sa ani náznaku odpovede, pre-
čo sa RTVS vôbec nezaoberala ďalší-
mi závažnými obrovskými udalosťami 
a osobnosťami? Za mnohé opakovane 
uvediem iba Viedenskú arbitráž 1938. 
Prečo tiež po dlhých rokoch pred di-
vákmi stále ‚schováva‘ aj film Ukrad-
nuté dejiny? A prečo sa v roku 2014 
chce zaštítiť iba dvomi akokoľvek 
významnými jubileami? Čo desiatky 
ďalších, o ktorých niet ani náznaku. 
Takže ťažká kultúrno-identif ikačná 
kríza našej kľúčovej verejnoprávnej 

inštitúcie v jej televíznej i rozhlaso-
vej podobe nielen pretrváva, ale aj 
bude pokračovať! “ 

„Dokedy?“ pýta sa Viliam Jab-
lonický.

■ ARGUMENTY HISTORIKOV
Jedným z dôvodov, prečo ve-

nujeme téme pozornosť, je, že SNN 
práve preto, že RTVS nemala nijakú 
dokumentárnu reláciu č i besedu his-
torikov na tému 75. výroč ie Vieden-
skej arbitráže, uverejnili rozsiah-
lu besedu štyroch historikov rozlič-
ných generácií, vrátane tých, ktorí 
študovali alebo začali profesionálne 
pôsobiť po roku 1989. Beseda obsa-
hovala aj kritiku RTVS zhodnú s kri-
tikou, ktorú zastáva V. Jablonický, 
vrátane návrhov a ochoty zúčastniť 
sa na projektoch č i besedách, kto-
ré by na závažné témy RTVS orga-
nizovala. Jednou z tém v SNN bol 
aj návrh vytvoriť v RTVS priestor i 
pre inú reláciu než len dominantnú 
besedu Pod lampou tak, aby plne 
v zhode so záujmami a s cieľmi de-
klarovanej verejnoprávnosti prispe-
la k demokratickému pluralitnému 
prostrediu a tvorbe relácií o sloven-
ských dejinách a významných výro-
č iach. SNN v tejto súvislosti pouká-
zali na archív RTVS, ktorá pri 70. 
výročí Viedenskej arbitráže vysie-
lala besedu najlepších slovenských 
historikov na túto časť XX. storo-
č ia – Dr. Hronského a Dr. Deáka –, 
tá mala takú kvalitu, že vyšla dokon-
ca aj knižne.

Dušan D. KERNÝ – Foto: (mrs)
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Predmetom sťažnosti bol argu-
ment, že k 75. výročiu Viedenskej ar-
bitráže nie je zaradený nijaký závažný 
a dôstojný program, i keď RTVS má 
aj v archívoch dokumenty s touto te-
matikou a Ústav pamäti národa (ÚPN)  
nakrútil dokument s výpoveďami pa-
mätníkov s názvom Arbitráž. V archí-
voch ÚPN je asi päťdesiat dokumen-
tov – rozprávaní (oral history) obyva-
teľov južného Slovenska, ktoré sa na 
televízne obrazovky nedostali.

■ STANOVISKO RTVS
V oficiálnom stanovisku RTVS 

nie je nijaká konkrétna odpoveď tý-
kajúca sa výročia Viedenskej arbit-
ráže, zdôrazňuje sa však jednoznač-
né stanovisko, že „žiadna významná 
udalosť našich dejín nikdy nebola zo 

strany RTVS programovo ignorova-
ná. Aj v tomto roku pripravujeme via-
cero projektov, ktoré budú reflekto-
vať na významné výročia, ktoré for-
movali naše dejiny – za všetky spo-
meniem 100. výročie vypuknutia prvej 
svetovej vojny či 70. výročie Sloven-
ského národného povstania. RTVS sa 
ako jediný slovenský celoplošný vy-
sielateľ pravidelne a programovo ve-
nuje vysielaniu dokumentárnej tvor-
by a v roku 2013 sme podpore pôvod-
nej slovenskej dokumentárnej tvorby 
dokázateľne venovali najväčší pries-
tor zo všetkých slovenských vysiela-
teľov.“ 

■ JABLONICKÝ NESÚHLASÍ
SNN požiadali V. Jablonického 

o stanovisko k argumentom tak ve-
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Takmer osemmetrové súsošie 
predstavuje archanjela Gabriela, 
na ktorého sa zhora vrhá mohutný 
nemecký imperiálny orol. Anjel má 
symbolizovať nevinné, bezúhon-
né  Maďarsko ako obeť nemecké-
ho násilia. Sochu majú odhaliť na 
sedemdesiate výroč ie nemeckej in-
vázie v roku 1944. Vtedy, keď ad-
mirál Hor thy, ktorý bol pr i moci od 
roku 1920, chcel separátny mier so 
spojencami a Nemci jeho vládu na-
hradili vládou fašistickej Strany ší-
pových krížov. 

■ MASOVÉ DEPORTÁCIE
V lete 1944 sa s aktívnou po-

mocou maďarských úradov začali 
depor tácie vyše štyr istotr idsať t isíc 
maďarských občanov do Osvien-
č imu. Tak židovskí predstavitelia, 

ako aj histor ici odsudzujú vykres ľo-
vanie Maďarska ako nevinnej obe-
te nacistov, lebo v skutočnosti bolo 
ochotným kolaborantom. Niektorí 
z tých, čo prežil i holokaust, vra-
cajú vyznamenania, ktoré im udelil 
maďarský prezident, a dokonca na 
protest žiadajú  odstránenie svo-
jich mien z budapeštianskeho pa-
mätníka holokaustu. Profesor Ran-
dolph Braham z newyorskej univer-
zity, ktorý sám holokaust prežil a je 
rešpektovanou autoritou ako histo-
r ik genocídy maďarských Židov, 
označ i l  plánovanú sochu za ďal-
ší pokus oč ist iť éru admirála Hor-
thyho. Podľa neho je to hanebný 
a zbabelý pokus odviesť pozornosť 
od kolaborantského Hor thyho reži-
mu a nehanebný pokus o falšova-
nie dejín. Hor thyho režim prijal jed-

ny z prvých protižidovských záko-
nov v Európe. 

Maďarsko a jeho armáda boli 
aj poslednými vytrvalými spojen-
cami Nemecka – bitka o Budapešť 
bola pre sovietsku Červenú armá-
du jedna z najdlhších a najkrvavej-
ších. Nemecké a maďarské jednot-
ky bránili metropolu na Dunaji ce-
lých sto dní. Maďarsko tak bolo 
do posledných chvíľ spojencom 
Nemecka, kým v roku 1944 v su-
sedných štátoch – v Rumunsku, 
v Juhoslávii a na Slovensku bola situá-
cia iná.

■ VOLEBNÁ ŠARÁDA
Oficiálne úradné miesta v Ma-

ďarsku sa bránia tvrdením, že sú-
sošie nie je súčasťou of iciálneho 
vládneho programu ani v rámci pr i -

M in is te r s t vo zahran ičných ve c í  p r ip ravu je  ten to  rok  nove -
lu  zákona o  S lovákoch ž i júc ich v  zahran ič í .  Rovnako tento  rok 
p re dst av í  novú konce pc iu  š t á tne j  po l i t i k y  vo v zťahu k  zahran ič -
ným S lovákom.  Nove la  bude kore špondovať  s  nov ými  po l i t i ck ý -
mi ,  l eg is la t í vnymi  a  soc iá lnymi  podmienkami  ž i vot a  k ra janov, 
keďže  sa  mení  š t r uk túra  a j  spô sob fungovan ia  s lovensk ých ko -
muní t .

M in is te r  zahran ičných vec í  M i ros lav  La jčák  v  r ozhovore  p re  Rá -
d io  Lumen v  te j to  súv is los t i  poveda l:  „To ,  že  sa  nám mení  š t r uk tú ra 
S lovákov  v  zahran ič í ,  j e  zásadná vec .  Máme tu  novú  m ig rác iu  m la -
dých  ľudí  v  p roduk t ívnom veku  s  ma lým i  de ťmi  –  ľudí ,  čo ces tu jú , 
k to r í  neod i š l i  j ednorazovo ,  a le  sa  v raca jú  na  S lovensko ,  k to r í  ma jú 
úp lne  i né  pož iadavk y  a  po t reby.“

V  zahran ič í  ž i jú  takmer  dva  m i l i óny  S lovákov.  Pa t r ia  sem men -
š iny,  k ra janské  komun i t y,  po tomkov ia  S lovákov,  a le  v  os ta tných  ro -
koch  na jmä pracovní  m ig ran t i .  Na jpo  če tne jš ia  k ra janská  komun i ta  – 
as i   devä ťs to t i s íc  osôb –  s tá le  ž i je  v  Spo jených  š tá toch  amer i ck ých , 
v  Kanade je  to  oko lo  devä ťdes ia t t i s íc  ľudí  pôvodom zo  S lovenska . 
V  Európe už  t r ad ične na jv iac  S lovákov  ž i je  a  pôsobí  v  Čechách – 
v yše  s topä ťdes ia t t i s íc .  Ďa lš ie  desa ť t i s íce  S lovákov  od i š l i  za  p rácou 
na  B r i tské  os t r ov y,  a le  a j  do  Škand ináv ie . 

Ú rad  p re  S lovákov  ž i júc i ch  v  zahran ič í  v ydáva k ra janom osved -
čen ia  S lováka  ž i júceho   v  zahran ič í .  O k rem práva  poby tu  na  S loven -
sku  ním získa jú  nás ledne a j  vo ľný  pohyb  v  k ra j i nách  Európske j  ún ie . 
M in is te r  M .  La jčák  považu je  generačnú v ýmenu v  k ra janske j  komun i -
te  za  p r i r odzenú .  M r zí  ho  však   r ozde len ie  k ra jsk ých  komuní t  na  n ie -
ko ľko  skupín ,  k to ré  medz i  sebou sú ťaž ia  o  vp ly v.

Prev zaté:  t e raz .sk

Zákon o Slovákoch v zahraničí

sko-právnymi organizáciami, neča-
kajú na dokončenie vágnych refo -
r iem a siahodlhých debát pol i t ikov 
a „akt ivistov“, rozhodne nepr ide ľu-
jú nové by ty zníženého štandardu 
tým, k torí si svoje vlastné obydlia 

za nieko ľko rokov „vybývali “,  a už 
vôbec sa nezaoberajú tými, ktorí si 
neplatia nájomné. 

„Scum village“ sa nazývajú lo-
kality povedzme v Holandsku, kam 
asociálov a všetkých tých, ktorí od-
mietajú rešpektovať základné pravid-
lá obč ianskeho spolužitia v obciach 
a v mestách, jednoducho – vysťa-
hujú. Bez veľkých debát, rokovaní, 
schvaľovaní, bez rozhorčovania po-
chybných zástancov – naopak s pod-
porou médií.  A samozrejme aj ma-
joritnej časti obyvateľstva. Je pre-
to veľmi naivné, ak sa niektorí naši 
spoluobčania spoliehajú na to, že 
keď sa s celou mnohopočetnou ro-
dinou odsťahujú do Veľkej Británie, 
Írska alebo najnovšie aj do niekto-
rých severských štátov Európy, bude 
o nich postarané vo všetkom. Napo-
kon, nikam by sa nemuseli sťaho-
vať, ak by pochopili, že ľudstvo žije 
už v 21. storočí a že stačí iba tro-
chu zmeniť životnú f ilozof iu, v kto-
rej zotrvačne dominuje  – starajte sa 
o mňa vy. 

(ib)

Č lenovia výboru odsúhlasi -
l i  vedeniu, aby sa situácia r ieši -
la bezúročným úverom a bez zá-
ložného práva. Matica si ešte v ja-
nuár i vzala úver vo výške pätnásť 
t isíc eur. Pôžička nebola úročená 
a Matica ani za ňu nezaloži la svoj 
majetok. Financie požičal súkrom-
ný subjekt, k torý podporuje č in-
nosť  Mat ice. Situáciu následne vy-
r ieši lo podpísanie zmluvy o dotáci i 
zo strany Ministerstva kultúry SR 
(MK SR) z 12. februára t . r. 

■  PROBLÉMY NEOGRAFIE
Rozpočet národnej ustanoviz-

ne sa skladá z viacerých súčastí. 
Slovenská republika jej prostred-
níctvom MK SR poskytuje ročnú 
dotáciu vo výške 1,49 mil ióna eur. 

Tlač iareň  Neograf ia vypláca Ma-
t ic i ročné dividendy.  Mat ica má 
aj v lastné zdroje prí jmov. Po súč -
te týchto predpokladaných prí j -
mov možno pr ipraviť  rozpočet na 
ďalší rok. Tlač iareň  Neograf ia pat-
rí medzi najväčšie na Slovensku. 
Dobrá kondícia spoločnost i a pre-
daj pôvodných pr iestorov v centre 
Mar t ina jej dovol i l i  postaviť  úplne 
novú a modernú budovu v Pr ieko-
pe pr i Mar t ine v roku 2013. Násled-
ne sa však situácia zač  ala kompli -
kovať  a koncom roka 2013 spôso-
bi la výpadok zdrojov pre Maticu na 
zač iatku roka. Vedenie MS v or-
gánoch Neograf ie pr i jalo zač iat-
kom februára opatrenia, perso-
nálne nevynímajúc,  na zlepšenie 
ekonomickej si tuácie. 

■  ZDROJE Z GRANTOV
Situáciu pre Slovenské národ-

né noviny zhodnoti l  pr iamo predse-
da Mat ice Marián Tkáč :  „Finančné 
problémy sú, žia ľ,  súčasťou dní, 
k toré prežívame. Matica sloven-
ská, ale i  mnohé obce a mestá a 
aj iné organizácie podobného typu 
zvyknú mať  starost i s f inancova-
ním v lastne j  č innost i  osob i tne na 
zač ia tku roka,  keď  t reba zap la -
t i ť  s taré d lžoby a nové peniaze 
eš te  nenabehl i  na účet .  V Mat i -
c i  sme tento prob lém r ieš i l i  t ým, 
že sme s i  na k rátky čas pož iča-
l i  a j  od zamestnancov,  resp.  č le -
nov Mat ice.  Pred n ieko ľkými  dňa-
mi  min is ter  ku l túr y  Marek Maďa-
r ič  podpísa l  zmluvu o š tá tne j  do -
tác i i  na našu č innos ť,  čo zname -

Maďarská spoločnosť, politika, politici a politické strany sa doteraz nevyrovnali s dejinami druhej svetovej voj-
ny, a najmä nie s dobrovoľnou účasťou na masovom vyvražďovaní maďarského židovského obyvateľstva. Falzi-
fikácia dejín sa tu stáva súčasťou oficiálnej politiky a politického volebného boja. Svedčí o tom najnovšia vlna 
protestov a nesúhlasu s prípravou novej sochy na Námestí Slobody v Budapešti.

Zač iatok roka 2014 nebol pre Mat icu slovenskú (MS) f inančne jednoduchý. V január i meškal i  výpla -
ty niek tor ým zamestnancom. Dodávateľské subjekty Mat ica písomne požiadala o t rpezl ivosť  pr i  vy-
plácaní fak túr do konca februára. Národnej ustanovizni chýbal i  prostr iedky na ich  úhrady. Predse -
da MS M. Tkáč  o si tuáci i  informoval a j  výbor MS na jeho januárovom rokovaní . 

Dušan D. KERNÝ – I lustračné foto: internet-zdroj: prechlapa.sk

Maroš SMOLEC - Foto: Maroš M. BANČEJ ná,  že značná čas ť  naš ich ak t iví t 
v  roku 2014 je  už pokr y tá.  V ak-
c iove j  spo ločnost i  Neograf ia ,  kde 
je  Mat ica väčš inov ým v lastní -
kom, robíme k roky na také zefek-
t ívnenie je j  č innost i ,  k to ré by pr i -
náša l i  prácu pre s tovky Mar t in -
čanov,  a le  a j  f inančné prost r ied -
ky na mat ičnú č innos ť.  A le  za is -
te  každý správny hospodár  dva -
k rát  obrát i  euro,  kým ho použ i je. 
Preto h ľadáme a j  rac ional izač -
né r iešenia,  aby sme so zdro jmi , 
k toré máme,  zabezpeč i l i  p lnen ie 
mat ičných ú loh v  zmys le zákona. 
A keďže naozaj  je  tu  čas nepý-
ta ť  sa len,  čo dáva Mat ica nám, 
a le  čo je j  dávame my,  musíme 
v úst redí,  a j  v  reg iónoch,  v  ma-
t ičných sub jek toch s  právnou 
subjek t iv i tou s tara ť  sa o seba a j 
š i r šou účas ťou v  grantoch,  k toré 
v yp isu jú  min is ters t vá,  samosprá -
va i  Európa.“

■  ROZPOČET V APRÍLI
Práve sa pr ip ravu je kor igova-

ný návrh rozpoč tu ,  k tor ý  preroku -

je  v ýbor  MS na svo jom rokovaní 
zač ia tkom apr í la  v  Mar t ine. 

Rozpočtové pravidlá výbor schváli najskôr až v  apríli

Maďarsko nie je nijaká nevinná obeť

Všade inde to je jednoduché
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U  našich južných susedov pokračuje falšovanie a  politizovanie dejín

V Európe končia neprispôsobiví za hranicami miest

pomienky holokaustu v Maďarsku 
a ani iných podujatí. Okrem toho so-
cha má vraj byť symbolom všetkých 
obetí nacizmu v Maďarsku, nie-
len židovských, má vraj symboli-
zovať stratu maďarskej suvereni-
ty plne v zhode s novou maďarskou 
ústavou – tak sa totiž o tom hovorí 

v novej maďarskej ústave. Maďar-
ský prezident János Áder sa usilo-
val na Deň obetí holokaustu 27. ja-
nuára o nápravu, keď vyhlásil, že 
„maďarskí predstavitelia kolaboro-
vali s nacistami a holokaust spô-
sobil maďarskému národu bolesť 
a nenahradite ľnú stratu“. 

Už aj tradične najtolerantnejšie 
krajiny Európy začali rázny boj
s asociálmi a s tými, ktorí odmie-
tajú akceptovať ľudské právo 
iných na pokojný, bezpečný a ci-
vilizovaný život. Po Veľkej Britá-
nii a Írsku už istý čas prekvapu-
je aj Holandsko. Ide o r iešenie, 
ktorého princíp spoč íva v tom, 
že ľudí č i  ich celé komunity, kto -
ré odmietajú rešpektovať  zá-
kladné civil izačné normy, úrady 
vysťahujú za hranice mestských 
aglomerácií . 

Odč lenia ich tak od tej čast i 
obyvate ľov miest, k torá ži je uspo-
r iadaným životom, plní si svoje da-
ňové a iné povinnosti a nepohor-
šuje svojím asociálnym správaním 
okol ie. Tamojšie úrady neraz také-
to rozhodnut ia vysvet ľujú pr incí-
pom pod ľa nich najvyšším – ohro-
zením mravnej výchovy mláde-
že major i ty a potrebou el iminovať 
vplyv asociálneho správania sa na 
det i slušných rodín. Samosprávy 
v týchto kraj inách si nerobia ťažkú 
hlavu s nejakými nadáciami a ľud-

ČO IN Í  NEP ÍŠU
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ky odpočúvať ľudia z KGB. Ako 
inak by prišli na myšlienku uro-
biť tam ZOH!

Letisko sa nevolalo a ani 
dnes sa nevolá Soči , ale Adler. 
Ešte pred siedmimi rokmi bato-

žinu vybavovali v plechovom, na 
béžovo natretom hangári s níz-
kou strechou. Prievan a neznesi-
teľná horúčava. Hodiny čakania 
na kamennej obrube chodníka 
mimo rozpálenej budovy. Keď l i -
etadlo vzlietlo, bolo vidno, ako sa 
v mori od brehu tiahla špinavo-
hnedá rieka z mesta bez poriad-
nej čističky. Pred rokmi ruský 
prezident povedal, že museli by 
v Soči a v horách niečo urobiť, aj 
keby nezískali usporiadanie zim-
nej olympiády. Človek s prehľa-
dom mu bol viac ako náchylný 

veriť. Dnes treba súhlasiť s týž-
denníkom Der Spiegel, že Rusi si 
nezaslúžia pre jednu odpadnutú 
kľučku taký dešpekt. Postavili 
moderné stredisko tam, kde ne-
bolo zhola nič... 

Jeden ruský olympionik po-
vedal: „Všetko tu je také, ako 
keby som nebol v Rusku.“ To je 
veta, ktorá hovorí viac ako kni-
ha. Z Ruskej federácie len mi-
nulý rok o schengenské víza po-
žiadalo vyše šesť a pol milióna 
ľudí. A státisícové masy prúdia 
do bezvízového Turecka alebo 
do Abcházska s dvestoštyrid-
saťkilometrovým pobrežím à la 
Azúrové pobrežie v susedstve 
Soči , kde sú ruské jednotky, aj 
keď oficiálne medzinárodne je to 
zvrchované územie Gruzínska.

Ak sa ocitnete pred sviatka-
mi – a ruské sviatky bývajú dlhé 
– vo veľkom meste mimo Mosk-
vy, ako sa to stalo mne, môže-
te mať problém, aby ste sa do-
stali do správneho lietadla sme-

rom na Viedeň. V mojom prípa-
de v priebehu hodiny a pol od-
lietalo do Viedne z toho istého 
letiska, kde bol kedysi len ten 
plechový hangár, osem liniek 
– osem veľkokapacitných lieta-
diel. Na otázku spolucestujúce-
ho: kam idem, som odpovedal – 
domov, a on mi na podobnú otáz-
ku: kam idete?, odpovedal – žiť!

Ruská federácia má hranice 
ďaleko od našich, prakticky na 
čiare, kam dospeli počas vojny 
nemecké jednotky, teda kilome-
tre pred Volgogradom, vtedaj -

ším Stalingradom. Keď  prep-
nete na ruské televízie, vidíte, 
ako sa valia besedy, a z nich je 
zrejmé, ako Rusmi lomcujú deje 
na Ukrajine. Pri besede ukra-
j inských a ruských poslancov 
a publicistov sa strhla v mos-
kovskom štúdiu prudká hád-
ka, slova nebolo rozumieť,  a ni -
kto s prekrikovaním neprestal... 
Krym a ukrajinské č iernomor-
ské pobrežie, vrátane chýrne-
ho Ar teku – to všetko je pre 
Rusov dovolenka v zahranič í . 
Im zostal len zlomok pobrežia 
s Gelendžikom a Soč i .  Pokiaľ 
ide o vysokohorskú turistiku 
a lyžovanie, turistická oblasť 
kúpeľov a lyžiarskych svahov 
Elbrusu na Kaukaze je de fac-
to blokovaná neistotou a nepo-
kojmi. Rusko, plochou najväčší 
štát na svete, nemá iné vhodné 
miesto a dnes ani iné moderné 
stredisko ako ten kúštik pobre -
žia pri Soč i  a Gelendžiku a v po-
rovnaní s mohutným Kaukazom 
štipku hôr na lyžovanie. Je to 
po rokoch po prvý raz, čo majú 
niečo na úrovni, za akou dote -
raz chodil i inde po Európe, ku 
ktorej chcú patr iť.

Na Slovensku je nemálo politi-
kov, ktorí sa všemožne prostredníc-
tvom médií usilujú ovplyvňovať verej-
nú mienku a nepripustia si, že dospe-
lý č lovek je schopný vytvoriť si ná-
zor na veci verejné aj sám. Na dru-
hej strane sú u nás médiá, ktoré bez 
ohľadu na akúkoľvek mienku robia 
v mene tej svojej pravdy a zamera-
nia tvrdú a neraz zákernú politiku. Aj 
tie na mentálne schopnosti občanov 
zvysoka kašlú. Politikom aj médiám 
sme takto vlastne ukradnutí. Sme tu 
iba na to, aby sme boli divákmi na 
ich predstavení, ktoré nie je ničím 
iným ako bojom o peniaze. O ich tuč-
né balíky. A nám neraz zostáva ro-
biť zo seba šašov. Je to, paradoxne, 
azda jediný spôsob, ako v takejto de-
mokracii neprísť napokon o rozum. A 
možno by ani to nebolo na prekáž-

ku... Šašovia boli podľa povestí väč-
šinou obdarení humorom, svojským 
a nenapodobiteľným; blázni mali do 
istej miery imunitu voč i akýmkoľvek 
trestom, mohli si hovoriť, čo chcú, 
s vedomím, že ich aj tak nikto nevy-

počuje. A kto už si u nás môže do-
voliť hovoriť naozaj to, čo chce? Mi-
mochodom, ak sú vo filmových roz-
právkach blázni a šašovia zobrazo-
vaní verne, potom je len chyba moc-
ných, že si ich nevypočuli a že sa ne-
zamysleli nad tým, čo vlastne napo-
vedali svojimi žartovnými kúskami. 

Kto zo súčasnej opozície v čase 
jej vládneho konca i konca pontif ikátu 
Miloslavy Zemkovej v politicky zria-
denej dvojjedinej funkcii šéfky spo-

jených verejnoprávnych médií slo-
venských chcel počuť „hlas ľudu“ č i 
hlas šašov o tom, aká nebezpečná je 
práve jej osoba pre verejnoprávnosť 
ako takú, a aké nebezpečné je spojiť 
rozhlas s televíziou? Nikto! Dokonca 
akékoľvek náznaky takýchto názorov 
boli považované za politický boj a ich 
nositeľov sa dotknutá pani pracov-
noprávne zbavovala ako na bežia-
com páse. Prečo by som teraz ako 
občan mal počúvať náreky tej istej 
súčasnej opozície o tom, že verejno-
právne médiá sa stali slúžkou súčas-
nej vládnej moci? A č i už som neprí-
četný, aby som si nepamätal, že boli 
slúžkou aj v ich politických farbách? 
Nikoho z poslancov počas voľby 
pána Václava Miku na post predsta-
viteľa RTVS nezaujímalo, že to pre 
verejnoprávne médium nie je správ-

Napádajú už aj Evu Sirackú

Prečo vlastne nadŕžam Rusom
Dušan D. KERNÝ

Je to už v podstate na smiech

SPOZ A OPONY

ny výber, aj keď ako manažér v ko-
merčnom médiu bol úspešný. Prečo 
by mňa ako občana malo teraz trápiť 
to, že sa s ním trápia tí, ktorí ho voli-
li? Naopak, hoci úlohou šašov je za-
bávať, na Slovensku aj to je inak. My 
občania šašovia sa teraz môžeme 
iba smiať na tom, ako mizerne robia 
médiá politiku a ako mizerne politici 
podsúvajú informácie. V tejto mizérii 
sa nás budú rozhádaní, ale navonok 
svorne snažiť presvedč iť, aké dob-
ré je pre nás, keď si vyberieme toho 
a práve toho kandidáta na úrad pre-
zidenta, europoslanca č i primátora 
alebo starostu. Akosi nám zabúda-
jú povedať, aj tí „novinári“, aj tí „po-
litici“, že nám vnucujú svoje tlačen-
ky, na ktorých majú len a len oni svoj 
mocenský a ekonomický záujem. 

Šašovia a blázni to už dávno 
vedia. Bavia sa na tom, je to naozaj 
na smiech. Ibaže tým, ktorí si mys-
lia, že ovládajú náš slovenský svet, 
to akosi ešte nedošlo. A keď im to 
raz dôjde, vtedy pochopia, že život 
občana nie je o „mikoch“, „ertéves-
kách“, „gorilách“, „harabinoch“ a „f i-
coch“, ani o samozvaných mienko-
tvorcoch.

„Morálka je vecou dohody,“ túto 
osudovú vetu povedala pred piatimi 
rokmi Iveta Radičová v prezident-
skej kampani a zrejme ňou pochova-
la svoju nádej na víťazstvo vo voľ-
bách. Nepomohlo ani osobné stret-
nutie s biskupom Rudolfom Balá-
žom. 

V súčasnosti z viacerých strán 
prichádza iniciatíva zakotviť man-
želstvo muža a ženy  do Ústavy 
SR, aj keď zákon č. 36 z roku 2005 
o rodine jasne stanovuje, že „man-
želstvo je zväzkom muža a ženy“, 
a ďalej hovorí: „Spoločnosť tento 
jedinečný zväzok všestranne chrá-
ni a napomáha jeho dobru. Manžel 
a manželka sú si rovní v právach 
a povinnostiach. Hlavným účelom 
manželstva je založenie rodiny a riad-
na výchova detí.“ 

Hoci by sa mohlo zdať, že ide 

o také prirodzené veci, o akých vô-
bec netreba uvažovať, v ostatnom 
čase sa rodina a výchova detí do-
stali do pozornosti istých záujmo-
vých kruhov  a usilujú sa ich od 
základu zmeniť. Smernica Estre-
la, ktorá v Európskom parlamen-
te neprešla, mala za cieľ zavádza-
nie sexuálnej výchovy už v pred-
školských zariadeniach. Smernica 
Lunacek bola úspešnejšia a má sa 
stať cestovnou mapou pre špeciálne 
práva LGBT osôb v č lenských štá-
toch Únie. V súvislosti s neuveriteľ-
ne nenávistnou až štvavou kampa-
ňou, sprevádzajúcou presadzova-
nie sa inakosti na európskom kon-
tinente, poslanecký klub KDH  na-
vrhuje ústavne zakotviť manželstvo 
ako jedinečný zväzok jedného muža 
a jednej ženy. Myšlienku podporila 
aj známa lekárka, zakladateľka Ligy 

proti rakovine Eva Siracká.  Reakcia 
zo strany štvorpercentnej sexuál-
nej menšiny prišla okamžite. Jej ak-
tivista Dušan Veselovský v otvore-
nom liste žiadal Sirackú, aby sa ve-
rejne dištancovala od „diskriminač-

ných a protiľudských snáh“ niekto-
rých politikov a ospravedlnila sa ľu-
ďom LGBT za vyjadrenú podporu 
navrhovanej vete: „Manželstvo je je-
dinečným zväzkom jedného muža 
a jednej ženy. Slovenská republika 
manželstvo všestranne chráni a na-
pomáha jeho dobru.“  Veselovského 
reakcia je absurdná.

Slovenská republika vytvorila 
dobré podmienky pre úspešnú im-
plementáciu smerníc EP v oblas-
ti práv sexuálnych menšín. Euro-

poslankyňa Anna Záborská sa dom-
nieva, že EP je posadnutý sexuál-
nym životom občana. Inštitúcie EÚ 
a č lenské štáty musia po prijatí 
správy Lunacek zohľadniť holistické 
homosexuálne zmýšľanie vo všet-
kých oblastiach verejnej politiky. Ni-
jaký právny predpis v budúcnosti  by 
už nemal byť v rozpore so záujmami 
LGBT aktivistov (!) 

Čo sa to deje s našou spoloč-
nosťou, keď sa verejne spochybňu-
jú  prirodzené  zákonitosti existen-
cie ľudstva? Za posledné roky nija-
ká iná agenda  tak nezmenila slov-
ník ako ľudsko-právna. Presadzo-
vanie práv osôb LGBT podporujú 
v EP najmä ľavicové strany.  V Ta-
liansku, kde sa problematikou se-
xuálnych menšín dlho nezaobera-
li, odrazu vláda vydala pre noviná-
rov novú skupinu smerníc o tom, ako 
zaobchádzať s LGBT ľuďmi. Noviná-
rom, ktorí sa neprispôsobia, vyhrá-
žajú sa právnymi i profesionálnymi 
sankciami. Majú sa zdržiavať poj-
mov ako prirodzená č i tradičná ro-
dina a homosexuálne manžel-
stvo. Podľa smerníc rod je dušev-
ný stav a pohlavie č isto anatomic-
ký pojem. Spamätáva sa aj tamoj-

šia cirkev  a biskupi na severe kra-
jiny koncom januára publikovali 
pastiersky list. Je aktuálny naj-
mä preto, lebo v parlamente pre-
bieha diskusia  k návrhu zákona 
o homofóbii. Jeho kritici sa obá-
vajú, že  zamedzí slobodné vyjad-
rovanie názorov, ktoré budú v roz-
pore s ideológiou gender. Biskupi sa 
vyjadrili ku konkrétnym témam a na-
pokon k závažnému – tak potenciál-
nemu, ako aj reálnemu – nebez-
pečenstvu prekrúcania hodnoty a 
samého konceptu prirodzenej ro-
diny, založenej na manželstve me-
dzi jedným mužom a jednou ženou. 
Zdôraznili, „že je potrebné odmiet-
nuť gender ideológiu, ktorá popiera 
objektívny základ rozdielnosti a kom-
plementarity pohlaví a vnáša zmä-
tok aj do oblasti práva“. Taliansko 
je tak ďalšou krajinou, kde sa ina-
kosť usiluje diktovať svoje predsta-
vy o fungovaní spoločnosti. 

Inakosť  nie je jediný nástroj  
na rozvrat tradičnej európskej kultú-
ry. Ak sa do legislatívy európskych 
štátov dostanú pojmy ako homofó-
bia, islamofóbia a ďalšie fóbie ako 
nedotknuteľné,  jednoducho zanik-
neme.  

V časoch, keď stála leten-
ka Bratislava – Soči a späť od 
osemsto do tisícšesťsto korún, 
som sa tam niekoľkokrát pre-
mlel. Bez syna, ktorý to odmie-
tal so slovami, ďakujem, už som 
v ZSSR bol. Vybláznili sme sa  
v čistom mori, kde nebolo nič, 
len obďaleč periskop. Zrejme 
ponorkové loďstvo sovietske-
ho námorníctva. Aj tak sme si 
s Blahoslavom Hečkom, s jeho 
vnukmi a s mojou dcérou zaplá-
vali v tyrkysových vodách, po-
kiaľ sa len dalo, a keď sme plá-
vali naspäť k brehu, mali sme 
pred očami úchvatnú panorámu 
zasneženého horského chrb-
ta Kaukazu. Akí sú len tí sovieti 
nemožní, veď tu by sa dali uro-
biť také športové areály a rekre-
ačné strediská – rovno z teplé-
ho mora na lyže alebo naopak 
– a to aj uprostred leta! Rozobe-
rali sme neschopnosť jadrovej 
veľmoci aj v reštaurácii pri obe-
de, kde ešte v roku 1990 platil 
jedálny lístok vytlačený v typo-
grafii imeni Lenina... Museli nás 
vtedy s Hečkom asi  z tej ponor-

K O M E N T Á R

P O Z N Á M K A

Ivan BROŽÍK

Eva ZELENAYOVÁ
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Kde sa skrývajú príčiny chudobyPoslanci Európskeho parla-
mentu spochybnili postoj niekto-
rých európskych lídrov, ktorí vy-
zývajú na obmedzenie práva voľ-
ného pohybu občanov EÚ. Za-
znelo to z nedávno schváleného 
uznesenia väčšiny europoslan-
cov. Rozprava sa konala na poza-
dí výziev z Británie a Nemecka o 
potrebe nových obmedzení voľ-
ného pohybu pre pracovníkov zo 
všetkých štátov EÚ. Výzvy sa zin-
tenzívnili po ukončení obmedze-
nia voľného pohybu pre bulhar-
ských a rumunských občanov 
od 1. januára 2014. Voľný pohyb 
ešte v niektorých štátoch EÚ ne-
platí pre najnovších občanov Únie 
z Chorvátska.

Európsky parlament v uznese-
ní, ktoré spoločne predložili skupi-
ny Európskej ľudovej strany, európ-
skych socialistov a demokratov, li-
berálov, zelených a spojenej eu-
rópskej ľavice, vyzýva č lenské štá-
ty Únie, aby dodržiavali ustanovenia 
zakladajúcich zmlúv, ktoré sa týka-
jú pravidiel EÚ, upravujúcich vo ľný 
pohyb. Ide o právo zaručené všet-
kým európskym občanom, zdôraz-
ňujú poslanci. Europarlament vy-
zval č lenské štáty, aby sa zdržali 
akýchkoľvek opatrení, ktoré by moh-
li ovplyvniť právo na slobodu pohy-
bu v EÚ. Poslanci tiež vyjadrili od-
mietavý postoj k akémukoľvek návr-
hu na obmedzenie počtu migrantov, 
pretože je to v rozpore so zásadou 
Zmluvy o EÚ, týkajúcej sa voľného 
pohybu osôb.

S blížiacimi sa voľbami do Eu-
rópskeho parlamentu sa voľný po-
hyb občanov EÚ stal pre niektoré 
politické strany témou volebnej kam-
pane, uvádza sa v uznesení, ktoré 
si zároveň všíma, že viacero vyhlá-
sení spochybňujúcich právo na voľ-
ný pohyb zaznelo nedávno aj od vy-
sokopostavených európskych poli-
tikov. Podľa europoslancov existu-
je nebezpečenstvo, že táto diskusia 
povedie k nárastu rasizmu a xeno-
fóbie. Poslanci tiež pripomenuli, že 
najnovšie štúdie Európskej komisie 
ukázali, ako sú mobilní pracovníci 
cez dane prispievateľmi do hospo-
dárstiev a rozpočtov hostiteľských 
krajín.

Aj keď len 2,8 percenta všet-
kých občanov EÚ žije v č lenskom 
štáte, ktorý nie je štátom ich pôvo-
du, pod ľa europoslancov predsta-
vujú kľúčový prvok pre úspech vnú-
torného trhu a podporu európske-
ho hospodárstva. Parlament vyzval 
č lenské štáty, aby nediskriminova-
li mobilných pracovníkov EÚ. Podľa 
poslancov nie je možné mylne spá-
jať právo na voľný pohyb na ciele 
práce s údajným zneužívaním sys-
témov sociálneho zabezpečenia. EP 
tiež pripomenul č lenským krajinám 
ich zodpovednosť za riešenie zne-
užívania svojich systémov sociálne-
ho zabezpečenia nezávisle od toho, 
č i sa ho dopustia ich vlastní obča-
nia alebo občania iných č lenských 
štátov.

Je jasné, že pre EÚ sú naj-
podstatnejšou vecou tohto roku eu-
rovoľby. Europarlament síce oficiál-
ne nemá také právomoci ako národ-
né parlamenty, určuje mnohé strán-
ky života obyvateľov Únie. Aj preto si 
asi poslanci uvedomili, že vo voľbách 
budú potrebovať aj hlasy ľudí, ktorí 
v rámci Únie migrujú za prácou. Ak 
budú občania chudobnejších štátov 
obmedzovaní v pohybe za prácou, 
ukáže sa to aj v zostave nového eu-
roparlamentu. Preto sa pred voľbami 
z Bruselu ozývajú hlasy, že všetci ob-
čania sú si rovní aj v pohybe za prá-
cou. Len tým domácim, ktorí o prácu 
pre lacnejšiu pracovnú silu prichád-
zajú, sa to veľmi páč iť nemusí.

Robert LANDIS

Rovní a rovnejší

S poslancom NR SR Ľubošom  Blahom o knihe Späť k Marxovi?

Od roku 2012 pôsobí v Národnej rade (NR) SR za stranu SMER-SD. Je predseda Výboru NR SR pre európske 
záležitosti a člen Zahraničného výboru NR SR. Zároveň pôsobí ako vysokoškolský učiteľ a vedecký pra-
covník Slovenskej akadémie vied. Napísal viacero kníh, najznámejšie sú Späť k Marxovi? a Matrix kapita-
lizmu. Pozorovatelia a médiá ho považujú za vzorového politika európskeho socializmu. 

dobne. Kapitalizmus tieto práva po-
piera, a preto je morálne neprijate ľ-
ný.  

● Myslíte si, že ľavica a pravi-
ca ešte reálne existujú, ak v pra-
xi vidíme, že toto delenie je pre-
žité? Veď ľavica, ak je pri moci, 
často robí pravicové opatrenia 
a naopak...

Slavoj Žižek to vtipne pome-
noval tak, že medzi modernou so-
ciálnou demokraciou a pravicou je 
asi taký rozdiel ako medzi kokako-
lou a pepsikolou. V praxi to tak na-
ozaj občas vyzerá, najmä v Európe. 
To však neznamená, že nie je roz-
diel medzi ľavicovými a pravicovými 
hodnotami. Ľavici ide o solidaritu, 
spoluprácu a sociálne práva. Preto 
podporuje sociálny štát, regulovanú 
ekonomiku a ochranárske opatrenia. 
Naopak, pravica chce voľný trh, pri-
vatizáciu a dereguláciu. Preto kastru-
je štát a hlása odcudzený individua-
lizmus. Osobne robím všetko preto, 

aby sa ľavica skutočne správala ľa-
vicovo a chránila ľudí práce. Na Slo-
vensku je Smer jednoznačne ľavico-
vý, zoberte si naše zmeny Zákonníka 
práce, dôchodkového systému, zru-
šenie nespravodlivej rovnej dane č i 
posilnenie odborov. 

● Ste kritický voči cirkvi. 
Jej predstavitelia však v deji-
nách ochraňovali slovenský ná-
rod a tradičné hodnoty. Nie je kon-
traproduktívne útočiť na hodnoty, 
ktoré veriaci ľudia vyznávajú?

Cirkev zohráva veľmi progresív-
nu úlohu povedzme v Latinskej Ame-
rike, kde pomáha chudobným a kriti-
zuje kapitalizmus. V tomto duchu sú 
mi veľmi sympatické aj mnohé vyjad-
renia pápeža Františka. Problém 
je skôr v tom, že katolícka cirkev 
v postkomunistických štátoch kladie 
prehnaný dôraz na tradičné konzer-
vatívne hodnoty v oblasti etiky na-
miesto toho, aby sa sústredila na to, 
čo ľudí naozaj trápi, a teda na so-
ciálne otázky, chudobu, nerovnosť, 

Zhováral sa Roman KALISKÝ-HRONSKÝ – Foto: Rudolf BIHARY

vykorisťovanie. Veľmi sa mi páč i 
myšlienka jedného slávneho brazíl-
skeho kňaza, ktorý vravel, že ak po-
máhate chudobným, označujú vás 
za svätca, no ak sa pýtate na príč iny 
chudoby, označ ia vás za komunistu. 
Ja sa pýtam na príč iny chudoby.

● Marxizmus presadzoval so-
cialistický internacionalizmus 
ako kotol, v ktorom sa rozvaria 
všetky národy. Ako ľavicový li-
berál kritizujúci aj národniarov 
sa považujete za vlastenca ale-
bo kozmopolitného internaciona-
listu?

Ono sa to nevylučuje. V poli-
tológii rozoznávame dva druhy na-
cionalizmu, jeden je konzervatívny, 
vylučujúci, etnický, druhý je liberál-
ny, otvorený, obč iansky. Som zá-
stancom toho druhého. Milujem Slo-
vensko, jeho históriu, prírodu, ľudí. 
No zároveň chcem, aby sme s iný-
mi národmi čo najviac spolupraco-
vali a aby sme rešpektovali, že ľu-
dia sú si rovní a že majú svoje práva 
bez ohľadu na to, odkiaľ pochádzajú 
a akú majú farbu pleti. Reálny prob-
lém ľudí nie sú iné národy ani men-
šiny, ale arogantné globálne kor-
porácie, ktoré tu kolonizujú všetko 
navôkol. To najvlasteneckejšie, čo 
dnes č lovek môže urobiť, je chrániť 
ľudí pred nadnárodným kapitálom.   

● Aj socializmus deklaroval 
rodinu ako základnú bunku spo-
ločnosti. Tá sa reálne rozpadla nie-
len pádom režimu, ale aj t lakom 
na presadzovanie homosexuali -
ty ako nového modelu párového 
spolužit ia. Ste zástancom ho-
moagendy na úkor tradičnej ro -
diny?

Som zástancom tolerancie a reš-
pektu. Ja sám mám mladú rodinu 
a z môjho krásneho malého synče-
ka sa veľmi teším. Ale sú ľudia, ktorí 
sa narodili s inou sexuálnou orien-
táciou, mimochodom, patrili medzi 
nich aj Freddy Mercury, Michel Fou-
cault č i Oscar Wilde. Nepáč i sa mi, 
ak niekto týchto ľudí odsudzuje len 
preto, že sa mu nepáč i, ako sa sprá-
vajú vo svojom súkromí, aj keď ni-
komu neubližujú. Štát by nikomu 
nemal liezť do postele a mal by reš-
pektovať práva každého. To nie je 
útok na tradičnú rodinu, tú plne reš-
pektujem. Neviem, ako môže tole-
rancia ohroziť rodinu. To akože kvôli 
sexuálnym menšinám sa mám teraz 
cítiť menej heterosexuálny? Nero-
zumiem tej súvislosti. Podstatné je, 
aby sme dali ľuďom sociálne a eko-
nomické podmienky, aby si rodiny 
mohli zakladať.

SEBAOBR ANA

● Definujete sa ako ľavico-
vý liberál s tým, že sa hlásite 
k marxizmu. Vyvoláva to rozpaky 
u tých, ktorí zažili reálny marxiz-
mus-leninizmus, kde priestor pre 
liberálne myšlienky neexistoval. 
Liberálny marxizmus – nie je to 
akési „drevené železo“?

Liberálny marxizmus je je-
den z najvplyvnejších f ilozof ických 
prúdov dneška, podrobne o ňom pí-
šem v knižke Späť k Marxovi?. S bý-
valým režimom tento marxizmus 
nemá nič spoločné, ide o demokra-
tické myšlienky, postavené na vý-
robnej samospráve a vlastníctve f i-
r iem zamestnancami, teda na vý-
robných družstvách. Liberálny ľavi-
č iar som preto, že sa hlásim k ľud-
ským právam, no zároveň kritizujem, 
že ľudské práva sa v našom priesto-
re zužujú iba na formálne obč ianske 
práva. Ja však ako ľavič iar zdôraz-
ňujem sociálne práva, a teda prá-
vo na dôstojný život, materiálne za-
bezpečenie, zdravotnú starostlivosť, 
vzdelanie, spravodlivú mzdu a po-

Kto nerozumie s ignálu refe -
renda zo Švajč iarska, tak je na-
hluchlý a zaspal dobu. Tá správa 
má pre S lovensko, a le a j  pre c iv i -
l izovanú Európu hodnotu zlata.  Vo 
Švajč iarsku po referende zavedú 
kvóty a pr i  h ľadaní práce dostanú 
Švajč iar i  prednos ť  pred cudzinca-
mi ,  pred imigrantmi.  Švajč iar i  za -
stavi l i  masové pr is ťahovalectvo 
v osemmil iónovej kra j ine, kde už 
ž i je dvadsa ť t r i  percent pr is ťaho-
valcov. 

Pý tate sa, prečo sa to s ta lo? 
Koncepcia g lobal izmu a neol ibe -
ra l izmu sa zač ína rúca ť  ako dom-
ček z karát.  Kvóty pre pr is ťaho-
valcov in ic iovala kra jne pravi -
cová Švajč iarska ľudová strana. 
„ Je to ví ťazstvo konzer vatívneho 
Švajč iarska nad l iberá lnym Švaj -
č iarskom,“ povedal pre švajč iar-
sku televíz iu SRF Claude Long-
champ. Tak ako európsk i  a ame-
r ickí  l iberá l i  nemajú mieru a súd-
nos ť  v otázke LGBT, tak s i  začal i 
dovo ľova ť  a j  mosl imovia vo Švaj -
č iarsku. Pr vou ve ľkou skúškou 
pre Európanov bola požiadavka 
dobudova ť  minarety v meš i tách. 

Prot i  s tavbe minaretov sa v refe -
rende vys lovi lo vyše pä ťdesiatse -
dem percent občanov. Mosl imovia 
sa potom zameral i  na švajč iarsku 
národnú v la jku, keď  chcel i  Švaj -
č iarsku konfederác iu pr inút i ť,  aby 
upust i la od symbolu b ieleho kr íža 
na čer venom pozadí.  V ie s i  dak to 
z vás predstavi ť,  že by tento sym-
bol Švajč iarska zmizol  z kul túrnej 
a c iv i l izovanej Európy?  

Prívr ženci  is lamu však nie 
sú pr ví,  k tor ým švajč iarska v la j -
ka leží  v ža lúdku. In ic iatíva pr iš la 
už v minulost i  zo s trany chor vát-
skeho imigranta Iv icu Petruš ića, 
k tor ý zastáva post podpredse-
du združenia pr is ťahovalcov Se-
condos Plus.  Na margo súčasnej 
v la jky povedal:  „ K r íž nezodpove-
dá súčasnému mul t iku l túrnemu 
Švajč iarsku.“  Jeho kroky vzápä-
tí  nas ledoval i  prevažne mosl im-
ské organizác ie z Turecka a A l -
bánska.  Sy lv ia Flück iger z kon-
zer vatívnej  Šva jč iarskej  ľudovej 
s trany (SVP) povedala,  že pož ia -

davky mosl imov sú v kra j ine ne -
akceptovate ľné:  „ Ide o n iečo ne -
pr i ja te ľné, s v la jkou neplánujeme 
n i jaké zmeny. Ak budú požadova ť 
eš te v iac,  zmeníme ústavu.“  Mar ia -
nne B inder,  hovorkyňa Kres ťan-
ských demokratov:  „ Naša v la jka 
reprezentu je šva jč iarsku ident i tu , 
je  pozvánkou pre tých,  k tor í  chcú 
by ť  našou súčas ťou...  dokonca 
a j  pr is ťahovalc i .“  Spomínate s i , 
ako chcel  da jaký pomätenec me-
ni ť  s lová s lovenskej  š tá tnej  hym-
ny,  k torá bude v marc i  os lavo -
va ť  s tosedemdesiat  rokov vzn i -
ku? Kedy a aký chor ý opováž l i -
vec  pr íde s návrhom, aby sme 
z v la jky odstrán i l i  cyr i lo -metod-
ský dvojkr íž !? 

Is te sa pamätáte na vý-
rok vplyvnej  nemeckej  kancelár-
ky Angely Merkelovej  o tom, že 
„mul t i - ku l t i “  je m ŕ t va!   Vzbura 
Šva jč ia rov je odkazom pre nás: 
Nenechajme sa vyd iera ť !  Is te s i 
pamätáte a j  na s lávny výrok aus-
t rá lskej  premiérky Gi lardovej 
v  súv is los t i  s  pož iadavkami pr is ťa-
hovalcov do te j to kra j iny.  Tak s i 
to skúsme zráta ť.  Prečo získava-

O  Č O M  J E  R E Č

jú  vp lyv nac ional is t i  Geerda Wi l -
dersa v na jdemokrat ickejšom Ho-
landsku,  prečo v Belg icku zví ťazi l i 
f lámsk i  nac ional is t i  Ber ta De We-
vera? Prečo  narastá vp lyv Mar ine 
Le Pennovej  vo Francúzsku,  prečo 
sú s tot isícové demonš trác ie prot i 
LGBT v Paríž i? Prečo chce pre -
miér  Cameron v Br i tán i i  prehra -
d i ť  pr í lev Rómov z východnej  Eu-
rópy? Prečo získava na s trednom 
Slovensku vo l ičskú podporu Mar i -
án Kot leba? H ľadaj te s i  odpoveď 
sami v sebe. Ak ju nenachádza-
te,  pr ichádza na jmä zo Šva jč iar-
ska,  kde občania v s lobodnom 
referende povedal i  rozpínavost i 
neol ibera l izmu svoje DOSŤ ! 

Šír ia sa správy o tom, že 
v Európskej  ún i i  sa pr ipravu je le -
g is la tíva o rea lokác i i  (o d i rek tív-
nom určení! )  imigrantov v rámci 
EÚ. „V prax i  to bude znamena ť, 
že do Tal ianska povedzme doplá -
va dvesto Afr ičanov a n ikým ne-
vo lený úradník rozhodne, že š ty-
r idsa ť  z  imigrantov pô jde naprí -
k lad na S lovensko, lebo ich máme 
málo.  S lovensko dostane na usa-
denie každého imigranta sumu od 
šes ť t isíc  do maximálne  desa ť t i -
s íc eur.  Geniá lny spôsob ako nič i ť 
a rozk lada ť  ident i tu národa,“  na -
písa l  b loger.

A j  preto má výs ledok referen-
da vo Šva jč ia rsku nedozerný vý-
znam.... 

Švajčiarsko povedalo: DOSŤ
Drahoslav MACHALA         

PhDr. Ľuboš BLAHA, PhD.
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Z Kremľa neprišiel mráz, ale hry

Bitka v Nitre prekryla obete v Kyjeve

Ak ob ľúbená re lác ia  ne -
p ra jn íkov S lovenska Pod lam -
pou v  minulom roku t v rd i la ,  že 
S lovác i  a  S lovensko ne exis -
tu jú ,  p r i  d r uhom je j  tohtoroč -
nom v ydan í  sa  kar t a  obrá t i l a . 
A le  iba  f a r ize jsk y.  S lovensko a  
S lovákov tu  s íce  v za l i  na  mi -
lo sť,  i baže  väčš inu z  n ich ob -
v in i l i  z  ne pr íče tnost i .  Z ámien -
kou bo l i  ú tok y neonac is tov 
v  N i t re .  Ak té r i  r e lác ie  j asno -
zr i vo  odpove da l i  na  o t ázku , 
p rečo sa  to  s t a lo  p ráve v  N i t -
re .  Je dnoducho p re to ,  že  p red 
pätnást imi - dvads ia t imi  rokmi 
me stu  šé f ova l  Joze f  Proke š – 
bý va lý  l íde r  S lovenske j  národ -
ne j  s t rany. 

Vyora l  teda  v  mes te  h lbo -
kú  b rázdu ,  zas ia l  ž i vo taschopné 
semeno,  k to ré  po  takom d lhom 
čase p r i n ies lo  svo je  p lody.  A 
pod ľa pro tagon is tov  re lác ie  N i t -
r an ia  a  os ta tok  S lovenska  akoby 
na  ne  čaka l i .  Ponúk la  sa  d iagnó -
za  o  nepr íče tnos t i . . . 

S lovác i  sa  s  podobným ne -
pra jn íc t vom nes t re ta l i  z r ied -
ka  a  svo ju  múdros ť  p re tav i l i  do 
p r ís lov ia :  Čo sa  babe chce lo ,  to 
sa  babe sn i l o .  Legá lna  de f i n í -
c ia  nepr íčetnos t i  obsahu je  t i e -
to  zák ladné znak y :  duševná po -
r ucha ,  nás ledkom k to re j  v zn i -
ká  neschopnos ť  r ozpozna ť  p ro t i -
p rávnos ť  daného  sku tku  č i  s ta -
vu  –  je  to  i n te lek tuá lna  neschop -
nos ť .  Pod ľa O t tovho s lovníka  ná -
učného má p la t i ť  za  nepr íče tné -
ho  iba  tak ý  choromyse ľný,  u  k to -
rého  leká r i  z i s t i l i  úp lnú  s t r a tu  r o -
zumu a lebo  zas t re tos ť  vedomia . 
V id ia  t í  sp red  kamier  v  spomína -
ne j  r e lác i i  i ných  pod ľa seba?

Zhodou oko lnos t í  p r i š l o 
eš te  a j  ďa lš ie  obv inen ie  S lová -
kov  –  z  ús t  pos lank yne Magdy 
Vášár yove j ,  bý va le j  p rez iden t -
ske j  kand idá tk y.  Ako  sa  sama 
v y jad r i l a ,  j e j  r od ina  má nemec -
ké  ko rene  a  V ianoce  neos lavu je 
pod ľa s lovensk ých t r adíc i í ,  a le 
pod ľa nemeck ých .  Po  V ianoc iach 
je j  ve ľmi  lež í  na  s rdc i  budú -
c i  osud  Uk ra j i ny,  a  tak  ju  k ra jne 
pobúr i l i  s l ová  p remié ra  Rober-
ta  F i ca ,  že  v  spore  o  p r i pú tan ie 
Uk ra j i ny  buď  k  EÚ,  a lebo  k  Rus -
ku  rozhod lo ,  k to  dá  v iac .  A  v iac 
da la  M osk va .  A le  pan i  pos lan -
k yňa v id í  sku točné  hodno t y  inde. 
S lovác i ,  k to r í  sa  pod ľa ne j  s tá le 
nezbav i l i  „ za tuchnu t ých  t r uh l íc  a 
zaprášených p lecn iakov “ ,  „vše t -
ko  mera jú  pod ľa jed la “ .  O p la -
t í  sa  teda  a j  h ladova ť ,  l en  aby 
sme ma l i  v y túženú  demokrac iu , 
a j  keď  bez  ekonomicke j  s lobody. 
O d jed la  sa  tak to  os lobodzova -
l i  kedys i  svä tc i ,  k to r í  sa  v  lesoch 
ž i v i l i  ko r ienkami ,  a le  v tedy  ne -
š lo  o  demokrac iu ,  lež  o  k rá ľov-
s t vo  nebeské. 

Mám kn ihu  Kameň  múdros t i 
a  v  ne j  jedna  kap i to la  má názov 
Vše tc i  chcú  vaše  dobro  –  neda j -
te  s i  ho  v z ia ť  a  ďa lš ia  sa  nes ie 
v  duchu s loganu Prázdny 
ža lúdok ,  je  z lý  po l i t i cký radca. 
Je pravda,  že pos lankyn i  Vášár y-
ovej ,  ako sama h lása,  ne jde iba 
o dobro Ukra j incov,  a le  a j  Ame-
r ičanov (o to  možno predovšet-
kým) a Európske j  ún ie .  Pochopi -
te ľne a j  S lovenska – lenže ako by 
sme s i  porad i l i  s  b iednym suse -
dom, keď  počas k r ízy nám čas -
to nes tač i l o  an i  bohaté Nemec -
ko? Č i s té  idey pos lankyne Vášá -
r yovej  ma jú jednu chybu:  zaž i la 
iba jeden ich pó l .  Ten,  čo sa k r y je 
s  dos ta tkom. A rad i ť  a  rob i ť  úsud -
ky s  takou to skúsenos ťou je  dos ť 
t rú fa lé .  Mnohí  sa t rú fa lo  púš ťa jú 
do S lovákov.  Tes tu jú  nás ,  čo s i 
môžu dovo l i ť.  Nezos táva nám n ič 
iné než t rad ičná súdr žnos ť. 

Pete r  JÁNOŠ Í K

Čo sa babe chcelo…

Reportér SNN Peter Valo napísal slová piesne o olympijskej víťazke

Súvislosti ukrajinskej zimy, ktoré si antifašisti zrejme nevšimli

Stará zásada hovorí, že v priebehu olympijských hier by sa nemalo bojovať, nemali viesť vojny. Počas XXII. 
zimných olympijských hier v ruskom subtropickom Soči sa však viedli a zrejme ešte dlho budú viesť mediál-
ne vojny.  Je to druhá olympiáda na ruskom území. Prvá sa konala v ére ZSSR a sprevádzal ju bojkot pre so-
vietsku inváziu do Afganistanu – krvavý kúpeľ pre tamojšie obyvateľstvo. Ten sa doteraz neskočil. 

Bitka holohlavých údajných neonacistov a ich odporcov pred barom na jednej z nitrianskych ulíc vyvolala 
medzi Slovákmi rozhorčené reakcie najmä na sociálnych sieťach. Aj keď je verejným tajomstvom, že podobné 
bitky medzi komunitami holohlavých nacistov a podobne agresívnych príslušníkov radikálneho anarchistic-
kého hnutia Antifa sa dejú po celom Slovensku, ohlas vyvolal práve tento konflikt v Nitre, lebo videozáznam 
o ňom vysielali všetky televízie, aj keď s odstupom niekoľkých mesiacov od samotnej udalosti. 

Krvavý kúpeľ to bol a je aj pre 
neúspešné, priam bezmocné  armá-
dy dvoch veľmocí – ZSSR a USA. 
Konč ia sa stiahnutím vojsk bez víťaz-
stva. Keď v roku 1980 došlo k bojko-
tu olympiády v Moskve, súviselo to 
s tragédiou Afgancov a mladých so-
vietskych vojakov základnej služ-
by. V porovnaní s touto tragédiou je 
predsa len terajší pokus o bojkot jed-
nak deravý, jednak oproti krvavej tra-
gédii afganskej vojny terajšie výhra-
dy kvôli gayom sú v porovnaní s mi-
nulosťou skôr fraškou ako tragédiou.

■ VÝREČNÉ POUČENIE
Dnes je masa slovenských di-

vákov a príslušníkov rodín č lenov 
slovenskej výpravy, ako aj ich zná-
mych plná informácií o olympiá-
de a udalostiach počas jej priebe-
hu. Pre Slovensko, verejnosť, pod-
nikateľov, športovcov to znamená aj 
mnohostrannú skúsenosť a konfron-
táciu s akýmikoľvek predstavami, že 
by u nás vo Vysokých Tatrách moh-
la byť časť nejakých budúcich ZOH, 
že by sa dala nejaká kandidatúra pri-
pravovať. To je azda najvýznamnej-
ší poznatok, o ktorom sa tak veľmi 

nehovorí, ale asi vojde skúsenosť zo 
Soč i do krvi každého, kto všetko vi-
del a skúsil na vlastnej koži.

ZOH v Soč i sú aj veľkou skúse-
nosťou pre podnikateľov – veď akýže 
je náš podnikateľský podiel na mno-
homiliardových hrách? Inšpiratív-
na je skúsenosť niekdajšieho koreš-
pondenta, ktorý neveľmi dobrovoľne 
zatváral pobočku v Moskve. Stal sa 
posledným slovenským agentúrnym 
spravodajcom v Ruskej federácii. 
Vymenil novinársku profesiu za prá-
cu pre rakúsku firmu, ktorá sa sta-
la jedným z masívnych dodávateľov 
na stavby v Soč i, vrátane produkcie, 
ktorú vyrába na Slovensku. A tak sa 
slovenský novinár stal na sedem ro-
kov mnohonásobným úspešným ob-
chodným cestujúcim do Soč i. 

■ SBERBANK A INÍ
Mnoho zahraničných odborní-

kov a f ir iem dokumentuje aj mno-
hé prekážky, ktoré ruské továrne 
pri modernizácii produkcie majú, 
a že dosahujú menej ako polovicu 
tej produktivity práce, než je v štá-
toch EÚ, vrátane Slovenska. Vy-
važuje to masívnym kapitálom na-

Päsťou do tváre dostala aj žena, 
ktorá sa snažila zastaviť vzájom-
né napádanie sa. Aj keď nie je pres-
ne známe, čo bitke predchádzalo, jej 
brutalita je nespochybniteľná. V sluš-
nom človekovi podobné video vyvo-
lá fyzický odpor a pýta sa, prečo je 
u nás niečo také možné? Nie je po-
tom ťažké predstaviť si, že ak sa člo-
vek ocitne na nesprávnom mieste 
v nesprávnom čase akokoľvek neza-
interesovaný môže sa stať obeťou po-
uličnej brutality. Ak niekto schvaľuje, 
či dokonca propaguje akékoľvek ná-
silie, buď je kriminálnik, alebo je psy-
chicky narušený, no najskôr oboje.

■ PROTI NÁSILIU 
Slováci, ktorí zostali z videa šoko-

vaní, žiadajú zlepšenie bezpečnosti a 
ochranu pred podobnými hrôzami. Pe-
tíciu za zastavenie násilia na Sloven-
sku podpísalo už približne päťtisíc ľudí 
a ich počet vraj narastá. Organizátor-
kou petície je Lucia Štasselová, ktorá 
žiada vysvetlenie nečinnosti polície. 
Iniciuje aj odvolanie ministra vnút-
ra a policajného prezidenta.  Zverej-
nenie videa z Nitry podnietilo občian-
sku a cez sociálne siete aj mediálnu 
kampaň proti neonacistom na Sloven-
sku. To je v poriadku. Lenže extrémis-
tické hnutia pôsobia po celej Európe 
a pri kooperácii ignorujú hranice, čo 

je mimoriadne nebezpečné. Podobnú 
brutalitu ako v Nitre by sme našli vo 
všetkých štátoch susediacich so Slo-
venskom. Lenže nie všade sa to skon-
čí bitkou pred barom a policajným vy-
šetrovaním. 

Na Ukrajine práve tamojší neo-
nacisti zvrhli spočiatku pokojné pro-
tivládne demonštrácie na ozbrojené 
zrážky s policajnými oddielmi s obe-
ťami na životoch. Krviprelievanie vy-

volalo hrozbu občianskej vojny v ob-
rovskom štáte, s ktorým máme spo-
ločnú hranicu. Preto je zvláštne, že 
antifašistickí aktivisti na Slovensku na 
tieto fakty dosiaľ nereagovali. Možno 
si to nevšimli. Skutočne nezaregistro-
vali, že pod zámienkou presadzovania 
ľudských práv sa v Kyjeve otvorene 
prihlásili do zbrane tamojší nacisti? 

■ VYZÝVAJÚ VLÁDU 
Nevšimli si to ani zástupcovia 

Obce spisovateľov Slovenska, ktorí 
napísali 28. januára výzvu vláde SR? 
Citujeme: „Obec spisovateľov Sloven-
ska prijala výzvu svojich kolegov spi-
sovateľov z Ukrajiny a vyjadruje zne-
pokojenie nad brutálnym postupom 
štátnej moci voči demonštrujúcim ob-
čanom v Kyjeve. ... Mimoriadnym spô-

sobom sa nás spisovateľov a publi-
cistov dotýkajú útoky na demonštran-
tov, no najmä fyzické násilie a pre-
nasledovanie novinárov a spravodaj-
cov médií, ktoré považujeme za bar-
barské, nedôstojné a za návrat do re-
žimu, s ktorým sme sa v našej kraji-
ne rozlúčili v roku 1989. ... Vyzývame 
vládu Slovenskej republiky, aby ako 
člen Európskej únie dôrazným hlasom 
vyzvala svojho partnera, prezidenta a 
zástupcov vlády Ukrajiny na dodržia-
vanie základných ľudských práv de-
monštrujúcich občanov a na hľada-
nie spôsobov, ako urýchlene vyriešiť 
krízu v krajine, ktorou trpia tisíce ne-
vinných občanov.“ Podpísaný je Pe-
ter Juščák, predseda OSS, za Spo-
lok ukrajinských spisovateľov na Slo-
vensku Ivan Jackanin a výzvu okrem 
iných podporili aj Peter Zajac či Mi-
chal Hvorecký. 

■ OBČANIA RUKOJEMNÍCI
V súvislosti so situáciou na 

Ukrajine by si však slovenskí akti-
visti mali všimnúť jasné fakty. Ide 
o mocenský boj, v ktorom okrem 
iného sa neonacisti snažia pora-
ziť starých komunistov. Príslušní-
ci dvoch totalitných táborov sa bijú 
o moc a občania, ktorí túžia po lep-
šom živote, sú ich rukojemníci. Túto 
pravdu však u nás zatiaľ akosi na-

Roman KALISKÝ-HRONSKÝ

Dušan D. KERNÝ - Foto: archív (pv)

v Rusku, ako svoj stav pomenova-
la Anastasia Kuzminová, je tiež sú-
časťou prerastajúceho globálne-
ho sveta, a to nielen v špor te. Je to 
dnes tak, že keď Nasťa víťazí, tak 
má Slovensko sviatok, ako povedal 
jej syn. Jedným zo svedectiev je aj 
pieseň, ktorá sa spievala na ban-
skobystrickom námestí, keď získa-
la prvú olympijskú zlatú vo Vancou-
veri. Autorom hudby je Pavol Janí-
ček a jej text  teraz, keď vstúpila 
do špor tových dejín ako prvá žena, 
ktorá získala zlato na dvoch olym-
piádach v tej istej disciplíne, inovuje 
autor, stály spolupracovník SNN Pe-
ter Valo. Tu  je úryvok z nej, celá je 
na webe SNN.

NASŤA
(Slovenskej olympijskej víťaz-

ke Nasti Kuzminovej)
 
Cez krajinu nekonečnú
Vedú biele koľaje
Po nich letí Sibírčanka
Pred ňou naša hviezda je
Kamže letíš Sibírčanka
Kamže sa to berieš zas
A ona im odpovedá
Vystúpim raz na Parnas
 
Gróf Beňovský na Sibíri
Počúval vraj trávu rásť
A ďaleko od domova
Spomínal na svoju vlasť
Móric sa k nám už nevrátil
Pohltil ho cudzí svet
Poslal nám sem Sibírčanku
Akej nikde páru niet.
 
Zo slečny sa stala pani
Na Slovensku našla vlasť
Cítila že pod Tatrami
Bude zase sláva rásť
Stále sa len usmievala
Letela v tých stopách zas
Potom len tak mimochodom
Vystúpila na Parnas
 
Cez krajinu nekonečnú
Vedú biele koľaje
Po nich letí Bystričanka
Pre nás naša hviezda je
Kamže letíš milá Nasťa
Kamže si to trieliš zas
Ona na to: Mám vás rada:
Bežím za vás na Parnas

hlas veľmi nepočuť. Ani nečudo, 
veď  slovenské aj zahraničné médiá 
informujú o situácii na Ukrajine pre-
važne z pohľadu politických štruk-
túr, ktoré majú svoje korene na zá-
padnej Ukrajine. Medzi ne patria aj 
zástupcovia neonacistického hnutia 
Svoboda a banderovskej militantnej 
strany UNA – UNSO (Ukrajinská ná-
rodná armáda – Ukrajinská naciona-
listická sebaobrana).

Obč iansky aktivista Alexej G. 
Alexandrov z Kyjeva pre portál Des-
piteBorders.com povedal: „Na Slo-
vensku by si mali dobre pamätať na 
haličských nacistov, ktorých násled-
níci  teraz tvoria chrbticu ukrajinskej 
opozície a kyjevského ‚euromajda-
nu‘. Práve hrdlorezi z divízie Waf-
fen SS Galizien sa aktívne podieľa-
li na potlačení Slovenského národ-
ného povstania. Ich vyhlasovanie za 
hrdinov je dnes hlavným rysom ‚pra-
vého vlastenca‘ na Ukrajine.“

■ ZA ZÁSTERKOU ĽUDSKOSTI
Pod egidou ochrany ľudských 

práv občanov Ukrajiny niektorí slo-
venskí intelektuáli v akomsi bezve-
domí zrejme nechtiac podporujú aj 
tamojších neonacistov. Aj keď z Ky-
jeva prenikli správy o tom, že ozbro-
jené konflikty s obeťami na životoch 
vyprovokovali práve tamojší nacis-
ti, slovenskí antifašisti proti ich vy-
číňaniu v susednom štáte neprotes-
tovali. Ak sa od nich slovenskí akti-
visti, ktorí podporujú kyjevskú revoltu 
a ktorí posielajú výzvy vláde SR, ne-
dištancujú, v podstate akoby s nimi 
súhlasili. Nuž, a to je v príkrom roz-
pore s antifašistickou agendou na 
Slovensku, ktorá spustila po zverej-
není videa z Nitry petičnú kampaň za 
odvolanie šéfov silových štruktúr SR. 
Ako vidno, keď dvaja robia to isté, nie 
je to presne to isté. Platí to pre nacis-
tov i antifašistov.

POZNÁMKA

príklad Sberbank, najväčšia ruská 
banka, ktorej veľké nápisy na ze-
leno svietia aj uprostred Bratislavy. 
Tá sponzoruje aj obľúbenú reláciu 
RTVS Päť proti piatim. Sberbank  
sa stala v súvislosti so Soč i známa 
aj pre kontroverzné reklamné heslo: 
Dnes Rusko, zajtra celý svet. Samo-
zrejme, keď miliardár Potanin v ho-
dinovej televíznej relácii ukazuje, čo 
všetko „sponzoroval“.  Takto je zrej-
mé, čo urobili iní miliardári, aby pri-
speli do rozpoč tu päťdesiat miliárd 
dolárov pre ZOH 2014. Zároveň je 
jasné, že toto sa nedá pri každom 
rozvojovom projekte v Rusku opa-
kovať, že je to jednorazovka a nie 
systém, na ktorom možno stavať 
taký veľký štát.

■ OKNO DO RUSKA
Zásluhou ZOH sa do popredia 

dostali aj pomery na Kaukaze. Nie-
lenže sa oblasť  Soč i, ktorá má 
normálne okolo štyristotisíc oby-
vateľov, premenila na pevnosť, ale 
je tiež oč ividné, koľko nevyrieše-
ných sociálnych a bezpečnostných 
problémov má Rusko na severnom 
Kaukaze. Tiež to, v akom pate sa 
ocitla situácia okolo Abcházska, 
ktoré je de jure medzinárodne uzna-
nou časťou Gruzínska – a to chce 
č lenstvo v NATO a EÚ, kým Abcház-
sko  je de facto  pod ruskou vojen-
skou kontrolou a vyhlásilo nezávis-
losť, ktorú nikto okrem RF neuznal. 

ZOH Soč i sa nám stali akýmsi 
oknom do Ruska a ruskej problema-
tiky. Bolo by viac ako dobré, keby 
sa táto krajina nezatvárala, a najmä 
keby pribudlo ľudí, ktorí o Rusku ho-
voria a píšu, lebo na to majú.

Príbeh Slovenky narodenej 

AK TUÁLNE
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Bohu, že som stihol ukázať len nie-
ktorých za ich plodného života. Po-
kúsil som sa predovšetkým verejnos-
ti predložiť vedecké poznatky vedcov, 
o ktorých médiá na Slovensku vôbec 
neprejavujú záujem a ich výsledky bá-
dania dostávajú väčší priestor v zahra-
ničí, myslím tým aj Česko, ako doma. 
Viem to z osobných rozhovorov zo za-
hraničnými historikmi, ktorí predná-
šajú na svetoznámych univerzitách a 
pracoviskách a mená našich histori-
kov sú pre mnohých významnými poj-
mami. Máme prisľúbenú diskusnú relá-
ciu,  ktorou by sme chceli aj za účas-
ti tých, ktorí nepovažujú Slovensko za 
svoju vlasť, ale aj inými, niektoré bez-
dôvodne  spochybňované význam-
né  udalosti z našich dejín prezento-
vať. Bez vzájomného dialógu sa nemô-
žeme posunúť ďalej. Prevažnú časť ži-
vota sme prežili bez možnosti dialógu 
v totalitnom režime a za jeho plody pla-
tíme dodnes, preto musíme zvádzať 
priam zápas o každú slobodnú diskusiu. 

● Zaujímavá je výpoveď akade-
mika z Budapešti. Aký je dnes ve-
decký názor maďarských odborní-
kov ?

Myslím si, že ako susedia, ktorí 
sme žili skoro tisíc rokov v jednom štá-
te, sme na škodu spoločnej veci a dob-
ra vzájomne zanedbali svoje vzťahy. 
Keby sme sa navzájom viac počúvali 
a rozprávali, mohli sme byť oveľa ďa-
lej v každej oblasti, a oblasť skúmania 
histórie nevynímajúc. Dôkazom toho 
sú aj niektorí maďarskí historici, kto-
rých vedecké výsledky a ich publiká-
cie nezaujato posudzujú našu existen-
ciu. Medzi najvýznamnejších, ktorých 
práce  poznám, patria archeologič-
ka pani Dr. Czimicki a vedúci archeo-
lóg Maďarskej akadémie vied pán Dr. 
Szöke, ktorý vedie výskum v Blatno-
hrade (Zalavári). Ukázal nám jedineč-
né nálezy s nápisom v hlaholike, ktoré 
sa sem dostali jednoznačne prostred-
níctvom pôsobenia Konštantína a Me-
toda u kniežaťa Koceľa v Blatnohrade. 
Pán Dr. Szöke nám okrem iného pove-
dal: „Keď sme v roku 2009 našli prvý 
fragment s nápisom v hlaholike, bol to 
pre dejiny slovanského písomníctva 
veľmi dôležitý nález. Dalo sa ním to-
tiž dokázať tvrdenie z Konštantínovho 
životopisu, že počas obracania na vie-
ru vytvorili osobitné písmo, osobitnú 
abecedu pre všetky slovanské hlásky, 
aby sa dali preložiť vybrané časti Bib-
lie... Tieto nápisy vznikli buď v rokoch 
866 – 867, alebo začiatkom sedemde-
siatych rokov 9. storočia.“  Nie je to vý-
znamná zmena v interpretácii a posud-
zovaní autochtónnosti, teda aj existen-
cie nášho národa v 9. storočí žijúceho 
na tomto území – a práve maďarským 
vedcom? 

● Diváci majú ojedinelú mož-
nosť zoznámiť sa aj s názormi ne-
meckých odborníkov. Aké sú?

Keď som ako muzikant pôsobil 
v Nemecku koncom šesťdesiatych a  
začiatkom sedemdesiatych rokov, nav-
števoval som galérie a múzeá. Pre-
kvapilo ma, že na obrovskej mape 
v berlínskom Múzeu Pergamon sú 
na našom území od 5. – 10. storo-
čia prázdne biele miesta. S odstupom 
času som prišiel do iného Nemecka, 
kde starostlivo uchovávajú najstaršie 
svedectvá o našej minulosti.  Traumu 
v našich vzťahoch však dosiaľ vyvolá-
va zajatie Metoda franskými kňazmi a 
jeho údajné trýznenie, ktoré je stvár-
nené obrazmi v chrámoch byzantské-
ho obradu. Prof. Immo Eberl z Tue-
bingenskej univerzity vychádza z do-
bových záznamov, podľa ktorých sku-
točne Konštantína a Metoda považova-
li za votrelcov na ich misijnom území, 
a preto sa ich chceli zbaviť.  Je zazna-
menané,  že pasovský biskup Herman-
rich  chcel dať Metoda „zbičovať ako 
psa“, ale k tomu nedošlo. Metod ne-
bol vo väzení,  žil však v určenom kláš-
tore, kde sa mohol slobodne pohybo-
vať a písať listy. U nás sa dodnes vy-
volávajú spory o sídle Rastislava. Ne-
mecký historik profesor Eberl o tom 
nemá nijaké pochybnosti. Potvrdil, že 
Rastislav mal svoju rezidenciu na hra-
de Devín, no podobne ako Karol Veľký
v Aachene musel sa pohybovať po ce-
lej svojej ríši.

Významný podiel Historického odboru MS na projekte Solúnska misia

V RTVS sa nedávno uskutočnila mimoriadna prehliadka výnimočného diela – prišlo na ňu stoštyridsať pozva-
ných hostí, traja biskupi, historici, teológovia, kňazi kresťanských náboženstiev, televízni profesionáli a do-
kumentaristi. Takáto prezentácia sa stala v podmienkach terajšieho vedenia RTVS úplne výnimočnou tak za-
meraním, ako aj počtom zúčastnených. Okrem iného stojí za ňou jeden zo spoluautorov prvého dokumentu, 
o ktorom SNN už informovali, dokumentarista a dlhoročná výrazná postava redakcie duchovného života Kris-
tián Bezák, ktorý poskytol SNN pohľad za kulisy príprav ojedinelého projektu Misia bratov zo Solúna. Pro-
jekt bude mať zrejme niekoľko pokračovaní. Štáb precestoval vyše deväťtisíc kilometrov, nakrúcal v devia-
tich štátoch, v dvadsiatich troch chrámoch – a to za devätnásť dní určených na snímanie. Prvý diel sa bude 
vysielať pod názvom Misia bratov zo Solúna.

Na obrazovky príde ojedinelé dielo

Zhováral sa Dušan D. KERNÝ – Foto: archív

Aj  keď  sa  súťaž  Z l a t ý  s lá -
v i k  na  S love nsku de f i n i t í vne 
skonč i l a ,  má me t u  s t á le  p r e -
t r váva j úc e  hudo bné c e ny,  k t o -
r é  o d bo r n íc i  označuj ú  a j  ako 
e k v i va le n t  c e lo sve t ovo zná me j 
G r a m my.  O d bo r n íc i  zd r uže n í 
v  Zväze  au t o r ov  a  i n t e r p r e t ov 
( Z A I ) ,  t e da  v ýkonn í  sk lada t e -
l i a ,  h ud o bn í c i ,  s p evác i  č i  hu -
do bn í  r e ž isé r i ,  r az  r očne v y -
h lasu j ú  v í ťazov  v  ô smich  ka -
t e gó r i ách ,  k t o r é  zah ŕňa j ú  c e l ú 
s love nskú  p op u l á r nu  hud bu.

Legendár ny  b r a t i s l avsk ý 
V- k lub  p r i v í ta l  13 .  f eb r uá r a  sku -
točne  r ep r ezen ta t ívnu  v zo r ku 
s l ovensk ýc h  muz i kan tov,  bez 
k to r ýc h  by  sa  o  naš e j  popu lá r-
ne j  hudbe  neda lo  hovo r i ť .  Ten -
to r az  o  nom inác iác h  v  j edno t -
l i v ýc h  ka tegó r iác h  a  nás ledne 
o  v í ťazoc h  r ozhodova l i  odbo r n í -
c i .  H lavnú  zás luhu  na  v yn i ka jú -
c e j  a tmos fé r e  večer a  ma l  j edno -
značne  p r edseda  Rady  Z A I  M ar-
t i n  Sa r vaš ,  k to r ý  ok r em š i r oké -
ho  ku l tú r neho  zábe r u  nec ha l  v ý -
r aznú  s topu  a j  v  naš e j  popu lá r-
ne j  hudbe. 

V  ka tegó r i i  A l bum r oka 
v  c e l kom s lu š ne j  konku r enc i i 
napokon  jednoznačne  zv í ťaz i l 
R i c ha r d  M ü l l e r  a  voká lna  sku -
p i na  Fr ag i l e  s  a l bumom H lasy. 
„ S om ve ľmi  r ád ,  že  sme sa  na 
tom p r o jek te  dohod l i  s  B r aňom 
Kos tkom a  so  skup inou  Fr ag i l e . 
Teš ím sa ,  že  to  nadobud lo  takú -
to  podobu ,“  skonš ta tova l  R .  M ü l -
l e r  p r i  p r eber aní  c eny.  S po jen ie 
p r ep r ac ovanýc h  voká lov  a  spe -
vákovho  osob i tého  h lasu  p lus 
osvedčené  h i t y  j ednoduc ho  p r i -
n ies l o  zas lúžené  ovoc ie .  S kup i -
nou  r oka  2013  sa  s ta l i  sympa t i c -
k í  r ebe l i  z  kape ly  H o r k ý že  S l í -
že .  S vo je j  poves t i  r ec es i s tov  ne -
zos ta l i  n ič  d l žn í .  S pevák  a  l íde r 
Kuko  p r i š i e l  na  odov zdávan ie 
v  r užove j  pa r oc hn i  a  ženskom 
kos t ýme a  po  v yh lásení  c eny 
poveda l  p r í t omným:  „ Už  jede -
nás ť  r okov  sme nev yh r a l i  ž i adnu 
c enu  a   j a  osobne  som an i  ne -
chod i l  na  odov zdávan ie  tak ých -
to  oc enení .  A  r áno  som sa  zobu -
d i l  a  poveda l  som s i ,  mus íš  ís ť . 
As i  sa  m i  o  tom sníva lo .  Tak  som 
p r i š ie l  a  poda r i l o  sa  to ! “   P r í j em -
ným p r ek vapením bo la  c ena  na -
zvaná  O b jav  r oka .  Z íska la  j u 
m ladá  speváčka  S ima M ar tauso -
vá ,  k to r á  má  z r e jme  p r ed  sebou 
s ľubnú  ka r i é r u . 

D ô lež i tou  súčas ťou  naš e j 
hudobne j  sc ény  sú  r ozh lasové 
s tan i ce ,  f es t i va l y,  no  a  samo -
z r e jme  hudobní  r edak to r i .   Roz-
h lasovou  s tan i cou  r oka  sa  s ta l o 
Rád io  S lovensko  ve r e j nop r ávne -
ho  RT VS ,  čo  je  l og i ck ým v ýs led -
kom v ysokého  pe r c en tuá lneho 
zas túpen ia  s l ovenske j  hudby. 
Fes t i va l om roka  sa  s ta l  Top fes t 
v  P ieš ťanoch ,  p r ičom jeho  o r ga -
n izá to r  D uš an  D r obný  z íska l  a j 
cenu  p r e  Uspo r iada te ľa  r oka . 
V  p r ípade  H udobného  r edak to r a 
r oka  po t v r d i l  svo je  k va l i t y  Ro -
man B ombo š  z  RT VS a  c enu  z ís -
ka l  už  po  d r uhýk r á t  za  sebou . 

„ J e  to  ve ľ ké  zados ťuč i -
nen ie ,  p r e tože  tú to  c enu  dá -
va jú  samo tn í  au to r i  a  i n te r p r e -
t i  s l ovenske j  popu lá r ne j  hud -
by.  Sú  to  ľud ia ,  s  k to r ým i  čas -
to  r ob ím r ozhovo r y,  a  j a  sa  sna -
ž ím,  aby  i c h  t i e  r ozhovor y  bav i -
l i .  S naž ím sa  o  n i c h  z i s t i ť  p i ko š -
k y,  aby  to  nebo la  l en  nudná  p r á -
c a .  A  keď  t í to  ľud ia  č l oveku  da jú 
c enu ,  tak  to  znamená ,  že  t i e 
r ozhovor y  bav ia  a j  i c h .  Tak  som 
š ťas tný,“  uv iedo l  R .  B ombo š . 

M a r o š  M .  BANČE J

Sviatok  hudby

K U L T Ú R A

● Ste spoluautorom projek-
tu Misia bratov zo Solúna, ako dlho 
vznikal projekt a kde všade vznikal? 

Tento projekt vznikal postupne 
približne šesť rokov. Predchádzal mu 
môj samostatný projekt s pôvodným 
názvom Staroslovenské kultúrne cent-
rá v období stredoveku, ktorého ná-
zov bez  súhlasu  autora zmenili na 
Staroslovanské kultúrne centrá a pro-
jekt zastavili. Po nástupe nového ve-
denia RTVS pod vedením generálne-
ho riaditeľa Václava Miku sme projekt 
s pracovným názvom Solúnska misia, 
ale v definitívnom znení, v ktorom sa 
bude vysielať, Misa bratov zo Solúna, 
o ktorý predchádzajúce vedenie nema-
lo záujem, ponúkli programovému ria-
diteľovi Tiborovi Búzovi, ktorý ho prijal 
a podporil. Autorkou scenára je Berna-
deta Tokárová.  Od začiatku som reš-
pektoval obsah scenára a snažil sa 
ho doplniť aj o vedomosti, ktoré som 
získal dlhoročným štúdiom historic-
kých prameňov, a najmä skúsenosťa-
mi a nadobudnutými vedomosťami do-
siahnutými pri  realizácii predchádza-
júceho projektu Staroslovenské kultúr-
ne centrá. 

● Bude mať tento ojedinelý 
pokus pokračovanie – vyžaduje si 
to téma, alebo sa všetko základné 
tvorcom podarilo povedať?

Už pri vytváraní scenára som 
si uvedomoval obrovský rozsah tej-
to témy. Vedel som, že nie je možné 
všetko, čo sme získali vďaka misii sv. 
Cyrila a Metoda, zobraziť na stopá-
ži  za dvadsaťšesť minút. Museli sme 
sa vzdať jedného výrobného čísla, aby 
sme mohli vytvoriť dielo v trvaní päťde-
siatdva minút. Do realizácie tohto pro-
jektu som šiel so zámerom maximálne 
vyťažiť respondentov filmu a inštitúcie, 
v ktorých sme nakrúcali. Nebolo jedno-
duché získať mnohé, najmä zahraničné 
súhlasy na snímanie. Našej akceptá-
cii pomohla garancia vysokej medzi-
národnej kredibility prof. Hrabovec, 
prof. Judáka a prof. Vasiľa, ktorí vytvá-
rali záruku, že ide o priblíženie ucho-
vávaných klenotov divákom vo verejno-
právnom médiu a o prácu serióznych 
skúsených  tvorcov, ktorí nepoškodia 
ich dobré meno. Som vďačný našej 
veľvyslankyni v Ríme Márii Krásnohor-
skej za jej garancie a žiadosti. Vďaka 
tomu sme nazbierali mnoho jedinečné-
ho materiálu. V predloženej časti pro-
jektu, ktorá nás časovo limitovala, sme 
nemohli všetko zohľadniť. Po zostrihu 
tohto dokumentu nám riaditeľ progra-
mu RTVS Tibor Búza umožnil vytvo-
riť ďalšie pokračovanie projektu Solún-
ska misia. Mali by sme nakrútiť obdo-
bie pred vstupom Konštantína a Meto-
da na naše územie a v ďalšom pokra-
čovaní súčasného diela dokončiť ich 
misiu.   

● Výsledný tvar má dobrú po-
dobu, a to aj zásluhou osemnástich 
osobností, ktoré ste postavili pred 
kameru, mnohé z nich sú piliermi 
Historického odboru Matice sloven-
skej – ktoré výpovede osobitne slo-
venských historikov boli pre váš do-
kument kľúčové?

Dôležití boli všetci nasnímaní res-
pondenti, lebo ich prítomnosť vo filme 
vyžadoval schválený scenár.  Každý 
z nich mal v dokumentárnom filme svo-
ju úlohu v zmysle svojej odbornej špe-
cializácie.   Potešila ma skutočnosť, že 
na projekte sme našli podporu u pro-
fesorky Hrabovec, ktorá je uznáva-
nou a akceptovanou svetovou kapaci-
tou v oblasti histórie, a bez jej vkladu 
by dokumentárny film Solúnska misia 

bol značne ochudobnený. Film oboha-
tila o informácie a súvislosti, ktoré do-
siaľ nikde v médiách na Slovensku ne-
zazneli. Veľmi nám pomohol nitriansky 
biskup Mons. Viliam Judák, profesor 
cirkevných dejín, ktorý okrem účas-
ti na filme nám dal k dispozícii Die-
cézne múzeum v Nitre s jeho spolu-
pracovníkmi a tajomníkom Mgr. Mi-
roslavom Šidlom. Toto jedinečné mú-
zeum v Európe, ktoré je projektom 
Mons. Judáka, poskytuje zásluhou 
zhromaždených archiválií, množstva 
unikátnych dokumentov a predmetov 
ucelený prehľad našej histórie od naj-
starších čias.   Vďaka jeho pracovitosti 
a ústretovosti sme film obohatili o do-
kumenty, ktorých originály sa nachá-
dzajú v Kyjeve a Moskve, čím sme záro-
veň ušetrili nemalé finančné prostried-
ky. Vďaka Dr. Matejovi Ruttkayovi, ria-
diteľovi Archeologického ústavu SAV 
v Nitre, sme nakrúcali základy kostolí-
ka z 9. storočia na Martinskom vrchu, 
o ktorom sa predpokladá, že mohol 
byť kostolom kniežaťa Pribinu. Sám 
nám priblížil situáciu v Bojnej a umož-
nil nám nakrúcať vzácne Bojnianske 
plakety z 9. storočia. 

Veľmi sme sa potešili ústretovosti 
Dr. Veroniky Plachej, bývalej riaditeľky 
archeologického výskumu  na Devíne, 
ktorá nám predstavila výsledky svojho 
výskumu a výsledky práce jej českých 
predchodcov na hrade Devín. Na zá-
klade dosiahnutých výsledkov archeo-
logického výskumu zdôvodnila byzant-
ský pôvod vykopaného kostola a hro-
bov z 9. storočia v súvislosti s pobytom 
Konštantína a Metoda u nás a existen-
ciu rezidencie kniežaťa Rastislava na 
Devíne. O zásluhách kniežaťa Rasti-
slava a o tom, ako ho pravoslávna cir-
kev povýšila na oltár, porozprával prof. 
Ján Šafin z Katedry cirkevných dejín a 
byzantológie z Pravoslávnej bohoslo-
veckej fakulty v Prešove. Do filmu pri-
spel  jazykovedec prof. Pavol Žigo, ria-
diteľ Jazykovedného ústavu Ľudovíta 
Štúra SAV, doteraz nesfilmovaným za-
ujímavým objavom, na základe ktoré-
ho preukazuje existenciu hlaholského 
písma u nás. 

Svoju hypotézu cesty Kon-
štantína a Metoda na Veľkú Mora-
vu a dôsledky víťazstva kráľa Ľudo-
víta Nemca nad Rastislavom objas-
nil historik prof. Ján Lukačka, vedúci 
Katedry slovenských dejín UK. Ana-
lýzu hlaholského písma a jeho uni-
kátnu prepracovanosť a využitie 
priblížil historik prof. Martin Homza. 
Potešila a obohatila nás spolupráca 
s jazykovedcom prof. Jánom Doruľom 

zo Slavistického ústavu Jána Stanisla-
va, ktorý nám pomáhal s literatúrou a 
vysvetlil vznik a uplatnenie hlaholské-
ho písma. Z tohto ústavu SAV do fil-
mu prispeli jazykovedec doc. Dr. Pe-
ter Žeňuch, riaditeľ Slavistického ústa-
vu Jána Stanislava, a vedecký pracov-
ník ThLic. Andrej Škoviera. Samostat-
nou významnou kapitolou je účasť his-
torikov profesora Matúša Kučeru, me-
dievalistu profesora Richarda Marsinu, 
riaditeľa Nitrianskej diecéznej knižnice 
Mons. Ladislava Belása, zoborského 
opáta  a riaditeľa Nitrianskeho múzea. 

● Boli ste vo Vatikáne na mies-
tach, ktoré nie sú pre štáby sloven-
ských dokumentaristov každoden-
né. Ako to vnímali tvorcovia filmu 
a ako vy osobne?

Neviem o tom, že by niekto zo Slo-
venska alebo z Česka nakrúcal audio-
vizuálne dielo vo Vatikánskom tajnom 
archíve, dokonca v miestnosti samé-
ho prefekta, že by mal v rukách origi-
nál Assemaniho kódexu a bulu pápeža 
Jána VIII. z Registra Vatikánskeho taj-
ného archívu, ktorú môžeme považo-
vať za Magna chartu slovenskej exis-
tencie v 9. storočí. Vďaka tomuto do-
kumentu sa divák dozvie, ako to bolo 
s kráľom Svätoplukom a jeho akcep-
táciou Svätou stolicou. Takéto audio-
vizuálne dielo na Slovensku ešte do-
siaľ nevzniklo a vo filmografii neexistuje 
vôbec. Držal som v rukách mnoho po-
svätných a vzácnych predmetov a do-
kumentov, medzi inými tisícročnú leb-
ku sv. Vojtecha, jeho biskupské ruka-
vice a biskupský prsteň, no dokumenty 
vatikánskych archívov rozširujú moju 
historickú skúsenosť a vedomosti o 
viac ako sto rokov. Vatikánska knižnica 
je nielen najvzácnejšou, ale zároveň 
najkrajšou knižnicou na svete. Poteši-
lo ma, ako boli týmto prostredím oča-
rení, a tým aj k zodpovednosti za vyko-
nanú prácu podnietení moji kľúčoví a 
najbližší spolupracovníci v štábe – ka-
meraman Dušan Krnáč a osvetľovač  a 
fotodokumentarista Zoli Horváth.

● Pred kamerou hovorí plejáda 
slovenských historikov a historičiek. 
Vynechali ste niekoho, sú odborníci 
u nás, ktorí by tam mali ešte byť? 

Samozrejme, nemohol som – už 
aj z časových dôvodov – prezentovať 
všetkých vedeckých pracovníkov z ob-
lasti histórie. Koľko mimoriadnych a 
dodnes nenahraditeľných slovenských 
osobností už je na druhom brehu a ne-
mali  možnosť dôstojne prezentovať 
výsledky svojej práce. Ďakujem Pánu 
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Echo odkazu vierozvestcov v  zámorí

Už v roku 1894 americkí Slo-
váci najmä na podnet reveren-
da Štefana Furdeka oživil i  myš-
l ienku o založení Matice sloven-
skej v Amerike (Chicago). Z inicia-
tívy americkej Slovenskej katolíckej 
a evanjelickej inteligencie, naj-
mä Slovenskej katolíckej Jednoty 
(SKJ), pr i jalo Maticu slovenskú t i -
síce Slovákov v USA. Na jej čelo 
vybrali spoč iatku dolnozemské-
ho Slováka Gustáva Maršalla Pet-
rovského. Jednou z  jej popred-
ných úloh  bolo pomáhať sloven-
skému životu v Uhorsku, ale eku-
menická cyr i lo -metodská myšlien-
ka prostredníctvom príslušníkov 
oboch konfesií v jej základoch zo-
trvala. Dokazuje to bohatá národ-
ná,  výchovno-vzdelávacia sieť far-
ností, chrámov, kláštorov, konven-
tov, škôl, hál z 19. a 20. storoč ia, 
k torú v menšom rozsahu môžeme 
badať až podnes.

■ SLOVENSKÁ AMERIKA 
Po roku 1890 založil i Slová-

ci v Amerike vyše štyr istopäťde-
siat slovenských osád s kostolmi, 
so školami, s duchovným kresťan-
ským zázemím katolíckeho a pro-
testantského vyznania. Za takmer 
sto rokov vybudovali, vyzdobil i, vy-
sväti l i  vyše tr i  desiatky cyr i lo -me-
todských centier, chrámov, fár, 
škôl, ústavov najmä v štátoch Alla-
bama, Arkansas, I l l inois, Cansas, 
Maine, Michigen, Minessota, New 
Jersey, New York, Ohaio, Pensylvá-
nia, Západná Pensylvánia, Wiskon-
sin. Najstarší katolícky cyr i lo -me-
todský chrám bol v Brookside (Al-
labama) z roku 1895 a druhý v Yo-
oung Stoune, (Ohaio) z roku 1898. 
Cyr i lo -metodské patrocíniá viedli 
ver iacich, najmä mládež, k sloven-
č ine, slovenskej piesni, divadlu, ku 
kultúrnemu a spoločenskému živo-
tu.  Boli a sú vyzdobené slovenský-
mi nápismi, slovenskými symbolmi 
a zástavami; vychovali množstvo 
kňazov, organistov, uč i te ľov, reho ľ-
ných sestier, slovenskú inteligen-
ciu, množstvo jednoduchých slo-
venských ver iacich v zámorí. 

■ DANVILLSKÉ CENTRUM
Aj v reho ľnom živote americ-

kých Slovákov možno hovor iť o cy-
r i lo -metodskom  duchu. Popr i fran-
t iškánoch, milosrdných bratoch, 
milosrdných sestrách sv. Vincen-
ta, školských sestrách sv. Františ-
ka a Dominika v cyr i lo -metodskom 
duchu výraznejšie pôsobil i  bene-
diktíni a sestry sv. Cyr ila a Metoda 
v Danvil le. Reho ľné sestry J. Bar-
teková, M. Miháková, E. Pavlínio-
vá založil i tu už v roku 1909 Kon-
gregáciu sv. Cyr ila a Metoda.  Ich 
kongregácia  sa rozširovala po slo-
venských osadách v Amerike, za-
kladali kláštory so školami (Wil lkes 
Baar, Pit tson, Olymphat, Plymonth 
a inde; do r. 1914), získali vyše tr i -

t isíc slovenských žiakov. Od roku 
1926 prevádzkovali v Amerike prvú 
slovenskú  Vysokoškolskú dievčen-
skú akadémiu, ktorá vysielala vy-
učené uč i te ľky a vychovávate ľky 
pre Slovákov do celej Ameriky. 
V Danvil le postavil i  celý chrámo-
vý komplex a vytvor i l i  krúžok  Ci-
r i l ika, ktorého č lenky museli ovlá-
dať slovenč inu a slovenské reálie. 
Maticu školskú na cyr i lo -metodskej 
báze využil i  na zakladanie podpôr, 
na čo vďaka reverendovi Matúšovi 
Jankolovi získali povolenie Vatiká-
nu i príslušnej diecézy v Amerike. 

Inšpirátorom šírenia cyr i lo -me-
todskej myšlienky v tomto prostredí 
bol aj reverend Štefan Murgaš, ok-
rem iných aktivít aj zakladate ľ kláš-
tora sv. Cyr ila a Metoda  (1908 – 
1914) vo Wilkes Baare. Pozoruhod-
nú iniciatívu gréckokatolíckych Slo-
vákov v Amerike reprezentoval od 
roku 1951 aj ich seminár sv. Cyr i la 
a Metoda v Pit tsburghu, ktorý ne-
skôr zanikol.

■ DOKUMENTAČNÁ  MISIA
Jozef Cíger Hronský, Jozef 

Cincík a Karol Plicka tvor il i  inte-
lektuálnu podstatu matičnej dele-
gácie, ktorá prešla v roku 1935 – 
1936 slovenskou Amerikou. Počas 
celého radu prednášok, návštev, 
výstav, prezentácií, pr i jatí na naj-
vyšších úrovniach i medzi Slovákmi 
dokumentárnym f i lmom Karola Plic-
ku Za Slovákmi do Ameriky vytvor i -
l i  jeden z najcennejších archívnych 
mater iálov. Z tejto dokumentačnej 
misie je aj nieko ľko t isíc fotogra-
f ií zo slovenských duchovných i c i -
vi lných stredísk. Film je súčasťou 
národného kultúrneho dedičstva 
v Slovenskom f i lmovom archíve;  
súbor fotograf ií  tvorí jeden z naj-
cennejších fondov Krajanského 
múzea Matice slovenskej. Stručný 
výber aj s cyr i lo -metodskou temati -
kou dokumentovala MS i samostat-
nou expozíciou  Duchovné cent-
rá Slovákov v Amerike a v Kanade 
v rámci Roka kresťanskej kultúry 
2010 po Slovensku i Európe. Napo-
sledy na Ekumenických svetových 
dňoch evanjel ickej cirkvi v Lučenci.

 
■ KANADSKÉ  PATROCÍNIÁ
Kanadské cyr i lo -metodské 

chrámové, resp. patrocíniové za-
stúpenia nájdeme väčšinou v On-
tar iu a Quebecku. Najstarší cyr i lo -
metodský chrám z roku 1928  sa na-
chádza v Montreale, ďalšie sú v To-
ronte, Hamiltone, Windsore, West-
mistr i a Missisague. Sú tu zastúpe-
né obe najväčšie katolícke denomi-
nácie – rímska aj grécka. Odtia ľ to 
(z Hamiltonu) pochádza od Mons. 
Fantiška Fugu prvá registrovaná 
a patentovaná verzia  (Londýn) sú-
časných symbolov slovenskej štát-
nosti – ako inak – aj s cyr i lo -metod-
ským dvojkrížom.  Cyr i lo -metodské 
dedičstvo, najmä na pôde grécko-

katolíckej cirkvi, sa výrazne rozví-
jalo po druhej svetovej vojne aj zá-
sluhou apoštolského vizitátora Mi-
chala Rusnáka,  neskoršieho po-
mocného torontského biskupa. Keď 
v roku 1980 Vatikán povoli l grécko-
katolícku eparchiu sv. Cyr ila a Me-
toda, biskupova jur isdikcia siahala 
na duchovné sídla  v Montreale, To-
ronte, Oshawe, Weelande, Hamilto -
ne, kde všade boli cyr i lo -metodské 
chrámy.  

Popr i iných sporadických cy-
r i lo -metodských slávnostiach  pr i -
pravil i  kanadskí Slováci v roku 
1963 jednu z najmasovejších sve-
tových osláv sv. Cyr ila a Metoda. 
Na brehu Torontského jazera v Ha-
miltone sa na štadióne zišlo pr i tej -
to príležitosti do dvadsaťpäť t isíc 
Slovákov. Oslavy usporadúvajú do-
teraz.

Z h ľadiska prehlbovania a ší-
renia cyr i lo -metodskej tradície pa-
tr i l k svetovým slovenským uniká-
tom v rokoch1952 – 1999 Jezuit-
ský misijný dom v Galte (Cambrig-
de – Ontar io). Odtia ľ to podnikali 
misi jné služby do viacerých kanad-
ských slovenských lokalít a ich vy-
davate ľstvo a t lač iareň Dobrá kni-
ha – dnes už všetko na Slovensku 
– vytvor il i  celý rad mater iálov aj 
s cyr i lo -metodskou tematikou. 

■ V ARGENTÍNE A AUSTRÁLII
Cyr i lo -metodský odkaz vý-

razne podniet i l  v emigrác i i  J.  C. 
Hronského a jeho okol ie založ iť 
v Argentíne v roku 1959 Zahranič -
nú Mat icu s lovenskú. Jej  duchov-
né, kul túrne, vydavate ľské úsi l ia 
vychádzal i  z te j to t radíc ie a t ra-
díc ie mat ičnej  cyr i lo -metodskej 
myšl ienky vo svete. Tak to bolo aj 
v osemdesiatych rokoch 20. sto -
roč ia,  keď  preš la do Kanady, kde 
bola v roku 1983 – 1984 uznaná 
štátom za s lovensko -kanadskú 
ustanovizeň .

Slovenská, takpovediac, misi j -
ná cyr i lo -metodská stanica fungu-
je od druhej svetovej vojny  až do-
sia ľ aj v austrálskom Sydney. Vy-
str iedala viac kňazov, misionárov 
a cyr i lo -metodské dedičstvo otcov 
si zachovala aj v tej dia ľke od Slo-
venska. V susedstve katolíckych 
centier tu  v duchu cyr i lo -metod-
skej tradície pôsobia aj evanjelic-
ké duchovné strediská zoskupené 
z imigrantov – vojvodinských Slo-
vákov – najmä v Laver tone, Mel-
bourne a inde, ktorí ako nová gene-
rácia vyrastajú na báze staršej slo-
venskej duchovnej podstaty v Aus-
tráli i.  

Stručný exkurz do cyr i lo -me-
todských stôp  slovenského sveta 
by mohol by ť inšpiráciou pre Ma-
t icu slovenskú, aby sa v spoluprá-
ci s ďalšími inšt itúciami vynasnaži-
la o spracovanie celkovej vedeckej 
a odbornej dokumentácie sloven-
ských zahraničných zásluh.

V minu lom č í s l e  SNN sme nov ý cyk lus  Ná š s lovensk ý sve t  o r i en tova l i  na  cyr i lo - metod ské s to -
py v  s lovenskom z ahran ič í  v  Európ e .  V  d r uhe j  čas t i  chceme s t r učne prezen tovať  s lovenské  cyr i -
lo - metod ské s topy v  z ámor í ,  a j  keď  sú  u ž  dnes mnohé h is to r ickou spomi enkou.

Živé a zreteľné cyrilo-metodské stopy a ozveny v slovenskom svete

Stanislav BAJANÍK - I lustračné foto: Emil SEMANCO
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Krivdia Slováci Maďarom? 
Mnohí stále smútia za Veľkým Uhorskom

Nedávno sa mi jedna sprievodkyňa turistov ponosovala, že ne-
mecky hovoriaci študenti sa jej často pýtajú: Prečo Slováci utlá-
čajú Maďarov? Takáto mienka je výsledok činnosti inštitútu v Bu-
dapešti so sto päťdesiatimi zamestnancami, ktorý chrlí klamstvá 
o Slovákoch do sveta. Aká je teda skutočnosť? Československá 
presídľovacia komisia po druhej svetovej vojne zistila, že v Maďar-
sku žilo 473 552 Slovákov, z ktorých sa presťahovalo na Slovensko 
73 273, takže v Maďarsku zostalo ešte po presídlení 400 271 Slo-
vákov.

Pri sčítaní ľudu v roku 1990 
malo odvahu prihlásiť sa k sloven-
skej národnosti už len 10 459 ob-
čanov. Na Slovensku pri sčítaní 
ľudu v roku 1961 sa k maďarskej 
národnosti pr ihlásilo 518 782 ob-
čanov a v roku 1991 už 567 296, 
čo je nárast o 48 514 občanov 
(plus 9,35 percenta). Odhaduje 
sa, že k maďarskej národnosti sa 
v tedy pr ihlásilo aj okolo dvestoti -
síc Rómov... 

■ ŠKOLSKÁ PRAX
Maďari na Slovensku majú 

všetky druhy škôl a tiež univerzitu 
v Komárne, čo o Slovákoch v Ma-
ďarsku nemožno povedať. Ne-
mecký denník Allgemeine Zeitung 
uverejnil č lánok o maďarskej ná-
rodnostnej praxi zvlášť v školst-
ve. Autor č lánku Dr. Johann Tyll 
z Vemdingu je pôvodom maďarský 
Nemec. Píše, že všetky maďarské 
menšinové zákony boli „vzorové“ 
a mali slúžiť ako príklad pre celú 
Európu. Boli a sú to však iba krás-
ne slová, ale len na papier i. Pr i 
týchto skvelých zákonoch menši-
ny v Maďarsku postupne zmizli... 
„Maďarskí Nemci asimilačnou po-
l i tikou svoju materinskú reč väčši-
nou už zabudli,“ konštatuje J. Tyll. 

Väčšina č i tate ľov maďarských 
novín nesmie vedieť, že Maďar-
mi obviňované Slovensko umož-
ňuje maďarskej mládeži od prvej 
tr iedy až po maturitu vyučovanie 
v maďarskom materinskom jazy-
ku. Len málo ľudí smie vedieť, že 
v Rumunsku maďarská menšina 
má tr idsať tr i stredných škôl s vy-
učovacím jazykom maďarským. 

Pod ľa ministra uhorskej vlá-
dy O. Jasziho sa v rokoch 1780 
– 1910 pomaďarč i l i tr i mil ióny Ne-
maďarov. Pri porovnaní s rokom 
1780 vzrástol podiel Maďarov 
z 28,9  percenta na 48,1 percen-
ta a podiel Nemaďarov poklesol zo 
71,1 percenta na 51,9 percenta. 

     
■ NÁBOŽENSKÝ ŽIVOT
 Pavel Zaťko, správca Sloven-

skej katolíckej misie, po polroč -
nom pôsobení v Maďarsku napísal 
č lánok Slováci v Maďarsku, kde 
uvádza: „Vo vyše štyr idsiatich, 
pôvodne č isto slovenských kato-
líckych obciach dnes panuje ako 
výlučný l i turgický jazyk maďar-
č ina, vrátane náboženských po-
božností a vysluhovania sviatos-
tí. Niet farskej kancelár ie, v k to-
rej by nevisela mapa histor ického 
Uhorska. Aj napriek zač iatočné-
mu slušnému a milému pri jatiu zo 
strany cirkevných č i  štátnych pred-
stavite ľov nadobudol som dojem, 
akoby som bol v Maďarsku votre-
lec. – Čo Slováci? Tí už tu nežijú, 
– hovoria mi kolegovia farár i v ob-
ciach, k toré navštevujem. Sú aj 
horšie prípady, keď farár namiesto 
podania ruky na mňa vychrlí, pre-
čo som sem prišiel robiť politiku. 
Najťažšie to bude práve vo vzťa-
hoch s miestnymi kňazmi. O stave 
maďarskej menšiny na Slovensku 
sa ve ľmi málo hovorí, ale keď zbijú 
v Šahách policajti maďarského vý-
tržníka, tak sa to pretr iasa v médi-
ách celý týždeň. Dr. Galiga, farár 
v Békešskej Čabe, mi hovori l, že 

po celý čas štúdií na teológii po-
čúval od spolužiakov: Zemiaky nie 
sú jedlo, Slovák nie je č lovek. To 
je dôsledok, že kňazi slovenského 
pôvodu sa hanbia pr iznať, že rozu-
mejú slovensky.“

Na jednu z mnohých akti -
vít maďarskej kalvínskej cirkvi sa 
možno pozrieť na internete www.
magyar-elet ter.hu. Je tam v šty-
roch jazykoch, aké ciele má Na-
dácia Maďarský životný pr iestor. 
Ak h ľadáte informáciu o hocik to-
rom slovenskom meste, objaví 
sa v cudzích jazykoch Oberland, 
Uplands, teda Horná zem – Slo-
vensko.  A za tým poznámka: v sú-
časnosti pod slovenskou okupáci-
ou. Teda Slovensko patrí Slová-
kom iba dočasne. Tu už by mal za-
kroč iť Európsky parlament a po-
trestať vinníka. 

■ PLATÍME URÁŽKY
V knihe Magyarok Csehszlo-

vakian 1918 – 1938, k torá vyšla 
v roku 2002 v Šamoríne, na stra-
ne 177 Sandor Vajlok píše: „Nech 
je prekliaty ten kúsok zeme, k to-
rý kedysi stvori l a pr iniesol čo len 
jediného Slováka.“ A tiež: „Niet 
slovenského národa.“ Kniha vy-
šla s f inančnou podporou Minis-
terstva kultúry Slovenskej repub-
l iky. Takéto čosi dokazuje, že na 
spomenutom ministerstve v tedy 
zrejme nebolo všetko v poriadku,  
a namieste je aj otázka, č i ho ná-
hodou neovládali Maďari? 

Výbor pre spoločenské orga-
nizácie Par lamentu Maďarska f i -
nančne podpor i l  vydanie CD 
Spolku mladých Maďarov s ná-
zvom Aktuálne revizionist ické 
pesničky. Ďalšími sponzormi tej -
to edície bol i a j Ministerstvo pre 
mládež a špor t. Spomenutý nosič 
obsahuje osem revanšist ických 
piesní a predáva sa v Maďar-
sku. Slovenska sa dotýka pieseň 
Všetko spä ť.  V jednej s lohe sto-
jí: „Ni tra, Ipe ľ  a malý Hornád má 
dnes ešte č is té vody, sčervenejú 
však, ak nedostaneme všetko 
späť.“ Ako si vysvetl i ť  túto otvo-
renú vyhrážku?

Ako môžu Slováci veriť B. Bu-
gárovi, keď vo svojej knihe Žijem 
v takej krajine (2004) osočuje Slo-
venskú republiku. Kniha najprv vy-
šla v maďarč ine a potom aj v slo-
venskom preklade v maďarskom 
vydavate ľstve Kall igram, kde je r ia-
dite ľom bývalý minister školstva 
SR  Laszló Szigeti. Kniha je plná 
kr itiky slovenskej štátnej a národ-
nej poli tiky, všetky autorove požia-
davky sledujú ten istý cie ľ: od-
stránenie „kr ivdy“ Tr ianonu. Seba 
i maďarskú menšinu stavia vysoko 
nad úroveň Slovákov, k torí „sami 
seba udržiavajú na tom nevyspe-
lom stupni vývoja, nachádzajú sa 
v procese dozrievania“. Hlavnou 
Bugárovou témou sú menšiny a 
„obrovské nedostatky“ slovenskej 
menšinovej poli tiky. Autor aj edi-
tor krajine touto knižkou vyjadrujú 
túžbu vrátiť sa do ve ľkého Maďar-
ska, pohltiť a rozdrobiť Slovensko, 
obnoviť susedstvo s Po ľskom, 
zbaviť sa traumy spomienok na 
dokonané neprávosti voč i Maďa-
rom.

Peter KOŠTÚR

P O Z N Á M K A
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Strana šípových krížov pô-
sobila od roku 1939 aj na oku-
povaných územiach južného 
Slovenska. Popri košickej cen-
trále boli jej stranícke organizá-
cie aj v ďalších mestách tohto
regiónu. Členská základňa a funk-
cionári NKP predstavujú pest-
rý sociálny konglomerát s po-
zoruhodnou politickou minulos-
ťou. Nájdeme medzi nimi Ma-
ďarov i Slovákov, bývalých ko-
munistov, sociálnych demokra-
tov i vyslovených nacistických 
a hungaristických fanatikov. Ale 
ako v živote nie je nič len čier-
ne a len biele, aj aktivity nie-
ktorých z nich sú v tomto období 
z hľadiska ich straníckej prísluš-
nosti kontroverzné. Niektorí his-
torici interpretujú tieto „nejedno-
značnosti“ ako osobnostný vý-
voj, iní ako triviálne príklady ali-
bizmu. Skutočnosť regionálnych 
spoločenských väzieb však bola 
zrejme omnoho zložitejšia. Kom-
plikovanosť celej problematiky 
ilustruje príklad Rožňavy.  

■ ROZPAČITÉ ZAČIATKY
Miestna organizácia i regio-

nálne štruktúry NKP sa začali v Rož-
ňave organizovať už v prvej polovi-
ci roku 1939. Kľúčovou postavou  bol 
miestny rožňavský stavebný podnikateľ 
Ing. Elemér Széga, ktorý mal takpove-
diac čistý štít a počas prvej Česko-
slovenskej republiky nebol členom ni-
jakej politickej strany. Niekedy v jar-
ných mesiacoch v roku 1939 ho navští-
vil zamestnanec rožňavskej štátnej po-
lície inšpektor Radocsay v spoločnos-
ti ďalších dvoch predstaviteľov miest-
nej honorácie – Dr. Urbányiho a riadi-
teľa rožňavskej nemocnice Dr. Jaros-
sa. Informovali ho, že v Rožňave pred 
krátkym časom vznikla miestna orga-
nizácia NKP. Podľa spomienok samot-
ného Szégu sa táto strana chcela „vy-
hnúť všelijakým nezákonným veciam, 
ktoré by prevádzali nezodpovední čle-
novia tejto organizácie, preto ponúka-
li mi miesto miestneho predsedu v tom 
úmysle, že mám veľké známosti me-
dzi robotníctvom a remeselníctvom, 
ktorých zamestnávam a mám u nich 
dôveru, a prípadne moja osoba vo funk-
cii miestneho predsedu mohla by pre-
dísť všetkým prípadným demonštrá-
ciám, násilnostiam členov novozalo-
ženej nyilašskej organizácie. Pri pre-
beraní tejto funkcie bolo mi uvedený-
mi povedané, že všetku prácu spojenú 
s touto funkciou v strane budú oni sami 
prevádzať a ja aby som bol len kvôli 
svojmu menu“.  

Týždeň po tomto stretnutí u Ing. 
Szégu na Kórház utca 53 sa konala 
prvá ofi ciálna spoločná schôdza člen-
stva rožňavskej miestnej organizácie 
NKP. Hlavným bodom programu bola 
voľba predsedníctva a ďalších regio-
nálnych funkcionárov rožňavskej NKP. 
Za jej tajomníka bol zvolený Juraj Ko-
loš, bankový úradník z Rožňavy, kto-
rý v prvej etape NKP v Rožňave za-
stával zároveň aj funkciu podpredse-
du. Dr. Urbányi bol referentom pre or-
ganizačnú prácu v meste Rožňava 
a rožňavskom okrese a v tejto súvis-
losti predstavoval akúsi pravú ruku ta-
jomníka strany. Pokladníkom rožňav-
skej NKP sa stal klobučnícky majs-
ter Matej Süstahle z Rožňavy, ktorý sa 
však neustále vyhováral, že účtovníc-
tvu a s tým spojenej písomnej agen-
de nerozumie a za túto časť straníckej 
práce bola neskôr zodpovedná Blan-

ka Kochenová, úradníčka z Rožňa-
vy. Stranícka práca v NKP na prelo-
me rokov 1939 – 1940 začala stagno-
vať aj pre pasivitu jej predsedu a naj-
vyšších regionálnych straníckych funk-
cionárov. Stranícke schôdze sa zvolá-
vali podľa aktuálnych problémov a stá-
vali sa čoraz sporadickejšími. Koncom 
roku 1940 bol pre údajnú pasivitu a ne-
záujem o stranícku prácu v NKP, v sku-
točnosti však pre pracovnú vyťaženosť 
a práce mimo mesta Rožňava, inžinier 
Széga na poste rožňavského miest-
neho vedúceho NKP nahradený rož-
ňavským lekárnikom Lászlom Hevös-
sim. Strana však bola za krátky čas 
od tejto personálnej výmeny zakáza-
ná a rozpustená a jej vodca Ferenc 
Szálasi zatknutý, súdený a uväznený. 
Po výmene presviedčal Hevössi  in-
žiniera Szégu, aby na stranu nezane-
vrel a naďalej ostal jej riadnym platia-
cim členom. Keďže bol členský príspe-
vok stanovený na päť pengő, čo bola 
pre Ing. Szégu nepatrná a zanedbateľ-
ná čiastka, ostal aj naďalej prispievajú-
cim riadnym členom rožňavskej NKP. 
O náplni a programe strany Ing. Szé-
ga neskôr podal toto svedectvo: „Pokiaľ 
som ja chodil na verejné schôdze tejto 
strany, najviac sa pojednávalo o zlep-
šení sociálnych pomerov robotníctva, o 
pozemkovej reforme a vôbec o zlepše-
ní pomerov a reorganizácii celého štá-
tu. Niektorí členovia pri schôdzach vy-
krikovali, že príčinou týchto pomerov 
sú Židia, pričom dávali rôzne návrhy na 
odňatie koncesie Židom, bojkot náku-
pu v židovských obchodoch a podob-
ne. Za môjho pôsobenia sme usporia-
dali niekoľko čajových večierkov v pro-
spech chudobných v Rožňave. Keďže 
som neskoršie uvidel, že sa veľa roz-
práva o zlepšení pomerov robotníctva 
a v skutočnosti nič sa nepodnikalo, pre-
to som sa ďalej schôdzí nezúčastňoval 
a o stranu sa nezaujímal.“

■ ROŽŇAVSKÝ SCHINDLER 
Tento prvý miestny predseda NKP 

v Rožňave neskôr aktívne pomáhal ra-
sovo a politicky prenasledovaným naj-
mä po 19. marci 1944, keď Maďar-
sko obsadili nemecké vojská a zača-
lo sa s aktívnym rasovým prenasle-
dovaním židovského obyvateľstva, 
sústreďovaním v getách a násled-
ným deportovaním do koncentračných 

a vyhladzovacích táborov. Do-
kázateľne opakovane fi nanč-
ne a materiálne (šatstvom a pot-
ravinami) pomáhal bývalému rož-
ňavskému lekárovi Dr. Imrichovi 
Krämerovi, ktorého zatkli a spo-
lu s rodinou odvliekli do jelšav-
ského sústreďovacieho tábo-
ra. Pomohol mu pri úteku k par-
tizánom a aj naďalej ho podpo-
roval šatstvom, obuvou a potravi-
nami, ktoré mu posielal prostred-
níctvom Viliama Guláša a svo-
jej slúžky. Zároveň na prosby Er-
nesta Rosenblütha a rabína Zol-
tána Schiffera, aby pomohol as-
poň niektorým Židom, sústre-
deným pred deportáciami v rož-
ňavskom gete, rozhodol sa ako 
podnikateľ v stavebníctve požia-
dať políciu a nemecké bezpeč-
nostné orgány (Sicherheits-
dienst – SD) o poskytnutie väč-
šieho počtu Židov na práce do te-
helne. Podľa svedectiev zachrá-
nených Júliusa a Juraja Lissaue-
ra bolo Židov, ktorých sa mu po-
darilo zamestnať vo svojej fi rme 
a „vytiahnuť“ ich tak z geta, oko-
lo štyridsať. 

■ PRVÁ VÁRKA
Vráťme sa však do roku 1941. 

Členská základňa NKP sa v tom čase 
pre policajné represálie, zatknutie jej 
vodcu a následný chaos a zmätok vo 
vedení i pre ďalšie, už spomínané štie-
penie NKP v septembri 1941 scvrkla na 
necelú jednu tretinu. Výnimkou nebo-
li ani tzv. felvidécke stranícke organi-
zácie, ktorých stav členskej základne 
bol ešte žalostnejší. Podstata tohto ža-
lostného stavu však tkvela v masovom 
a živelnom nábore nových členov v ro-
koch 1939 – 1940, bez dôkladného vý-
beru a ideologickej indoktrinácie. Bol 
to výsledok snahy prvých miestnych 
predsedov NKP o kvantitatívne po-
zdvihnutie početných stavov členskej 
základne miestnych organizácií. Do 
NKP sa tak v tejto prvej fáze jej rozma-
chu dostávali bývalí sociálni demokra-
ti i komunisti, ktorým bol do istej mie-
ry sympatický sociálny či skôr národ-
no-socialistický radikalizmus. Do NKP 
však vstupovali  najmä politicky dez-
orientovaní jedinci, ktorých jedinou 
motiváciou bola vidina rýchleho a oka-
mžitého zlepšenia svojho sociálneho 
postavenia. 

■ SMEROVANIE K TRAGÉDII
Po pomerne dlhej stagnácii a po 

prepustení vodcu F. Szálasiho z väze-
nia obnovili sa aktivity NKP na úrov-
ni jej budapeštianskeho centra i v re-
gionálnych a miestnych straníckych 
štruktúrach v trianonskom Maďarsku 
i na okupovaných územiach. Do regió-
nov sa vrátili budapeštianski orga-
nizátori a agitátori a kriesili maďar-
ské národno-socialistické hnutie šípo-
vých krížov v novej „očistenej“ podo-
be. Uskutočňovala sa nová (druhá) vý-
mena legitimácií, zmenami prechádza-
la aj stranícka symbolika a uniformy. 
Do vedenia NKP sa v centrálnom Ma-
ďarsku i na okupovanom južnom Slo-
vensku dostávali nové radikálnejšie kád-
re, ktorých najagresívnejšie jadro bolo 
v jesenných a zimných mesiacoch 
v roku 1944 vykonávateľom antisemit-
ských opatrení, asistovalo na okrádaní 
a sústreďovaní Židov do get a táborov, 
organizovalo rozpredaj a dražby ich 
hnuteľného majetku a nakoniec asis-
tovalo pri ich deportáciách do koncent-
račných táborov.

Kapitoly o maďarskom fašizme
Strana šípov ých k rížov a ktívne r ieši la židovskú otázku

Fašistickú minulosť naši južní susedia neradi priznávajú. Najnovšie túto dejinnú etapu jánusovsky skrýva-
jú za propagandistický Rok holokaustu a rovnako dvojtvárne vyznieva novopostavené symbolické súsošie 
nemeckej okupácie Maďarska v ich hlavnom meste. V predošlých štyroch častiach nášho cyklu sme uká-
zali skutočnú tvár maďarského fašizmu, jeho exponentov aj kolektívnych nositeľov. Dospeli sme až k dra-
matickým dňom, keď dovtedy príčinlivého ríšskeho správcu Miklósa Horthyho internovali na bavorskom 
zámku Hansee a za vodcu národa ustanovili Ferenca Szálassiho s jeho povestnou Stranou šípových krí-
žov – Nyilaskeresztes Párt (NKP).

Text a foto: Vojtech KÁRPÁTY

Koniec seriálu

Demografia  „zlatej miliardy“
Blíži sa zákaz  slovného spojenia matka a otec

 Správy o tom, že vládne kruhy Veľkej Británie už vydali vy-
hlásenie o podpore homosexuálnych partnerstiev a sú pripravené 
v oficiálnych dokumentoch zameniť výraz „muž a žena“ termínom 
„partneri“, „aby chránili práva sexuálnych menšín“, zverejnila zá-
padná tlač ešte vlani na jar. Táto zmena terminológie sa uskutočňu-
je v rámci kampane za legalizáciu manželstiev rovnakého pohlavia.

Aktivisti sexuálnych menšín, za 
urážlivé napadnutie ktorých trestné 
právo Veľkej Británie už predpokla-
dá niekoľkoročný trest straty slobo-
dy, vyšli s vyhlásením o projekte zá-
konodarných zmien regulujúcich ro-
dinno-partnerské vzťahy. Z ich uhla 
pohľadu vraj existujú situácie, v kto-
rých sa javí používanie termínu „muž 
a žena“ na označenie manželov „ne-
príjemným“. Takže podľa The Tele-
graf v oficiálnych dokumentoch môže 
byť zakázané používanie slovného 
spojenia „matka a otec“...

 
■ KRITIKA VIACDETNÝCH
Anglická vláda sa už pred nie-

koľkými rokmi vrhla s kritikou na ot-
cov a matky, ktorí milujú deti. Podľa 
názoru vládnych kruhov „hlavnými 
narušiteľmi spokojnosti a ekologic-
kej rovnováhy sú menovite mnoho-
detné rodiny“. Štvanica na mnoho-
detné rodiny na území hmlou zalia-
teho Albiónu úspešne prebieha už 
viac rokov. Podľa logiky anglických 
predstaviteľov „mnohodetné rodi-
ny sa musia považovať za ekologic-
kých narušiteľov rovnako ako tí, ktorí 
jazdia na vysoko výkonných automo-
biloch alebo sa nezaujímajú o trie-
denie plastických obalov“.  Takéto 
porovnania sa nachádzajú v sprá-
ve britského Fondu pre optimali-
záciu populácie (Optimum Popula-
tion Trust), ktoré boli zverejnené 
ešte v prvej polovici roku 2007. Ako 
sa doslova hovorí v dokumente, zní-
ženie pôrodnosti „pomôže znížiť pro-
dukciu skleníkových plynov“. Pre vy-
hnutie sa „nezvratným klimatickým 
zmenám“ autori vyzvali každú brit-
skú rodinu, aby nemala viac ako jed-
no dieťa!

Na pozadí vymierajúcej Európy 
je takáto výzva viac ako čudná Keď 
dvojmiliardová Čína zaviedla politiku 
„ jedna rodina – jedno dieťa“, ešte sa 
to dalo pochopiť. No keď sa „preľud-
nenia“ z dôvodu zhoršenia ekológie 
obáva šesťdesiatmiliónové Anglicko, 
vyvstáva otázka o psychickom zdraví 
národa, ale najmä jeho vlády.

■ SOCIÁLNY DARWINIZMUS
V hmlistom Albióne sú už sto-

ročia znepokojení tým, ako odľahčiť 
hospodárstvam s „nepotrebným oby-
vateľstvom“ . Aj keď si mnohí mys-
lia, že sociálny darwinizmus sa zrodil 
v Anglicku ako následok Darwino-
vých teórií na spoločnosť, v skutoč-
nosti to bolo naopak: „Otec zaklada-
teľ“ pripísal prírode také trendy, kto-
ré prevládali v britskej spoločnosti... 

V 19. storočí v Anglicku rieši-
li vážnu politickú otázku: Čo robiť so 
susedným Írskom? Táto krajina, kto-
rú kedysi dobyli Briti, nielenže sa ne-
líši veľkosťou a klímou od krajiny jej 
dobyvateľov, ale ako tvrdia vedci, 
v mnohom ju aj prekonáva. Obyva-
teľstvo na začiatku 19. storočia bolo 
v obidvoch krajinách približne rov-
nako veľké. Íri sa zle správali k An-
gličanom, čo nie je ťažké pochopiť: 
Angličania boli ich okupanti. Nastal 
zaujímavý jav. Do konca 19. storo-
čia bolo Írsko jediná európska kra-
jina, kde počet obyvateľov nevzrás-
tol. Naopak, výrazne sa znížil – z de-
siatich na tri milióny! V roku 1846 tu 
vypukol hrozný hladomor, ktorý za-
bil viac ako  milión ľudí. Ale v tom 

istom roku z Írska vyvážali do Ang-
licka zrno a mäso. Anglická vláda 
tomu nebránila. Práve naopak, taký-
to obchod podporovala. Ku koncu 
storočia prestalo byť Írsko pre Bri-
tániu hrozbou. V Írsku ostali len tí, 
ktorí boli priamo zapojení do poľno-
hospodárskej produkcie a nespokoj-
nej „prebytočnej“ populácie tam via-
cej nebolo...

■ OSVEDČENÝ MODEL
Podobný postup použila Britá-

nia v druhej svetovej vojne v Indii 
(Bengálsko), kde obyvateľstvo aktív-
ne podporovalo augustovú revolúciu 
v roku 1942 a Indickú národnú armá-
du bojujúcu proti britskej koloniálnej 
nadvláde. Indov donútili znížiť pro-
dukciu poľnohospodárskych plodín. 
Namiesto nich siali bavlnu pre brit-
ské námorníctvo. Zároveň sa z Ben-
gálska stal masívny vývozca ryže a 
obilia a miestnym obyvateľom boli re-
kvirované všetky dopravné prostried-
ky – od lodí a áut až po slonov. Ná-
sledkom bol monštruózny hlad. 
Podľa rôznych zdrojov zomrelo v ro-
koch 1942 – 1943 od 1,5 do 3,5 mi-
lióna ľudí (navyše  niekoľko miliónov 
obyvateľov zomrelo na úteku od vy-
čerpania a chorôb v bezvýchodisko-
vej situácii, keď veľmi neskoro po-
chopili, že pomoc márne očakáva-
jú). Ale v zázemí impéria sa nemu-
seli starať – rebelantský región pros-
te vymrel. 

Podobným spôsobom ako Britá-
nia uplatňovala jeden z modelov zní-
ženia populácie, bežala príprava iné-
ho mechanizmu: zníženie pôrodnosti. 
Krajania autora teórie O prežití dru-
hov hľadali „humánne“ metódy kon-
troly populácie. V samotnom Ang-
licku preto podporovali celibát me-
dzi jednotlivými vrstvami. Napríklad 
medzi učiteľským zborom na fakul-
te v Cambridge. No potom ekonómo-
via prišli s inou tézou: prečo znižovať 
stav takpovediac dobrej časti obyva-
teľstva? Veď je tu lumpen proletariát, 
ktorý nie je zapojený do procesu vý-
roby. Možno by bolo lepšie upriamiť 
sa na ten. Ako huby po daždi sa roz-
množili sociálne hnutia vyhlasujúce, 
že najhumánnejší spôsob, ako po-
môcť dostať zo života tie vrstvy, kto-
ré nie sú potrebné a nikdy nebudú 
potrebné, je „podporenie odmietnu-
tia ich množenia“.

Všetko spomenuté má bezpro-
stredný vzťah k súčasnosti. Proces 
neokoloniálneho energetického a su-
rovinového drancovania krajín býva-
lého druhého a tretieho sveta Zápa-
dom sa vyčerpáva. Na jednej stra-
ne lúpiť je stále ťažšie (ba stáva sa, 
že nič neulúpia), na druhej strane – 
okradnutí po celom svete od Latinskej 
Ameriky po Áziu stále viac a vytrva-
lejšie uplatňujú svoje práva a vymie-
rať sa nechystajú. Táto trpko-smiešna  
paradoxná situácia natoľko zamest-
náva vlády prosperujúcich krajín „zla-
tej miliardy“, že  dokonca aj v Londý-
ne si vraj všimli, že neadekvátne ob-
rovský podiel úrovne zdrojov dobýva-
ných na planéte spotrebujú nielen vy-
korisťované krajiny a kontinenty, ale 
aj samotná „zlatá miliarda“. 

Preklad  PhDr. Jozef MIŽÁK, 
Tibor KOREČKO

Zdroj: www.fondsk.ru 

Nikolaj MALIŠEVSKYJ
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K n i h y,  k t o r é  n a o z a j  c h u t i a

● Ako ste vystúpili po stupien-
koch pracovnej kariéry k chý-
ru špičkového hoteliera a ako 
sa k tomuto profesijnému reno-
mé, ktoré sme mohli pred časom 
osobne spoznávať vo vašej pozí-
cii r iaditeľa hotela Grand v Jas-
nej, pridružili ďalšie koníčky, ba 
aj horolezectvo...

Moje profesijné smerovanie 
ovplyvnilo viac-menej náhodné 
rozhodnutie. Ako štrnásťročný som 
sa začal uč iť za čašníka v Grand-
hoteli v Starom Smokovci. Mňa ako 
chlapca z Dolniakov naše ve ľhory 
očaril i  a hlboký vzťah k nim pre-
trval dodnes. Počas osemročné-
ho pobytu v nich zoznámil som sa 
s mnohými skvelými Tatrancami i 
návštevníkmi Tatier. Obohacujú-
ce už boli stretnutia s kňazom Jan-
kom Silanom a s jeho poéziou po-
čas vojenč iny v Kežmarku. Zaují-
mavé spomienky mám na spoluprá-
cu s legendárnym repor térom a bý-
valým šéfredaktorom Smeny Gavr i -
lom Gryzlovom, ale aj na chatára a 
spisovate ľa Bela Kapolku č i  na mu-
žov z Horskej služby Arna Pušká-
ša č i  Ferka Mrázika. Žia ľ, dnes už 

o nich môžeme hovor iť iba v minu-
lom čase... 

● Napísali ste zaujímavé kni-
hy plné chutí a vôní, ktoré vybo-
čujú z radu bežných „kuchárok“, 
ale aj zrelú lyriku a krásne ver-
še do obrazových publikácií po-
predných slovenských umelec-
kých fotografov. Ktoré sú vám 
zvlášť blízke a aké miesto medzi 
nimi majú Tatry na tanieri?

Aj s knihami je to ako s deťmi. 
Každé je iné, ale všetky máme radi. 
Knihy rovnako ako ľudia majú t iež 
svoje jedinečné osudy. Rád spo-
mínam na okolnosti vydania knihy 
Tatry naše malebné, ktorú vyda-
la mar t inská Osveta v roku 1982. 
S pr iate ľom a fotografom Milanom 
Legutkym sme po túre na Prostred-
ný hrot posedeli na Bilíkovej cha-
te a vypočuli si chvastúnsky mo-
nológ českého tur istu, ktorý sa vy-
statoval, že za týždeň nafotografo-
val knihu o Tatrách. Zhrozil i  sme 
sa, že ten fot i l  azda aj z elektr ič -
ky. Aká to môže by ť kniha? Milan 
fotografoval Tatry  tr inásť rokov 
a ani nepomýš ľal na knihu. Chvá-

lenkárstvo českého tur istu nás vy-
provokovalo k návšteve vydava-
te ľstva Osveta s kufríkom Milano-
vých fotograf ií o Tatrách a mojich 
textov k nim. Neskúsení, s malou 
dušičkou sme čakali na vyjadre-
nie zodpovedného redaktora a r ia-
dite ľa vydavate ľstva. Vydýchli sme 
si, keď sa spýtali: A kde ste boli do-
teraz, veď práve takú knihu chce-
me už dávnejšie vydať?! Udalosti 
dostali r ýchly spád, kniha čoskoro 
vyšla v náklade úctyhodných šty-
r idsaťpäť t isíc výt lačkov! Č i tate ľom 
zrejme konvenovali fotograf ie aj 
moje tatranské básne a eseje, lebo 
v druhom vydaní vyšla kniha v re-

V Tatrách prešiel zaujímavou profesijnou cestou od čašníckeho učňa po riadi-
teľa špičkového hotela. V hotelierstve a gastronómii pôsobil vyše polstoročie, ale 
zároveň sa venoval aj literárnej a výtvarnej tvorbe. Zostavil niekoľko čitateľsky 
úspešných kníh z oblasti kulinárstva, je spoluautor príťažlivých veršovaných 
obrazových publikácií a aj vo výtvarnom kumšte dosiahol pozoruhodnú úro-
veň. Prednedávnom dal Štefan PACKA opäť o sebe vedieť zaujímavým edičným 
skutkom – publikáciou z vydavateľského zázemia Matice slovenskej, ktorou nám 
ponúka naše veľhory doslova na tanieri.  

O  veľhorách na tanieri aj o  láske k  veršom a  ku kolážam 

Staviteľ slovenského sebavedomia
J á n  Č o m a j :  N e s k u t o č n é  p r í b e h y ,  M a t i c a  s l o v e n s k á  2 0 1 3

Ako Bratislavčana ma fascinovala jeho kniha o búraní Podhradia a o Petržal-
ke, ako občana jeho reportáže v knihách Deň plný drám, Čakanie na koniec..., 
ako Slovákovi mi učarovali jeho diela o slovenských osobnostiach. Kvietik, 
Berky-Mrenica, Bizmayer, Bartfay, Kristinová, Zamarovský a mnohé ďalšie 
výrazné postavy defi lujú v Čomajových knihách (posledne starí a novodobí 
drotári) – a každá  je tehličkou  chrámu slovenského sebavedomia.
 Hrdosť národa vo veľkej miere ovplyvňujú jeho vynikajúci ľudia. Známi i me-
nej známi. V časoch prchavých televíznych celebrít sa Čomaj azda ako jediný tvr-
došijne venuje skutočným slovenským osobnostiam a dovolím si tvrdiť, že nebyť 
jeho, bolo by naše sebavedomie hádam ešte skromnejšie, ako si zaslúži. Čomaj je 
odvážny muž. Svojím brilantným perom, odchovaným na najlepších tradíciách eu-
rópskej reportáže, vedie boj s večnosťou. Tých, o ktorých píše, i tých, pre ktorých 
píše. Jeho knihy nie sú na popredných miestach rebríčkov prchavých bestsellerov, 
ktoré sa po prečítaní odnesú do antikvariátov. Jeho knihy ostávajú na viditeľných 
poličkách knižníc. A najmä v srdciach čitateľov. 
 K takýmto knihám sa nepochybne zaradia aj Neskutočné príbehy. Nad osud-
mi citlivého intelektuála, lekára a básnika Františka Šubíka – Andreja Žarnova,  či 
tvorcu encyklopédie Alexandra Hirnera a jeho druhov sa človeku zakrúti hlava od 
dojatia i od brutality režimu. Až s odstupom rokov som sa vďaka Čomajovi dozvedel 
veľa pravdy o Jánovi Jamnickom, chlapovi mocnom a zároveň krehkom, ktorý ve-
del bojovať iba so silným a s čestným súperom. V boji s nepochopením bol strate-
ný.  Azda najdojímavejší príbeh je o  autorovom generačnom druhovi Gavrilovi Gry-
zlovovi – novinárovi a reportérovi, ktorý hádam ako nikto iný veril v dobro a spra-
vodlivosť. Hrdý muž sa radšej stiahol do vnútorného exilu na Vlčí laz, než by sa 
mal ponižovať a poklonkovať. I keď sa Čomajovi veľmi nechcelo písať o „odľudšte-
nom čase“, písal o ňom a urobil dobre.  V záverečnej reportáži o zničujúcej víchrici 
vo Vysokých Tatrách sa naplno prejavuje čomajovská spôsobilosť vykresľovať silu 
veľkých a dramatických okamihov na malých, ale o to impresívnejších epizódach.  

Jozef  BANÁŠ

Zhováral sa Emil SEMANCO – Foto: autor

kordnom náklade päťdesiatpäť t isíc 
výt lačkov! Potešilo ma, keď mi ne-
dávno horolezec Peter Hámor, kto-
rý bol na takmer všetkých himaláj-
skych osemtisícovkách, prezradil, 
že knihu Tatry naše malebné má na 
čestnom mieste vo svojej knihov-
ničke. Od jej vydania uplynulo tr id-
saťdva rokov...

● Dnes môžu tvorcovia na 
takéto náklady iba smutne spo-
mínať. Úspech vášho prvého ob-
razovo-poetického eposu o Tat-
rách vás urč i te povzbudil na ďal-
šie „túry do li teratúry“ – ako vý-
stižne tvorivé pohnútky rámcuje 
Jaroslav Rezník...    

V roku 2001 Vlado Bár ta vo 
svojom vydavate ľstve vydal repre-
zentačnú fotopublikáciu Tatry ča-
rovné. Jeho nádherné fotograf ie 
a moje poetické texty opäť slávil i 
úspech, publikáciu preložil i  do ang-
lič t iny, zaujala aj na medzinárod-
ných knižných ve ľ trhoch v Londý-
ne a v Prahe. Napr iek živému zá-
ujmu doma i v zahraničí kniha vy-
šla v náklade tr it isíc výt lačkov. 
Zmenil i  sa pomery v spoločnosti – 
v oblast i kultúry rapídne na horšie. 
O to väčšiu radosť mám z poč inu 
Vydavate ľstva Matice slovenskej 
v Mar t ine, ktoré na sklonku minu-
lého roka vydalo moju ostatnú kni-
hu Tatry na tanier i. Vzdal som ňou 
hold tatranským chatárom a hote-
l ierom, ktorí odvádzajú vynikajúcu 
prácu v najmenších ve ľhorách sve-
ta, ale skvele nás reprezentovali aj 
v národných reštauráciách na sve-
tových výstavách EXPO v Bruse-
l i, Montreale, Osake... K pr iaznivé-
mu pr i jat iu knihy č i tate ľmi dozais-
ta pr ispieva i skutočnosť, že jej sú-
časťou je aj receptová časť so sto 
sedemdesiat imi receptami tatran-

ských špecialít . Som rád, že po ro-
koch mi vyšla kniha opäť v Mar t i -
ne, v sympatickej graf ickej úpra-
ve a dobre knihársky spracovaná  
v Neograf i i. Verím, že č i tate ľom 
budú Tatry na tanier i chutiť... 
Z iného gastronomického súdka 
boli moje knihy Erotická kuchárka a 
Varíme lacno, rýchlo a v t ipne – obe 
dávno beznádejne vypredané!

● Z vašej tvorivej dielne sú 
aj desiatky invenčných koláží. 
Kde všade ste ich predstavili na 
autorských výstavách a kde ich 
budeme môcť uvidieť najbližšie?  

Kolážami možno úč inne vyjad-
r iť pocity č loveka našich č ias. Moje 
autorské výstavy v Trnave, v Dudin-
ciach, vo Vysokých Tatrách, v Lip-
tovskom Mikuláši i v Jasnej pr ispe-
l i  k renesancii koláží na Slovensku. 
Kolážami Pocta Mar t inovi Mar t in-
čekovi a Zvedavý poh ľad som uspel 
vlani aj na celoslovenskej súťaž-
nej prehliadke Výtvarné spektrum 
2013, kde  mi udeli l i  hlavnú cenu aj 
čestné uznanie. Vážim si t iež účasť 
na sympóziu v Trenčíne s názvom 
MISIA – výtvarná pocta sv. Cyr i lo -
vi a Metodovi, uspor iadanému pr i 
prí ležitosti 1 150. výroč ia ich misie 
vo Ve ľkej Morave. Vytvor il som tu 
tr inásť koláží, k toré boli súčasťou 
putovnej výstavy vo väčších mes-
tách na Slovensku. Spolu s výtvar-
níčkou Beátou Rizmanovou z Mar-
t ina sme slovenské výtvarné ume-
nie prostredníctvom takmer dvoch 
stoviek koláží úspešne reprezento-
vali v zahraničí na 13. ročníku Dní 
slovenskej kultúry v Chorvátsku mi-
nulý rok auguste v Rijeke. V tomto 
roku predstavím nové kolekcie ko-
láží na autorských výstavách v Lip-
tovskom Hrádku a vo Vysokých 
Tatrách.

K N I H A  T Ý Ž D Ň A

škoda, že do Dreváka nechodí náš 
reprezentačný hokejový tréner. 
Hneď by mal jasno, čo sa zostavy 
a taktiky týka, a osadenstvo po-
hostinstva by nemuselo dostávať 
infarktové stavy nad výkonmi na-
šich hokejistov. Aj krčmár by bol 
oveľa pokojnejší, lebo on má pre 

zmenu infarktové stavy z toho, že 
sa mu nemíňa v akcii kúpené šam-
panské, ktoré hodlal predávať na 
oslavy víťazstva našich hokejo-
vých hrdinov. Ešteže máme Nasťu 
Kuzminovú. Biatlon nás tak chytil, 
že slepý Ľuboš doniesol z domu 
vzduchovku a z podpivníkov sme 
si urobili terče. Druhú časť biat-

lonu, teda beh na lyžiach, sme ro-
zumne vynechali. Jednak sa Ju-
lovi nepodarilo ukradnúť bežky, 
a keby aj, jediný sneh široko-ďa-
leko je v krčmárovej mrazničke. 
Jeden by neveril, ako sa vie naše 
osadenstvo nadchnúť trebárs pre 
také rýchlokorčuľovanie. Dokonca 

aj cigán Kačány, ktorý v Dreváku 
zbiera poháre, začal pomedzi sto-
ly pobiehať v predklone, mávajúc 
rukou v zákrute ako borci na ľado-
vom ovále... 

Aj keď má najvyššiu prioritu 
spomínaný hokej, ani ostatné zim-
né športy neignorujeme. Veď ni-
kto nevie, aká pohybová aktivita 

na obrazovke mu v krčme pomô-
že najviac. Nečakaný záujem pre-
pukol v prípade kurlingu. Je to 
pomerne komótny šport, kde sa há-
džu po ľade voľajaké oválne he-
bedá a nabehajú sa akurát bor-
ci s metlami, ktorí im zametajú 
dráhu. Hneď nás to inšpirovalo, 

keďže medzi inventár našej krč-
movej ustanovizne patria aj ma-
sívne sklenené popolníky. Kačá-
ny zobral portviš, aby čistil drá-
hu od ohorkov, a hádzalo sa jed-
na radosť. Akurát krčmár nepo-
chopil naše športové zanietenie 
pre kurling a pohrozil súťažiacim 
zavedením nealkoholického reži-

mu. Škoda. Črtali sa už niekoľkí 
nádejní reprezentanti a Slovensko 
mohlo na budúcich zimných olym-
pijských hrách prekvapiť športo-
vý svet v tejto mladej, no zaujíma-
vej disciplíne. Samozrejme, ak by 
medzinárodný olympijský výbor 
povolil na ploche výčap. Skrátka, 
športový duch ovládol našu rodnú 
krčmu od výčapu po WC. Ba aj za-
slúžilá štamgastka Víchrica si  prí-
de na svoje pri krasokorčuľovaní, 
len ju rozčuľuje, že mužské osa-
denstvo hodnotí namiesto skokov 
nohy a iné telesnosti krasokor-
čuliarok. Škoda len, že ZOH trva-
jú tak krátko. No nezúfame. Čo-
skoro sa začnú prezidentské voľ-
by, a to bude lepšia šou ako akro-
batické lyžovanie.

Marek DANKO

V našej  zdravej  krčme Drevák zdravý duch

H U M O R E S K A

Existencia neveľkého, no zom-
knutého a iniciatívneho kolektí-
vu v našej krčme zvanej Drevák 
je zárukou, že všetky dejinné 
udalosti sú tvorivo podchytené. 
Momentálne sú tou udalosťou 
zimné olympijské hry. Dokonca 
štamgast Julo doteperil postar-
ší televízor, ktorý zhabal svojej 
babke. Tej oznámil, že podľa le-
kárskych výskumov sledovanie 
Búrlivého vína, Paneláku a iných 
seriálových zverstiev zvyšuje 
o sto percent šancu dostať alz-
heimera. Babka sa spomínané-
ho Nemca bojí ako čert kríža 
a my tak môžeme pozerať špor-
tové prenosy v inšpiratívnej krč-
movej atmosfére. Je však večná 

Vo veku deväťdesiattri rokov zomrel vlani koncom novembra vo 
Veľkých Popoviciach pri Prahe kapitán letectva I. triedy Štefan KOZÁČEK, 
rodák z Dolného Srnia, účastník odboja a jeden zo zakladateľov Českoslo-
venských aerolínií. Plných tridsaťosem rokov strávil v kabínach rôznych 
typov lietadiel. Nalietal 23 740 letových hodín neraz za vypätých, drama-
tických okolností a krajne nepriaznivého počasia, až ho kolegovia začali 
dobromyseľne nazývať „kapitán hromov a búrok“. 

Narodil sa 10. januára 1920. Po absolvovaní pilotnej školy slúžil od januá-
ra1941 na letisku Tri duby. Zúčastnil sa na vojnovom ťažení na východnom fron-
te, kde koncom augusta 1944 s celou skupinou letcov mjr. Júliusa Trnku prelete-
li do Ľvova k formujúcim sa jednotkám Čsl. armádneho zboru v presvedčení, že 
po porážke fašizmu nastanú lepšie časy. Jeden z množstva jeho bojových letov 
na nepriateľské pozície opisuje v knihe Z Buzuluku do Prahy gen. Ludvík Svobo-
da. Pri poslednom leteckom útoku 21. apríla1945 pri poľskej obci Zabelkow bol 
ťažko ranený. Po dvoch mesiacoch v nemocnici už znova lietal. Koniec vojny ho 
zastihol pri oslobodzovaní Ostravy. Po skončení vojny nastúpil do Dopravného 
leteckého pluku v Prahe, z ktorého sa v roku 1946 stali Československé aerolí-
nie. Tu sa začala jeho ďalšia životná etapa v civilnom letectve. Od roku 1960 ho 
nasadzovali na diaľkových linkách z Prahy do Ázie a Indočíny, kde si s posád-
kou musel neraz poradiť v extrémne nepriaznivých meteorologických podmien-
kach, v monzúnových  dažďoch a tropických búrkach, až  ho kamaráti v dobrom 
začali prezývať kapitán hromov a búrok. Žartovne pridával, že ak bola na zeme-
guli jediná búrka, urč ite vždy zúrila na jeho trase...

V roku 1976 sa rozlúč il s lietaním. Odvtedy žil na zaslúženom odpoč in-
ku v Bratislave a posledné roky vo Veľkých Popoviciach so svojou manžel-
kou Evou. Bola mu vždy blízko a starostlivo ho informovala o meteorologic-
kých správach na jeho cestách svetom. Nám teraz zaslala iba poslednú sprá-
vu o jeho úmrtí.

( js)

K a p i t á n  h r o m o v  a  b ú r o k

N E K R O L Ó G
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Herečka Naďa Hejná zostáva stá le  v  javisku pamäti 

Hviezda komédií, drám i  tragédií
Milan POLÁK – Foto: Divadelný ústav, Bratislava

His tó r ia  j e  p redsa  len  v  i s -
tom zmys le  sp ravod l i vá .  Sú 
osobnos t i  a  d ie la ,  k to ré  t vo r ia 
akoby  p i l i e re  m inu lého  času,  a  to 
a j  toho   ume leckého  d r uhu,  k to -
r ý  v  p lynu t í  vekov  jes t vova l  iba 
v  konk r é t n o m čase .  N a š a  ku l -
t ú r a  a  j e j  h i s t ó r i a  n i kdy  nem ô -
že  z abudnú ť  na  t aké   m e ná ,  ako 
nap r í k l ad  J anko  B o r o dáč ,  A n d -
r e j  B aga r,  J án  J amn ic k ý,  H ana 
M e l ič ková ,  J oze f  B u dsk ý,  K a r o l 
L .  Z ac ha r  č i  M i l o š  P i e to r.  P r áve 
meno  t oho  pos l edného  v  r ade 
p r i vádz a  nás  k  p resve dčen iu ,  že 
m e dz i  t i e  v ý n im o čné  osobnos t i 
d i vad la  nespo r ne  pa t r í  a j  ve ľ ká 
h e r e c ká  o s o b n o s ť  N aďa  H e j -
ná - P i e t r ová ,  s e s t r a  ma t k y  M i -
l o š a  P i e t r a ,  a  sp o lu  s  j e j  sy n ov -
c o m a j  p o k r ačova te ľ k a  l e g e n -
dá r neho  mar t i nského  rodu  P i e -
t r ovc ov,  v ý znam nýc h  o s o b n o s t í 
p o hnu te j  a  z ás luž ne j  ma r t i nske j 
d i vade lne j  t r ad íc i e .  V  M ar t i ne 
t o t i ž  už  v  r o ko c h  t uhe j  maďa r i -
z ác i e  a  p o to m a ž  d o  r o ku  19 4 4 
p ô s o b i l  d i vade lný  súb o r  S l oven -
sk ý  sp evo ko l ,  ne o f i c i á l ne  p ova -
žovaný  z a  naš e  ná ro dné  d i vad -
l o .  V  t o mto  súb o r e ,  z  k to r éh o 
v  r o ku  19 4 4  v zn i k l o  mar t i nské 
S l ovenské  ko m o r n é  d i vad lo ,  v y -
r as t a l a  a  p r vé  v ý znamné  he r e c -
ké  t r o fe j e  z ískava la  he r e č k a  o b -
d i v uh o dnéh o   t a l e n t u  a  v ý r a z-
néh o  p r e j av u  N aďa  H e jná ,  r o de -
ná  P ie t r ová .

V  spomínanom mar t inskom 
ochotníckom spo lku  úč i nkova lo 
pos tupne  sedem P ie t rovc ov.  Bo l i 
to  Cypr ián ,  I go r,  I van  a  eš te  je -
den  Ivan,  M i loš ,  Pave l ,  V lad imí r 
a  matka  Nade  He jne j  Már ia  P ie t -
rová ,  rodená Ivánková.  Väč š i -
na  z  n ich  bo l i  he recké  opor y  sú -
bo r u  a  ma l i  za  sebou ve ľa v ý -
znamných pos t áv,  bo l i  ozdobou 
herecke j  d r už iny,  čo sa  z v láš ť 
v z ťahova lo  a j  na  Nad iných  ro -
d ičov  –  M i loša  P ie t ra ,  redak to ra 
S lovenského h lásn ika ,  a  j e j  mat -
ku  Már iu . 

■ SEDEMROČNÁ NA SCÉNE
A j  zás luhou svo j i ch  rod ičov 

po  p r v ý  raz  s t á la  na  jav isku  S lo -
venského spevoko lu  i ch  dc éra 
ako  sedemročná,  a  to  v  p reds t a -
vení  Vo jnov ičove j  h r y  Ek v inok-
c ia  v  roku  1913 .  Neskôr  h ráva -
la  v  ško lskom samov zde lávac om 
k r úžku  a j  v  rokoch  1921 –  1925 , 
keď  chod i la  na  mar t inskú  Ob -
chodnú akadémiu .  Sníva la  a j 
o  š túd iu  he rec t va  na  p ra žskom 
konzer va tó r iu ,  a le  j e j  matka  roz-
hod la ,  že  bude  v  Prahe  š tudova ť 
v ysokú  ško lu  obchodnú. 

V  Prahe,  kde  v  tom čase 
pôsob i l  š tudentsk ý  spo lok  Det -
van  a  uvádza l  a j  d ivade l -
né  p reds t aven ia ,  h ra la  v  Be -
ned ixove j  h re  S t r ýko.  Po  roku 
š túd i í  v  Prahe  v rá t i l a  sa  však 
do  Mar t ina  a  ako  admin is t ra -

 Na rozdie l  od iných umení ,  t rebárs l i tera túr y,  v ý t varného ume -
nia č i  f i lmu,  d ivadlo má tú zv láštnosť,  že je  umením pr í tomné -
ho času.  A j  t ie  na js lávnejš ie d ivadelné d ie la ,  keď  za n imi spad -
ne posledná opona ,  akoby odiš l i  do zabudnut ia .  Zostane po nich 
síce zopár svedect iev,  povedzme fotograf ie č i  novinové č lánk y, 
pre pamätníkov zostáva jú záž i tk y z  n ich v spomienkach,  a le ako 
umelecké d ie la prestanú jest vovať  v  čase a pr iestore.  To sa v is -
tom zmysle dot ýka a j  d ivadelných umelcov a z  n ich nadovšetko 
hercov.  A le zasa:  n ie všetk ých.  O jednej  osobnost i ,  k tore j  pamiat -
ka je  s tá le ž ivá ,  o Nadi  HEJNEJ  (16 .  10.  1906 – 7.  2 .  1994),  budú 
nasledujúce r iadk y.  

čosi  nevídané a neslýcha-
né! Intenzívna, systemat ická a 
hodnotná práca stále ešte ochot-
níckeho Slovenského spevoko -
lu pr inášala p lody. Na pôdor y-
se jeho organizačnej  bázy a he -
reckého potenc iálu,  a le aj  na zá-
k lade podpor y kul túr y a je j  inšt i -
túc ií  v rokoch pr vej  S lovenskej 
republ iky v január i  1944 pred-
stúpi lo pred verejnosť  v Mar-
t ine nové s lovenské profesio -
nálne, štátom subvencova-
né Slovenské komorné divad-
lo.  Bolo to v tom čase v pora-
dí už štvr té profesionálne divad-
lo (po brat is lavskom Národ-
nom divadle,  n i t r ianskom Ľu-
dovom divadle a prešovskom 
Slovenskom divadle).  Spo ľah-
l ivou hereckou oporou novovznik-
nutého te lesa sa stala Naďa Hej -
ná a v pr vej ,  re lat ívne krátkej  se -
zóne vy tvor i la n ieko ľko postáv. 
V auguste vypuk lo povstanie 
a pre jeho potreby Andrej  Bagar 
sformoval Frontové divadlo,  v k to -
rom potom pôsobi lo aj  n ieko ľko 
mar t inských hercov.  Naďa Hej -
ná nebola jeho č lenkou, aj  keď  sa 
to v nejednom jej  ž ivotopise uvá-
dza. Po skončení vojny a nasto le -
ní nových pomerov povolal i  man-
žela Nade Hejnej  do Prahy do 
Škol f i lmu. Jej  brat Ivan Pietor bol 
minist rom dopravy tej  v lády, k torá 
v roku 1948 na protest prot i  uzur-
povaniu moci komunistami podala 
demisiu.  Pre rodinu nastal i  ťažké 
časy a rodinu vysťahoval i  na Byst-
r ičku. Herecký ta lent Nade Hej -
nej  však nebolo možné prehl iad-
nuť  a v mar t inskom divadle,  k to -
ré sa v roku 1951 premenovalo 
na Armádne divadlo,  Hejná na-
pr iek nepr iazni  osudu stále bola 
protagonistka. Jej  schopnosť  vy-
t várať  sý te,  p lnokr vné a vnútor-
ne presvedč ivé postavy v komé-
diách, t ragikomédiách, drámach 
i  t ragédiách, je j  schopnosť  cha-
rak terotvorby  zabezpeč i l i  umel -
kyni  významné miesto na teréne 
slovenského profesionálneho divad-
la.  Táto charak ter ist ika je j  mies-
ta v s lovenskom divadle vz ťahuje 
sa na celú kar iéru te j to výraznej 
osobnost i  našej  národnej kul túr y.

■  VERNÁ MARTINU 
Naďa Hejná ako herečka bola 

ak tívna do roku 1990. Z takmer 
dvoch stov iek divadelných postáv 
a takmer stovky postáv v te leví -
z i i  a vo f i lme spomeňme aspoň 
n iek toré,  k toré je j  a j  po dvadsia-
t ich rokov od je j  smr t i  pr iznáva-
jú výsostne čestné miesto me-
dzi  naš imi najvýznamnejší -
mi d ivadelnými umelcami.  Ve ľké 
uznanie s i  získala ešte v šesť-
desiatych rokoch ako Már ia Ľvov-
na v Rachmaninovej  dráme Pro -
fesor Poležajev, k torú režíroval 
Dezider Janda. Zasviet i la v Ge-
gušovej  inscenác i i  Hol lého Kuba 
ako Bečelová; s ve ľkým rozma-
chom hrala Markétu v Ty lovom Ja-
novi  Husovi  a Matku v dráme Kar-
la Čapka.  Zaujala vnútornou pre -
svedč ivosťou ako Amanda v Sk le -
nenom zver inc i  T.  Wi l l iamsa. 

Pr i rodzená láskyplnosť  he -
rečky neraz prerážala negatívne 
v lastnost i  hrdiniek drám a t ragé-
dií.  Takmer už v záverečnej  etape 
svojej  hereckej  kar iér y dokázala 
sa pozoruhodne z ladiť  s  mladý-
mi a prejav i la aj  svo ju schopnos ť 
pre groteskné a t ragikomické he -
rec t vo.  V te j to súv is lost i  spomeň -
me aspoň  postavu Terezy Mol lo -
vej  v  inscenác i i  hr y Ger ta Hof f -
manna Star is ta,  k torú naštudo -
val  je j  synovec,  významný rež isér 
a v závere ž ivota r iadi te ľ  SND Mi -
loš Pietor.

Po celý život zostala verná 
mar t inskému divadlu, vy tvárala 
jeho podobu a jeho nesporné hod-
noty. Z ochotníčky sa stala uzná-
vanou a obdivovanou profesionál -
kou. A hoci nedostala of ic iálny t i -
tul národná umelkyňa de iure, bola 
ňou celým svojím životom a tvor-
bou de facto. Divadlo bolo pre  ňu 
láskou, túžbou i poslaním.

t ívna  p rac ovníčka pracovala 
v Úst redí  s lovenských ochotníc -
kych d ivadie l .  V rokoch 1924 a 
1925 s úspechom zahrala n ie -
ko ľko postáv i  v  S lovenskom spe -
voko le.  Ako o „ temperamentnej 
a obratnej “  písa l i  o  nej  16.  ja -
nuára 1925 a j  Národnie nov iny. 
V t ýchto rokoch ž i je  v  Mar t ine in -
tenzívne a pohybuje sa v  spoloč -
nost i  tamojšej  umeleckej  bohé -
my,  kam pat r i l i  a j  M i loš Bazov-
ský,  Mar t in  Benka,  Ján Smrek č i 
V iera Markov ičová-Záthurecká, 
ako i  poprední  pracovníc i  Mat i -
ce s lovenskej  č i  v iacer ých mar-
t inských redakc ií .  Bo la a j  dobrou 
mar t inskou špor tovkyňou,  hráva-
la tenis  a pat r i la  medzi  pr iekop -
níčky s lovenskej  ženskej  hádza-
nej .  Popr i tom stá le hra la d ivadlo 
a v ňom rôznorodý reper toár  na j -
mä postáv mladých,  zanov i t ých 
a t v rdohlavých d ievčat .  Vo svo -
jom hereckom pre jave bo la pruž-
ná,  dynamická,  úspešne sa od-
k láňala od dek lamačného herec -
kého stereotypu a rovnako úspeš -
ne st várňovala a j  vnútorne z lož i -
té charak ter y. 

Okrem Mar t ina pozval i  ju 
hrať  a j  do v tedy renomovaného 
súboru Čapek v Ni t re;  všeobec -
ne ju považoval i  za hv iezdu a no -
v iny o nej  písa l i  ako o úspešnej 
herečke.  Ve ľký úspech dos iah -
la v Shawovej  dráme Svätá Jana 
v réž i i  Ferd inanda Hof fmanna, 
kde st várn i la  h lavnú postavu.  Ako 
o ve ľkej  udalost i  v  zrekonšt ruo -
vanom Národnom dome písa l i 
o  inscenác i i  Sväte j  Jany nov iny. 
Túto postavu už hra la pod menom 
Hejná,  keď  sa predtým vydala za 
profesora mar t inskej  Obchodnej 
akadémie a d ivadelného rež iséra 
Víta Hejného.

       
■   PROFESIONÁLK A
V roku 1940 nastúp i l  na 

miesto rež iséra Slovenské -
ho spevoko lu mal iar  Frant i -
šek Kudláč ,  k tor ý vdýcho l  sú -
boru nový ž ivot .  Opiera l  sa 
najmä o jeho mladých č lenov,  me -
dzi  k tor ými  už v tedy dominovala 
Naďa Hejná.  Pod Kudláčovým ve -
dením s láv i la  úspech ako Mamá-
jevova v Ost rovského hre Kade 
hor í ,  tade hasne,  v h lavnej posta-
ve hr y Ivana Stodolu  Marína Ha-
vranová, no najmä v hlavnej  posta-
ve O´Nei l lovej  drámy Anna Chr is -
t ia,  t iež ako pr vá Si lv ia v hre Pe-
t ra Zvona Tanec nad p lačom. Vy-
vrcholením je j  pôsobenia ešte ako 
ochotníckej  herečky bola t i tu lná 
postava v Sofoklovej Ant igone. Naj -
známejš ia hra k lasickej  gréc -
kej  ant iky na ochotníckom ja-
v isku – to bolo v tom čase 

V pamätný 2 . január 1944 
angažovali v Martine prvých her-
cov do nového profesionálneho 
Slovenského komorného divadla; 
v Matici slovenskej vítali Euge-
na Medeka, Rudolfa Látku, Blan-
ku Valáškovú a – Naďu Hejnú. 
O krátky čas medzi nich pribudli 
Viera Kubenková, Jolanka Mažá-
riová  a Ctibor Filčík... „Divadlo? 
Hej, prichádzala som s ním do 
styku – prosto povedané – od ko-
lísky. Pre nás Martinčanov bolo 
divadlo akousi národnou záleži-
tosťou – práve tak, ako i Sloven-
ský spevokol...

Mala som šťastie, že moji 
rodič ia boli nadšení divadelní-
ci. Otecka som nevidela hrať, ale 
pod ľa  spomínania bol vraj výbor-
ný komik. Umrel mladý ako politický 
väzeň vo Vacove v roku 1914. Ma-
mička hrávala stále. Divadlo jej po-
máhalo prekonávať mnohé životné 
ťažkosti vdovy s tromi malými deť-
mi. Ale mamička nebola len hereč -
kou, bola aj organizátorkou, a tak 
nie div, že keď Slovenský spevo-
kol hral Ekvinokciu od Vojnoviča 
a tam bolo treba deti, vyrukovali 
sme všetci traja súrodenci. Písal sa 
rok 1913 a odvtedy som ostala ver-
ná divadlu, Mar tinu a Národnému 
domu, len ‚f irmu‘ som menila,“ spo-
mínala N. Hejná, na k torej rozhod-
nutie stať sa herečkou mali nema-
lý vplyv mnohí národovci a umelci. 
V rodine, k torá vzišla z dvoch zná-
mych mar tinských rodín – pietrov-
skej a mudroňovskej – sa schádza-
vala kultúrna a umelecká spoloč -
nosť.

„Som skutočne rada, že sa 
u nás stretávali takí spisovatelia 
ako Janko Smrek, Vladimír Roy, 
no a pochopite ľne i baťko Tajov-
ský. Nemôžem nespomenúť ani ta-
kého zaujímavého č loveka, akým 
bol Ľudo Ondrejov. I majstr i štetca 
k nám chodievali – Janko Alexy, Mi-
loš Bazovský, Mar tin Benka, Milan 
Thomka Mitrovský, zvaný Ahasver,“ 
pr ipomínala teta Naďa, ako sa dá-
vala oslovovať mladším kolegom. 
V jej spomienkach tí ve ľkí stráca-
jú  glor iolu, stávajú sa ľudskejšími: 
„... Janko Jesenský, ako ešte spo-
mínala moja matka, býval lev kor-
za, mnohé Mar tinčanky  boli doňho 
poza ľubované. Na báloch dir igoval 
štvorylku, zvŕ tal sa v čardáši a sr-
šal vždy v tipom... Štefan Krčmé-
ry zasa krásne hral na klavír i. Ne-
únavný pracant, č lovek rozh ľadený, 
ale i dobrý tanečník a spoločník... 
Keď sa v medzivojnovom období 
načas vráti l do vlasti Mar tin Kuku-
čín, pamätám sa naňho, ako sedá-
val v traf ike, k torú pr ideli l i za záslu-
hy mojej mame, a počúval, čo vra-
via ľudia z dedín...“

Poznali sme  ju z desiatok úloh 
na divadelnej scéne aj z celovečer-
ných f i lmov.  Naďa Hejná-Pietrová 
však pracovala aj vo výbore Matice 
slovenskej a dlhé roky v ženskom 
hnutí na Slovensku. Bola vždy žič -
l ivou a nadšenou šír i te ľkou osvety 
a kultúry.

Aj jej skon bol takpovediac 
symbolický. Keď v tedy ešte Divadlo 
SNP v Mar tine oslavovalo polsto-
ročnicu svojho vzniku a v mnohých 
súvislostiach aj jej vyše stoštyr id-
sať hereckých úloh v ochotníckom 
divadle a vyše sto rolí na javisku 
profesionálneho divadla. Odišla tíš-
ko vo veku osemdesiatosem rokov. 
Jej životným krédom bola myšlien-
ka: „Divadlo mi zostalo najväčšou 
láskou a mostom k ľuďom. Neviem, 
č i  moje herectvo bolo také ve ľké, 
ale urč i te to bolo ve ľké potešenie 
a dobrodružstvo. Bol to môj rozho-
vor s ľuďmi, k torý som viedla cez 
divadlo...“

Naplni la ho do bodky.

Pavol M. KUBIŠ

Láska divadlo

N A  M A R G O
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N á r o d n á  u s t a n o v i z e ň  p o d á v a  r u k u  R T V S

Diskutujúci vydali spoloč -
né vyhlásenie, ktoré sme zverejni-
li v SNN 5, a zhodli sa na najváž-
nejších nedostatkoch vo vysielaní a 
v programovej skladbe verejno-
právnej televízie – teda najmä STV, 
nie SRo.: 

STV chýba národný rozmer 
verejnoprávnej inštitúcie.

V niektorých publicistických 
reláciách sa nedodržiava plurali -
ta názorov.

Profesionalita spravodajstva 
a publicistiky nie je na požado-
vanej úrovni. 

Redaktori a moderátori ne-
dodržiavajú pravidlá slovenskej 
gramatiky. 

STV funguje na komerčnej 
štruktúre – čo nie je v súlade 
s jej verejnoprávnosťou.

Slabá podpora domácej f il -
movej tvorby.

Chýbajú historické dokumen-
tárne f ilmy a relácie z dejín Slo-
venska.

Chýbajú dokumenty k míľni-
kom národnej histórie. 

Chýbajú vzdelávacie a náuč -
né programy pre deti a mládež. 

 Chýbajú programy národnej 
kultúry, ako je folklór, ochotníc-
ke divadlo a podobne. 

Viac priestoru by si zaslúži-
la aj téma života Slovákov v za-
hraničí . 

Pre objektívnosť informácií pr i -
nášame diskusné príspevky účast-
níkov Okrúhleho stola v poradí, 
v akom ich predniesli. 

■ Šéfredaktor SNN Maroš 
SMOLEC

Pri príprave tohto úvodného 
Okrúhleho stola Matice slovenskej 
na tému verejno-právne médiá som 
úmyselne požiadal Jozefa Šimono-
viča, aby nás na zač iatku pozdra-
vil aktuálnou básňou Teodora Križ-
ku Národ. Verše tejto básne ma na-
ozaj zasiahli. Predstavil som si, ako 
sa ma moje deti pýtajú, prečo je to 
na Slovensku tak, ako to je. Prečo 
tí, ktorí túto krajinu založili, podpo-
rovali, ochraňovali ju a milujú – sa 
v nej cít ia ako nechcené deti. A pre-
čo tí, ktorí ju nechceli, brojil i proti 
nej, ohovárali ju – sú v nej vyvole-
nými, sediaci na lukratívnych pozí-
ciách, platení z našich daní.

Chceme dnes diskutovať 
o úrovni verejno-právnych médií – 
najmä RTVS a o jej úlohe v ochrane 
štátnosti a rozširovania č i podpory 
vlastenectva v každom z nás, no 
najmä medzi mladými ľuďmi. V tom-
to smere RTVS zlyháva na celej 
č iare. 

Rovnako ako Matica slovenská 
aj RTVS je def inovaná zákonom 
ako verejnoprávna a   n á r o d-
n á  inštitúcia. Z tohto jasne vyplý-
va, že by mala konať aj na národ-
nom poli. Nedarí sa jej to. Preto jej 
Matica slovenská ponúkla už pred 
dvoma rokmi projekt na spoluprá-

cu pri relácii o vlastenectve, náro-
de, kultúre. RTVS sa rozhodla spo-
lupracovať radšej so Štefanom Hrí-
bom a darovať dlhý vysielací čas 
na Dvojke jeho narcistickým a ne-
objektívnym prejavom. Rovnako jej 
rozhlasová časť sa rozhodla vysie-
lať histor ický seriál o 20. storočí 
slovenských dejín a zase v spolu-
práci so súkromným týždenníkom 
opäť Štefana Hríba.  

Do Slovenských národných no-
vín pr ispievajú skutoční histor ici 
a exper ti na naše dejiny ako Ďurica, 
Lacko, Vnuk, Hrnko, Vrábel, Mitač 
– teda odborníci všetkých vekových 
kategórií, Matica slovenská má svoj 
Histor ický ústav zložený z vedec-
kých kapacít – nás však RTVS na 
spoluprácu neoslovila. V tom je 
problém. V neobjektivite. Namiesto 
toho, aby jej spravodajstvo pr ipra-
vovali nezávislí žurnalist i, pr iestor 
na vedúcich manažérskych a r ia-
diacich funkciách majú redaktori 
odchovaní v komerčných a bulvár-
nych médiách s jasným postojom 
k slovenskej štátnosti a národu. 

RTVS chýba zdravý úsudok, 
profesionalita, politická nezávislosť, 
produkcia hodnotných diel a podpo-
ra slovenskej domácej tvorby. Situá-
cia je vážna, a preto sme tu. 

■  Predseda MS Marián TKÁČ
Svoje slovo som chcel začať 

slovami: vážený pán minister, vá-
žený pán generálny r iadite ľ, váže-
ní páni štátni tajomníci, vážený pán 
predseda Rady RTVS a tak ďalej... 
Môžem akurát pr ivítať medzi nami 
vlastne jediného predstavite ľa štát-
nych orgánov, a to predsedu Výbo-
ru pre kultúru a médiá NR SR pána 
Dušana Jarjabka, ktorý pr išiel me-
dzi nás, lebo má záujem o to, o čo 
nám ide. 

Toto naše stretnutie má by ť po-
danou rukou tým, ktorí sa pýtajú, čo 
je to verejnoprávnosť, a odpoveda-
jú, že verejnoprávnosť to je nezá-
vislosť, kvalita, rozmanitosť, inová-
cia a zodpovednosť. Pozrel som si 
zákon o RTVS. V zákone sa píše: 
RTVS je verejnoprávna, národná, 
nezávislá, informačná, kultúrna a 
vzdelávacia inštitúcia, ktorá posky-
tuje službu verejnosti za odplatu. 
Takže áno, verejnoprávna RTVS je 
predovšetkým národná. Pýtame sa, 
je taká RTVS?  RTVS by ďalej mala 
byť nezávislá, informačná, kultúrna 
a vzdelávacia. Nič viac a nič menej. 
Nijaká zábavná. Áno, treba, aby 
sme boli aj veselí, ale nie za jeden 
a pol milióna eur ročne, čo je suma, 
ktorú stála len jedna relácia RTVS, 
a to Nikto nie je dokonalý, to ľko 
stojí tento štát. A tento štát inú 
inštitúciu, verejnoprávnu Maticu slo-
venskú, podporuje ročne len sumou 
milión štyr istodeväťdesiatštyr it isíc 
eur. To je o šesť t isíc eur menej. Tak 
si tento štát váži vlastenectvo... 

Táto naša verejnoprávna tele-
vízia a rozhlas by mali slúžiť všet-

kým. Bez rozdielu národnosti č i vie-
rovyznania, väčšine. Tak ako pán 
predseda vlády povedal vlani na 
oslavách 150. výroč ia Matice slo-
venskej, tento štát sme si zakladali 
pre nás, pre Slovákov. Takže zasa 
suplujeme veci ako pred sto päťde-
siatimi rokmi. 

Chceli sme dnes diskutovať, 
pekne povedať, že toto je náš ná-
zor na verejnoprávnosť, ale ťažko 
je diskutovať, keď nie je s kým. Pre-
to si myslím, že bude správne, keď 
z tohto nášho stretnutia vzíde otvo-
rený list, kde všetko to, čo zdôraz-
níme a podľa zákona by sme chce-
li, uvedieme. 

■ Poslanec a predseda Výbo-
ru NR SR pre kultúru a médiá Du-
šan JARJABEK

Slovenská televízia je o prag-
matizme a vždy bola. Momentálne 
sme v roku 2014, televízia prešla 
urč itým vývojom a ja možno teraz 
paradoxne poviem, že som vďačný 
za to, že Slovenská televízia a Slo-
venský rozhlas existujú. Hovorím to 
s plnou zodpovednosťou, lebo dnes 
sa nemusíme baviť o tom, č i druhý 
program televízie vôbec existuje, 
dnes sa nemusíme baviť o tom, č i 
tá verejnoprávna televízia existuje, 
ale môžeme sa, a to ve ľmi kr it icky, 
baviť o programe. Môžeme hovoriť 
o kvalite tohto programu aj o tom, 
č i  je zákonný alebo kr ivdí niekomu 
z hľadiska zákona. Podľa môjho ná-
zoru, keď existuje, a ona existuje, 
nespokojnosť s verejnoprávnou te-
levíziou, treba vyvolať v maximál-
ne možnej miere rokovania s Radou 
slovenskej televízie a slovenského 
rozhlasu, kde oprávnené požiadav-
ky zaznejú v plnej miere a s plnou 
vážnosťou. Pretože to je pôda na 
r iešenie problémov, a to aj pod ve-
rejným dohľadom. O tom, že my tu 
sedíme, možno vyjde nejaká struč -
ná správa, ale na Rade RTVS bude 
oveľa väčší pr iestor, presne taký, 
ako si predstavitelia Matice, ktorí 
tam prídu rokovať, vynútia. Hovo-
r il som pánovi predsedovi, že je po-
trebné v prvom rade obrátiť sa na 
Radu RTVS a žiadať pr ijatie MS 
ako verejnoprávnej inštitúcie a do-
hodnúť sa na forme spolupráce.  

Dnes, po nieko ľkoročných de-
batách najmä o f inancovaní RTVS, 
sa môžeme konečne baviť o prog-
rame, o tom, aký má by ť, aby sme 
zdôvodnili koncesionárske poplat-
ky, ich platenie, prípadne ich výšku. 
A keďže ten koncesionársky popla-
tok platíme, môžeme právom žia-
dať, čo v tej televízii a rozhlase 
chceme mať. Ešte raz však zdôraz-
ňujem, na to je Rada RTVS. Rada 
má už dnes na t ieto rozhodnutia 
veľké kompetencie a po zmene zá-
kona ich bude mať ešte väčšie. Je 
mi ľúto, že na toto stretnutie nikto 
z kompetentných neprišiel a debata 
bude teda jednostranná, keďže tu 
chýba niekto, kto by nám povedal, 

prečo to tak je č i  už z  personálne-
ho, programového alebo f inančné-
ho hľadiska. 

■ Spisovateľ Ján ČOMAJ
Ak by som mal uviesť tr i naj-

ťažšie choroby našej súčasnosti – 
a pr itom nemal na mysli materiál-
nu sféru nášho života – volil by som 
bez poradia túto trojicu: par tokracia 
namiesto demokracie a s tým spo-
jené chorobné prejavy stavu spo-
ločnosti, neudržateľný stav sloven-
skej justície, ktorá v tomto storočí 
už nač isto strati la dôveru obyva-
teľstva, a tou treťou, stále progre-
dujúcou  a nezastavite ľnou, je ob-
sah a úroveň masovokomunikač -
ných prostr iedkov, elektronických 
zvlášť a televízie menovite.

Slovenská televízia, v tejto 
chvíli bez ohľadu na to č i verejno-
právna alebo súkromná, istý rozdiel 
je v tejto chvíli zanedbateľný, uro-
bila z h ľadiska spoločenských po-
tr ieb  a národnej kultúry najhorší  
obchod v dejinách Slovenska: vy-
menila osobnosti za celebrity.

V komerčných médiách už pre-
sila kr iminality a brutality, pr imit iviz-
mu a ohlupovania presiahla všetky  
medze. Istý týždeň jeden z prog-
ramových magazínov priniesol na 
českých a slovenských televíznych 
staniciach jedenásť názvov f i lmov, 
v ktorých bolo slovo krv. Duchovná 
úbohosť rozličných panelákov núti 
č loveka rozmýšľať, č i je v poza-
dí len snaha o sledovanosť, a teda 
o čo najväčší príjem z reklamy, 
a č i  to už nesúvisí s nejakým dia-
bolským úmyslom programového 
ohlupovania národa rozličnými vy-
volenými, farmami, výmenami man-
želiek, bučkovcami  a množstvom 
podobných stupídností.

Naša verejnoprávna  televízia 
sa, našťastie, až k takýmto sute-
rénom neznižuje. Čo jej však pre-
dovšetkým chýba, je jasné svedec-
tvo, že ide o jednu z vrcholných ná-
rodných kultúrnych a mediálnych 
inštitúcií. Mediálnych istotne. Kul-
túrnych – povedal by som ako kedy. 
Národných? To z nej cít iť najmenej. 
Uvediem príklad.  Ľudia si spomína-
jú na televízne potulky Pavla Dvo-
řáka  starovekom na našom území. 
V histor ickom roku príchodu Cyri-
la a Metoda k Slovenom vedel by 
som si predstaviť takú prechádzku 
dejinami Veľkej Moravy. Dnes, keď 
máme povinnosť doplniť mozaiku 
našich stredovekých dejín, ponímať 
aj Uhorsko ako našu histór iu, lebo 
sme boli súčasťou tejto ríše a naši 
veľmoži  i vedecké osobnosti pat-
r i l i k špičke uhorských osobnos-
tí, by som si vedel predstaviť po-
dobnú prechádzku dejinami  Uhor-
ska. Podobne málo poznáme éru 
nášho osvietenstva – vo vede, 
v umení, architektúre, školstve, zá-
konoch,  štátnej správe i v živote 
ľudí. A tak by sme mohli pokračo-
vať. Pred Vianocami slovenský fy-

zik, meteorológ a diplomat profe-
sor Podhorský vydal knihu Štefá-
nikov svet. Skvelá kniha. A, váže-
ní, je to zároveň aj hotový námet, 
len ho vziať do rúk a po vzore hoci 
len Čechov nakrútiť unikátny doku-
ment, čo by konečne aj takto pr iblí-
žil veľkú osobnosť našich dejín, 
ktorú skôr poznáme ako symbol než 
ako živého č loveka.

■ Teatrológ, bývalý progra-
mový riaditeľ STV Milan POLÁK

Je prirodzené, že jednotlivým 
vysielateľom  (v prípade komerč -
ných televízií a rádií sú to podni-
katelia v mediálnom prostredí)  zá-
leží na čo najväčšej sledovanosti 
zo strany divákov č i  poslucháčov. 
Tomu prispôsobujú program a jeho 
štruktúru, vrátane rôznych for iem 
spravodajstva. Výsledky  sledova-
nosti vysielaných programov v ko-
nečnom dôsledku zaujímajú tak ko-
merčných, ako aj verejnoprávnych 
vysielateľov. Rozdiel v reakcii na 
t ieto výsledky mal by by ť pr i tých-
to dvoch typoch vysielania rozdiel-
ny. V prípade komerčných médií má 
výsledok sledovanosti pr iamy vplyv 
na ich komerčný úspech alebo ne-
úspech a tomuto zámeru sú aj jed-
notlivé programy prispôsobené.  
Z tohto aspektu je potom konku-
rencia medzi komerčnými vysiela-
teľmi prirodzeným dôsledkom sna-
hy získať čo najväčší objem f inan-
cií od zadávateľov reklám, ktorými 
sa potom  intenzívne a agresívne 
prerušujú programy. V prípade ve-
rejnoprávnych médií, ktoré napo-
kon tiež vysielajú reklamy, ale bez 
prerušovania programov, malo by 
byť percento sledovanosti zaujíma-
vé len ako istý pomocný ukazova-
teľ väčšieho alebo menšieho záuj-
mu o programy, ktoré tento vysie-
lateľ ponúka divákom, a to v zmys-
le povinností, ktoré mu vyplývajú zo 
zákona. Ten jednoznačne def inu-
je, že ide o národnú, informatívnu, 
vzdelávaciu, umeleckú  a kultúrnu 
inštitúciu. Zo zákona tiež vyplýva, 
že pr i plnení týchto funkcií mala by 
verejnoprávna vysielacia ustanovi-
zeň ponúkať divákom širokú škálu 
programových typov pre rozmani-
té vekové a záujmové skupiny divá-
kov, pr itom ide často o také progra-
my,  ktoré by komerčný vysielateľ 
nikdy nezaradil do svojej programo-
vej ponuky. Otázka teda stojí tak, 
č i  pr i programovej ponuke komerč -
ných a verejnoprávnych vysiela-
ní možno hovoriť o vzájomnej kon-
kurencii. Odpoveď je jednoznačná:  
konkurovať si môžu medzi sebou 
len komerčné televízie (resp. roz-
hlasové vysielania). Verejnopráv-
na  televízia a rozhlas vzh ľadom 
na funkciu, ktorú má plniť zo záko-
na, do tejto konkurencie by nemala 
programovo vstupovať. Pr ieč i lo by 
sa to charakteru a cie ľu jej existen-
cie v mediálnom priestore.  

Redakčne krátené

O kr úh ly  s tô l  M a t ic e  s lovenske j  (MS)  z  30 .  j anuára  toh to  roku sa  z aob era l  s i tuác iou v  RT VS.  Pr in i eso l  c e lý  rad podnet ných d iskusných pr ísp evkov od osobnost í 
na še j  ku l tú r ne j  a  med iá lne j  s fé r y.  Pr vé  oh lasy neda l i  na  seba d lho čakať  a  na jmä na in te r ne te  sa  u ž  oz va la  nepočet ná úd er ka t ých ,  k to r í  p rogramovo z a t racu jú 
vše t ko,  s  č ím MS v ystúp i ,  v  ús i l í  z l epš i ť  a  z ve ľad i ť  s lovensk ý med iá lny  p r ies tor. 

O k r ú h l y  s t ô l  M a t i c e  s l o v e n s k e j :  Ve r e j n o p r á v n e  m é d i á  a  i c h  p r í n o s  S l o v e n s k u

Ján LEHMAN – Foto: autor

I . časť

Maroš SMOLEC  Marián TKÁČ  Dušan JARJABEK Ján ČOMAJ  Milan POLÁK
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Naozaj sa 
nedá žiť len 
pre minulosť, 
F r a n c i s c i h o 
s l o v a m i 
„ o b c o v a ť “ 
len s tým, 
čo už bolo. 
Dokonca aj 
Štúr odporúčal, a to doslovne, 
celkom v súlade s Bibliou: aby 
sme pochovávanie mŕtvych 
prenechali mŕtvym. A my aby 
sme žili, ako sa žiť má, ako žiť 
treba. 

Isteže, nedá sa nepripomínať 
si výročia významných udalostí 
aj osobností, ktoré vyorali 
brázdu na našom slovenskom 
nebi, ak tak iní – a možno aj 
povolanejší – vonkoncom 
nerobia. Preto čoskoro 
položíme veniec k jazdeckej 
soche kráľa Svätopluka na 
Bratislavskom hrade, preto 
sme sa na pôde Matice 
dohodli s primátorom mesta 
Ružomberok na spoločných 
krokoch v ústrety 150. výročiu 
narodenia Andreja Hlinku. Blíži 
sa aj 75. výročie vyhlásenia 
štátu Slovenským snemom 
v roku 1939 a 70. výročie povstania 
z roku 1944. Už toho 
roku začneme na Devíne 
s dvestoročnicou Štúra.

Žijeme však v roku 2014 
a ten rok priam naliehavo žia-
da, aby sme vyslovili naše 
jasné stanovisko k prítomnosti. 
K úrovni slovenského jazyka, 
slovenského školstva a jeho 
„zastrašovaniu“ na zmiešanom 
území, a vôbec – k menšinovému 
postaveniu väčšiny, k úrovni 
verejnoprávneho vysielania,  
k podvyživenej kultúre, ale 
aj k podkopávaniu tradičnej 
rodiny nenápadným nahradzo-
vaním „otca“ a „mamy“ akýmsi 
„rodičom 1“ a „rodičom 2“ 
v úradných dokumentoch. A čo 
s beznádejou mnohých mladých 
chlapcov a dievčat pri hľadaní 
zamestnania na Slovensku? Čo 
s večným nedostatkom peňazí 
na všetko, čo ľudia a národ 
potrebujú, pričom už aj vrabce 
čvirikajú, že sa tu kradne? 
Desaťročia si nevieme rady 
s neprispôsobivými občanmi, 
namiesto toho, aby sme ich učili 
a naučili pracovať, podporujeme 
ich hlivenie.

Od nás sa právom očakáva, 
že sa nebudeme báť pomenovať 
veci našej prítomnosti pravými 
menami. Nechváliť to, čo chváliť 
nemožno, a nežmúriť oči pred 
tým, čo nemožno nevidieť. 

i 
“ 

j

P R I P O M Í N A M E  S IMarián TKÁČ
predseda  Matice slovenskej

Áno, prítomnosť 
je dôležitejšia
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22. februára
– stodesať rokov od narodenia 

veľkého maliara slovenských hradov 
a portrétov našich osobností Antona 
Djuračku (1904 – 1971)

23. februára
– pred pätnástimi rokmi zomrel 

sympatický slovenský herec, člen 
Činohry SND Ivan Rajniak  (1931 – 
1999)

24. februára
– dvadsaťpäť rokov od smrti vý-

znamného slovenského architekta 
(o. i. autora Strojníckej fakulty STU 
na Námestí slobody) a historika slo-
venského staviteľstva Martina Kusé-
ho (1916 – 1989)

– pred dvadsiatimi rokmi umrel 
známy slovenský novinár a populárny 
spisovateľ Ladislav Mňačko (1915 – 
1994), dvojnásobný emigrant, dvad-
saťročné obdobie tzv. normalizá-
cie prežil v susednom Rakúsku, au-
tor mnohých kníh, ktoré vychádzali 
vo vysokých nákladoch (Kde sa kon-
čia prašné cesty, Oneskorené repor-
táže, Ako chutí moc, Siedmy deň...) i 
v mnohých prekladoch (Smrť sa volá 
Engelchen), učiteľ i vzor jednej gene-
rácie slovenskej reportáže  a literatú-
ry faktu

25. februára    
– stopäťdesiat rokov od založenia 

slovenského akademického spolku 
Tatran vo Viedni

– pred sto desiatimi rokmi sa na-
rodil literárny historik, bibliograf a no-
vinár Ján Čaplovič (1904 – 1976), za 
vojny pôsobil ako  rozhlasový hlá-
sateľ slovenského vysielania BBC 
v Londýne, po vojne bol riaditeľom 
Univerzitnej knižnice v Bratislave

26. februára
– v roku 1904 (pred 110 rokmi)  sa 

narodil publicista  a historik  Konštan-
tín Čulen, ktorý po druhej svetovej 
vojne žil v emigrácii, kde publikoval 
v krajanských časopisoch a venoval 
sa histórii amerických Slovákov; um-
rel ako šesťdesiatročný

27. februára
– osemdesiatky by sa dožil herec 

SND Anton Mrvečka (1934 – 1985), 
známy aj z fi lmov a televíznych insce-
nácií najmä ako nevtieravý komik

–pred pätnástimi rokmi zomre-
la herečka a režisérka, dlhoročná 
členka SND Viera Bálinthová (1910 
– 1999)

28. februára
– pred dvesto sedemdesiatimi 

rokmi  (1744) popravili v Trnave  bo-
sorky Annu Chlebovú a Magdalénu 
Gorogovú z Ružindolu ako posled-
né dve bosorky, odsúdené v meste 
na smrť; panovníčka Mária Terézia 
vydala totiž nariadenie, podľa ktoré-
ho sa každé takéto obvinenie  muse-
lo pred vynesením rozsudku  preve-
riť viedenským dvorom a jeho odbor-
nou komisiou 

– stopätnásť rokov, čo v Malinove 
zomrel uhorský konzervatívny politik, 
nenávistný voči nemaďarským náro-
dom, žijúcim v Uhorsku, vyznávač zá-
sady jedného maďarského národa a 
autor tvrdých predpisov v školstve a 
občianskych právach  gróf Juraj Apo-
ni (1808 – 1899)

29. februára
– pred dvesto desiatimi rokmi 

sa vo Voderadoch narodil cirkevný 
spisovateľ Jozef Pantoček (1804 – 
1884), riaditeľ katolíckych kňazských 
seminárov  vo Viedni a v Bratislave

(jč)

Vždy usmiaty Peter Vrlík oslavuje okrúhle životné jubileum

Matičiar z rodu najvernejších

Neuveriteľné! Rázovitá postavička, v tom dobrom, ba najlepšom zmysle slova, slovenského kultúrneho, literárne-
ho a matičného života, vždy usmiaty spisovateľ, dramatik a publicista Peter Vrlík, pochádzajúci zo starého liptov-
ského zemianskeho rodu, patrične schudobneného, ale čestného, svedomitého, skromného, nadaného a národnej 
veci oddaného, dožíva sa abrahámovín (narodil sa 26. februára 1964 v Liptovskom Mikuláši). 

Vo Vrlíkovom prípade nechce-
me kopírovať faktografiu spisovateľ-
ských encyklopédií a slovníkov, in-
ternetových portálov o slovenských 
literátoch a ich dielach č i iné bežne 
dostupné biografické i bibliografické 
databázy, chceme  upozorniť len na 
pár ťažiskových faktov z viacerých 
aktivít tejto všestrannej a ľudsky 
skvelej osobnosti.

Na prvom mieste zo slušnosti tre-
ba pripomenúť, že jubilujúci Peter 
Vrlík sa od mladosti literárne preja-
vuje ako dramatik, odborný spiso-
vateľ teatrologického a vlastivedné-
ho zamerania, autor literatúry faktu, 
a predovšetkým úspešný folklorista. 
V tejto súvislosti nemožno nespome-
núť jeho Povesti z Liptova (2008) a 
naposledy taktiež v matičnom vyda-
vateľstve vydané Rozprávky spod 
slovanskej lipy (2013, obe zostave-
né v autorskej spolupráci s básni-
kom Petrom Mišákom), ktoré veľmi 
pozitívne reflektovala literárna kri-
tika i č itateľská obec. Obidve diela 
sú beznádejne vypredané! Ale nedo-
stať ani Vrlíkovu knihu Z liptovskej 
truhlice (2004, napísanú s archivá-
rom a genealógom Petrom Vítekom), 
ani publikáciu Liptov (2005, pripra-
venú s fotografom Ladislavom Stru-
három). To je najlepšie a najkrajšie 
spisovateľské vysvedčenie! Vrlíka 
poznáme aj z publicistickej tvorby na 
stránkach Slovenských národných 
novín, pričom nikdy netáral do vet-
ra, ale vždy vo svojich č lánkoch išiel 
k jadru veci. Prispieval aj do Matič-
ného čítania, Nového slova, Sloven-
skej republiky, Slova.  Ako silne cí-
tiaci liptovský lokálpatriot a evanjelik 
podobnú úlohu zohráva aj v regio-
nálnej periodickej(Liptov, Liptovský 
hlásnik, Liptovský magazín, Nový 
Liptov) i neperiodickej tlač i. 

Na druhom mieste sa nedá obísť 
matičný životopis Petra Vrlíka, kto-
rý sa začal písať pred štvrťstoročím, 
keď už v novembri 1989 patril me-
dzi spoluzakladateľov obnovujúceho 
sa MO MS v Liptovskom Mikuláši a 
bol i dodnes je jedným z jeho najagil-
nejších č lenov aj funkcionárov (pod-
predseda, tajomník). V roku 1991 sa 
stal pracovníkom liptovskomikuláš-
skeho Domu MS, v tomto období sú-
časne pôsobil ako iniciátor a č len vý-
boru Rady matičnej mládeže Sloven-
ska. Táto inštitúcia sa v roku 1993 

transformovala na Mládežnícky od-
bor MS, predchodcu dnešnej Mladej 
Matice, kde náš jubilant zodpoved-
ne vykonával funkciu podpredsedu 
až do roku 1998. A aby toho nebo-
lo na jeho matičnej sláve dosť, oslá-
vencova dlhoročná dramatická tvor-
ba a ochotnícka č innosť ho primäla 
roku 2012 k participovaniu na kon-
štituovaní Divadelného odboru MS, 
v ktorom je tajomníkom a jeho sku-
točnou živou vodou.

Tak teda Petrík Vrlík živio a mno-
gaja leta...

Pavol PARENIČKA - Foto: archív

Zbierka mikropríbehov, sentencií a brisk-
ných refl exií na pomedzí básne a aforizmu, 
doplnená kreslenými anekdotami And-
reja Mišaneka, vrhá prenikavý, mrazivý 
pohľad na slovenskú spoločnosť. Prezrá-
dza autorovu dôvernú znalosť spoločen-
ských a politických pomerov a frustráciu 
zo stavu spoločenskej morálky. Odhaľu-
je farizejstvá mocných i bezmocnosť obetí 
ľudskej arogancie, nevšímavosti, egoizmu. 
„Človek vylepšil veci / Nemal viac vylepšo-
vať / Seba...?“

Martin VLADIK: Obludáriumi n f o @ v y d a v a t e l . s k

043/490 68 72

Vydavateľstvo Matice sloven-
skej tvorivo nadväzuje na vyše 
140-ročnú tradíciu vydavateľ-
skej činnosti Matice sloven-
skej. Okrem celej škály vyda-
ní Matice slovenskej tu nájde-
te pestrý sortiment z produk-
cie iných vydavateľstiev na Slo-
vensku i v Českej republike.

W W W.V YDAVATEL .SK

Z  K N I Ž N E J  P O N U K Y  V M S

Abeceda, večná téma predškolákov a pr-
váčikov, je opäť trochu prístupnejšia det-
ským očkám, uškám a hlavičkám. Skúse-
ný spisovateľ ich naučí poznávať písmen-
ká pomocou nádherne zostaveného sú-
boru osemveršových básničiek na motí-
vy zvieratiek. Každému písmenku sa ušlo 
nejaké: andulka, baran, cap, daniel, emu, 
fretka, gunár... Básničky plné vtipu a nená-
silného poučenia dopĺňajú detsky prístup-
né farebné kresby Daniely Ondreičkovej.

Igor GALLO: Hľadaj meno pod písme-
no (Zvieratkovská abeceda)

Ročné predplatné 26 €
Polročné predplatné 13 €
Slovenské národné novi-

ny si môžete objednať aj na 

adrese

snnredakcia@matica.sk
aj na na tel. čísle

043 / 4012 837

PREDPLATNÉ NA ROK 2014


